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معــاون وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعي رشــد 2.5 
درصدي تعاوني ها و رشــد 3.5 درصدي اعضاي تعاوني، 
افزايش بيش از 140 درصدي ســرمايه بانک توســعه 
تعاون، رشد هفت درصدي تعاوني هاي زنان، توزيع بيش 
از 30 هزار ميليارد تومان تســهيلات به بخش تعاون و 
رشــد دو برابري ظرفيت صادرات تعاوني ها را محصول 

حمايت دولت سيزدهم از بخش تعاون عنوان کرد.
مهدي مســکني در خطبه هاي بيش از نماز جمعه 
ديروزضمن تبريک هفته دولت و تقارن آن با هفته تعاون 
اظهار کرد: ايام هفته تعاون يک اتفاق تاريخي در تاريخ 
جمهوري اسلامي ايران است و آن تصويب قانون تعاون 
و شــروع نهضت تعاون در اقتصاد ايران است. با شنيدن 
نام تعاون به آيه شريفه و تعاونوا علي البر و تقوا در سوره 
مائده مي افتيم و مضامين اخلاقي همچون مودت، اخلاق 
و ياري در اذهان ما تداعي مي شــود؛ از اين رو يک روز 
از ايام هفته تعاون را به عنــوان تعاون و باورهاي ديني 
تعريف کرديم. وي ادامه داد: تعاون در اســلام به عنوان 
عامل اصلي براي رسيدن به سعادت دنيا و آخرت تلقي 
شــده و از طريق تعاون مي توان بــه تقويت بنيان هاي 
اجتماعي و اقتصادي کمک کرد. ايجاد تعاوني ها نه تنها 
به ايجاد اشتغال و رشــد اقتصادي کمک مي کند بلکه 
موجب تقســيم بهتر ثمره هاي توليد و ايجاد تعادل در 

جامعه مي شود.
معاون وزيــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعي افزود: در 
انقلاب شکوهمند جمهوري اسلامي ايران در سال 1357 
اقتصاد ايران در ســه بخش دولتي، تعاوني و خصوصي 
دسته بندي شــد و مردم خاطرات خوبي از تعاوني ها در 

روزهاي ابتدايي انقلاب دارند. تعاوني ها در زمان جنگ و 
در دوران دفــاع مقدس خود عاملي براي دفاع و صيانت 
از کشور بودند و در قالب تعاوني هاي مصرف ظهور بروز 
خود را براي تنظيم بازار نشــان دادند و نقش موثري در 

کمک رساني به مديريت اقتصاد جنگ ايفا کردند.
مســکني تصريح کرد: در دوران بعد از جنگ تعاوني 
هاي توليدي که تعداد آنها امروز بيش از 54 هزار تعاوني 
است نقش بســزايي در اقتصاد بازي کردند  و در دوران 
سازندگي، تعاوني هاي مســکن با نقش بازي کردن در 
حوزه صنعت ساختمان يک ميليون و 230 هزار کليد را 

تحويل اقشار جامعه هدف خود دادند.
وي با بيان اينکه امروز بيش از 93 درصد حمل و نقل 
کشــور در قالب تعاوني هاي مسافربري در جريان است، 
اظهــار کرد: نقش تعاون در خدمــت به جامعه هدف و 
کساني که جزو اهداف اصلي انقلاب يعني مستضعفين 
و طبقه محروم هســتند بر کسي پوشيده نيست. شهيد 
مظلوم دکتر بهشــتي معمار اصلي تعــاون فرمودند که 
مســاله اول در اقتصاد آزاد بر اســاس رقابت است و هر 
کارخانه دار، پيشه ور و مزرعه داري مي کوشد با ديگران 
رقابت کند. در اين ميان شــيوه تعاونــي اين افراد را در 
بخش توليد وارد يک مجموعه مي کند و از آنها مي خواهد 
بــا تعاون با يکديگر وضعيت توليد را بهتر کنند. رويکرد 
دوم شهيد بهشتي آزاد کردن مصرف کننده ها از دست 
واســطه هاي غير ضرور و کاســتن از واسطه ها و مبارزه 
با مشاغل کاذبي اســت که اگر هيچ سو استفاده اي هم 
نکنند و خرج تجارتخانه خود را درآورند باز هم به توليد 

کننده و مصرف کننده تحميل هستند.

معاون امــور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي 
در ادامــه گفت: در دولت مردمي ســيزدهم با شــعار 
مردمي ســازي اقتصاد تعاوني ها نقش جدي ايفا کردند 
و رئيس جمهــور در حوزه هاي مختلــف حمايت خود 
را از بخش تعاون نشــان دادنــد. اين حمايت مبتني بر 
توسعه اقتصاد مردم بود و محصول آن رشد 2.5 درصدي 
تعاوني ها، رشد 3.5 درصدي اعضاي تعاوني ها، مديريت 
تنظيــم بازار در روزهاي پاياني ســال، رشــد و تقويت 
بنيان هاي مالي تعاون، رشــد بيــش از 140 درصدي 
سرمايه بانک توسعه تعاون، افزايش 25 درصدي صدور 
ضمانتنامه هاي صندوق ضمانت ســرمايه گذاري بخش 
تعاون، رشــد هفت درصدي تعاوني هــاي زنان و توزيع 
بيش از 30 هزار ميليارد تومان تســهيلات توســط 24 
بانک به بخش تعاون بوده اســت. وي افزود: اين حمايت 
بــه افتتاح و بهره برداري بيش از 2088 پروژه تعاوني در 
سراسر کشور منجر شد و محصول آن حضور تعاونگران 
در عرصه هاي تجارت خارجي و رشد دو برابري ظرفيت 
صادراتي تعاوني ها بــود به نحوي که به گواه رئيس کل 
گمرک ايران بخش تعاون بيش از دو برابر ظرفيت خود 
نســبت به ساير بخش ها در حوزه صادرات نقش آفريني 
کرده است. مسکني تاکيد کرد: اين حمايت در راستاي 
توســعه اقتصاد تعاون محور در کشور شکل گرفت و در 
آخرين روزهاي ســال 1401 بعد از گذشــت 10 سال 
اصلاحيه سند توســعه تعاون توسط رئيس جمهور در 
28 اســفند 1401 ابلاغ شد که تشــکيل شوراي عالي 
هماهنگي تعاون به رياست مقام عالي رئيس جمهور را 

به دنبال داشت.

وزير اقتصاد از پرداخت وام زائران اربعين به صورت 
قرض الحســنه خبر داد. به گزارش ســرزمين پويا، 
سيد احســان خاندوزی وزير امور اقتصادی و دارايی 
در مجمع عمومی عادی سالانه بانک ملی ايران دوره 
منتهی به پايان ســال 1401 و در جمع هيات عامل 
اين بانک با تاکيد بــر اينکه عملکرد بانک ملی ايران 
در ســال1402 بايد بهتر از سال گذشته باشد، اظهار 
داشت: بانک ملی به عنوان بانکی که گرچه يک نزول 
و افول در برخی از شاخص های کلان خود داشته ، اما 
در دوره جديد و به ويژه از سال 1400 شواهد روشن 
و غير قابل انکاری وجود دارد، مبنی بر اينکه انضباط 
مالی و همچنين هدفگذاری های اقتصادی روشنی در 

بانک وجود دارد.
خاندوزی افزود: اين چشــم انداز هر چقدر که صحيح 
تر و دقيق تر پيش روی خود مديران در رده های مختلف 
مديريتی بانک قرار بگيرد و مجموعه الزاماتی که اين چشم 
انداز بخواهد محقق بشود خيلی شسته و رفته تر به عنوان 
ضوابط لازم الرعايه مديريتی بانک ملی پيش چشم مديران 
و کارکنان بانک ملی باشد و اين چشم انداز کمک خواهد 

کرد که اين مســير و تغيير مسير پيش روی بانک نه يک 
تغيير موقت بلکه مداوم باشــد و اميد داشته باشيم که در 
ســالهای آينده نيز روند بهبود و پيشرفت تداوم يابد. وزير 
اقتصاد در ادامه سخنانش به محور ناترازی نقدی بانک ملی 
ايران اشاره کرد و در اين زمينه اظهار داشت: ناترازی نقدی 
بانک به هر حال به شکل موضعی و فصلی قابل مديريت 
اســت و در اين زمينه نيز مديريــت بانک با اتخاذ برخی 
ترتيباتی که در اواخر سال 1401 انجام داد، نشان داد که 
می شود اضافه برداشت های بانک را به صفر و به حداقل 

رساند.
 خاندوزی افزود: اما به جهت اينکه اين مسئله به شکل 
ساختاری حل نشده است به محض اينکه يک بانک دوباره 
به سمت انجام وظايف خود باز ميگردد، اين بيماری دوباره 
عود می کند و به نظرم در مورد ناترازی نقدی بانکها بايد 
برنامه ای داشــت. وی افزود: هرچند اين عارضه تا حدی 
برونزاست و ناشی از عواملی است که از بيرون به مديريت 
بانک تحميل ميشود، اما مديريت بانک بايد تلاش کند به 
قدری که اين مشــکل قابل علاج و چاره است، ترتيباتی 
اتخاذ کند که اين ناترازی ها و»حداقل ناترازی نقدی بانک« 

روند کاهنده داشته باشد. وزير اقتصاد در ادامه سخنانش 
با تاکيد بر اهميت مسئله ســودآوری در بانک ملی ايران 
گفت: اتفاق سال گذشته که از زمان مديريت قبلی در بانک 
آغاز شــد، مسير درستی است اما هنوز آن استحکام لازم 
را ندارد و برای اينکه با خيال راحت بتوانيم از چشــم انداز 
سودآوری در بانک حرف بزنيم، بايد اتفاقات ديگری فراتر از 

فقط عمليات بانکی رخ بدهد. خ
اندوزی در ادامه تصريح کرد: هر چند در حوزه عمليات 
بانکی نيز قيمت تمام شده کنونی ايده آل نيست و حتی 
در سال 1401 نيز کمی افزايش داشته، اما بانک ملی ايران 
با کمک ساير ابعاد می تواند، تراز تلفيقی بانک را به سمت 
يک ســود آوری با ثبات و دارای امنيت در حوزه شرکت 
هــا حرکت دهد . وزير امور اقتصــادی و دارايی در ادامه 
ســخنانش با تاکيد بر اينکه بانک ملی ايران بايد هر چه 
ســريع تر بنگاه های غير ضروری خــود را واگذار کند، 
افزود: از بانک ملی ايران اين مطالبه را داريم که سالجاری 
طوری عمل کند و تحول ايجاد کند که در پايان ســال 
1402 احســاس کنيم که گويا يــک بانکدار ديگری بر 

سرکار آمده است .

رئيس مرکز ملی فرش دســتباف گفت: با وجود اين 
که توليد فرش دستباف ايران افزايش يافت، اما چندين 
عامل به ويــژه بعد از تحريم ها باعث کاهش صادرات به 

شکل رسمی اين محصول شد.
فرحناز رافع در نشســت خبری سی امين نمايشگاه 
فرش دستباف ايران گفت: دولت آمريکا فرش دستباف 
ايران را تحريم کرد و اين در حالی است که فرش اولين 
کالای صادراتی غيرنفتی و دومين کالای صادراتی ايران 

بعد از نفت بود. 
رئيس مرکز ملی فرش دســتباف ايران با بيان اينکه 
ســال گذشــته در مجموع 50 ميليون دلار به صورت 
رسمی صادرات فرش داشــته ايم، اظهار داشت: البته با 
توجه به مسايل تحريم بخشی از صادرات فرش دستباف 
به صورت غير رســمی انجام  می شود.  وی گفت: دلايل 
کاهش صادرات فرش دستباف از طريق رسمی مختلف 
اســت، يکی از اين دلايل وضع قانــون رفع تعهد ارزی 
از ســال 97 اســت که اين موضوع مشــکلات را برای 
صادر کنندگان به وجود آورد. البته بازگشــت ارز حاصل 
از صادرات فرش يک ساله است، اما بازهم اين زمان برای 
رفع تعهد ارزی کافی نيست.  رافع اظهار داشت: بنابراين 
تلاش هايی انجام شد تا مســأله صادرات حل شود و به 
همين دليل در بودجه 1402 توانســتيم صادرات فرش 

را به جز مواد اوليه، معاف از پرداخت تعهد ارزی کنيم.
رئيس مرکز ملی فرش دســتباف بيان داشت: عامل 
دوم تاثيرگذار بر کاهش صادرات فرش به صورت رسمی 
تحريم فرش و همچنين مســأله بعــدی تعليق کارت 
بازرگانی برای بازرگانان خوشــنام اســت که با اين کار 

بازرگانان خوشــنام  ما از حوزه صادرات فرش دستباف 
خارج شدند. 

وی بيــان داشــت: از ســال 99 بــرای حمايت از 
توليدکننــده و صادرکننده مجبور شــديم قيمت پايه 
صادراتی را کاهش دهيم، معدل پايه صادراتی دو و نيم 
برابــر قيمت پايه صادراتی کاهش داديم که اين موضوع 

نيز بر کاهش صادرات رسمی تاثيرگذار بوده است.
وی افزود: آمار صادرات رسمی فرش دستباف کاهش 
يافته و اين در حالی اســت که در زمينه توليد در سال 
گذشته 7 درصد رشد داشته ايم و سال گذشته 250 هزار 
تن واردات ابريشم و 250 هزار تن توليد ابريشم داشته ايم 

که 90 درصد آن در بخش فرش مصرف می شود.
وی افزود: متراژ مجاز حمل کالای مسافر برای فرش 
دستباف از 8 متر به 24 متر رسيده است و لذا بخشی از 

فرش کشور از اين طريق خارج می شود. 
وی افزود: اقتصاد فــرش 400 تا 500 ميليون دلار 
است؛ در دهه هفتاد يک بار  يک ميليارد و 700 ميليون 
دلار و يک بار  نيز 2 ميليارد دلار صادر شد که اين ارقام 

واقعی نبوده و بيش اظهاری صورت گرفته است.
رافع بيان داشت: در سال 95 صادرات فرش دستباف 
ما 360 ميليون دلار و در سال 96 نيز صادرات فرش ما 
426 ميليون دلار بوده اســت، اما در سال 97 بيشترين 
ميزان صادرات را داشــتيم که حدود 700 ميليون دلار 
بود. وی با بيان اينکه کشــور چين بيشــترين واردات 
رسمی و غيررسمی فرش دستباف از ايران را دارد، گفت: 
آمريکا در سال 2022 بزرگترين وارد کننده فرش بوده 
که با توجه به تحريم ها هنــد جای ايران را در صادرات 

به اين کشــور گرفته است در حالی که قبل از تحريم ها 
دو سوم فرش آمريکا را ما تامين می کرديم، آمريکا  حدود 

500 ميليون دلار واردات فرش دستباف دارد.
مدير مرکز ملی فرش دستباف اظهار داشت: بخشی 
از فرش دســتباف ايران از مبادی رسمی مانند فرودگاه 
به صورت کالای مسافری صادر می شود و بخشی هم به 
صورت قاچاق صادر می شود لذا اين ميزان صادرات قابل 
ثبت نيست.  وی با اشاره به واردات فرش به ايران گفت: 
ورود فرش به ايران ممنوع است اما با اين وجود به صورت 
قاچاق فرش از افغانستان، هند و پاکستان به کشور وارد 
می شود و تنها راه مبارزه با اين مساله الزام شناسنامه دار 
کردن فرش اســت و لذا پس از اينکه بستر اين موضوع 
آماده شد قطعا صادرات فرش دستباف از گمرک بدون 
شناسنامه انجام نخواهد شد و لذا 15 کارگزاری در اين 
مورد شــکل گرفته تا شناسه کالا و گواهی اصالت برای 
فرش ها صادر شود و علامت تاييديه بين المللی بر روی 
اين فرش ها درج شــود و اميدواريم اين موضوع تا پايان 

سال محقق شود.
رئيس مرکز ملی فرش دستباف بيان داشت: 12 هزار 
و 330 کارگاه متمرکز، غيرمتمرکز و مجتمع قاليباف در 
کشور وجود دارد ضمن اينکه در کنار اينها در اين بخش 
اشــتغال خانگی نيز داريم در اين کارگاه بين 7 تا 700 
نفر بعضا اشــتغال دارند.  وی با بيان اينکه اقتصاد فرش 
هنوز پويا است و در حال حرکت است، افزود: در 4 ماهه 
ابتدای امسال 147 پروانه برای فعاليت کارگاه ها صادر 
شده اســت؛ کارگروه های تخصصی فرش دستباف زير 

مجموعه استانداری ها شکل گرفته است. 

بــدون  قرض الحســنه  تســهيلات  اعطــای 
ميانگين گيــری و به صورت فــوری )معمولاً در يک 
روز( مشــروط به سپرده گذاری قرض الحسنه، خلاف 
شرع تشخيص داده شــد و متضمن شبهه قرض به 
شرط قرض )زياده حکمی( که يکی از انواع ربا است، 

می باشد.
بــه گزارش ســرزمين پويــا، بانــک مرکزی در 
بخشــنامه ای نتايــج ارزيابــی چالش هــای فقهی 
ســپرده های امتيازی به منظور اعطای تســهيلات 
قرض الحسنه در شــبکه بانکی را که توسط شورای 
فقهی تبيين شده است به بانکها و موسسات اعتباری 

ابلاغ کرد.
بر اين اســاس نتايج ارزيابی شورای فقهی بانک 
مرکزی در خصوص سپرده پذيری امتيازی در شبکه 

بانکی به شرح زير است:
الف    - رويکرد شــورای فقهی بانــک مرکزی در 
خصوص ســپرده پذيری امتيازی که در حال حاضر، 
به صورت نسبتاً فراگير در شبکه بانکی کاربرد دارد، 
تفکيک بين روش های مجاز و مشروع سپرده پذيری 

امتيازی از روش های غيرمجاز و غيرمشروع است.
ب   - اعطای تسهيلات قرض الحســنه امتيازی با 
ميانگين گيری، بدين ترتيب که پس از سپرده گذاری 
مشــتری و بر اســاس ميانگين امتياز وی، مؤسسه 
اعتباری بدون شــرط قبلی نســبت بــه پرداخت 
تسهيلات اقدام می نمايد، خلاف شرع تشخيص داده 
نشد. نکته کليدی در اين روش آن است که مؤسسه 
اعتباری نبايد هيچ نوع تعهد حقوقی برای پرداخت 
تسهيلات به مشتری بدهد و اين موضوع بايد به شيوه 
مناسب )شفاف سازی در متن قرارداد، اطلاع رسانی بر 
روی تارنمای مؤسسه اعتباری، ارسال پيامک و غيره( 

به اطلاع مشتری رسانده شود.
پ   - اعطــای تســهيلات قرض الحســنه بــدون 
ميانگين گيــری و به صورت فــوری )معمولاً در يک 
روز( مشــروط به سپرده گذاری قرض الحسنه، خلاف 
شرع تشخيص داده شــد و متضمن شبهه قرض به 
شرط قرض )زياده حکمی( که يکی از انواع ربا است، 

می باشد.
ت   - کسر نمودن بخشی از تسهيلات تحت عنوان 

وثيقه نقدی و يا کســر نمودن کارمزد از اصل مبلغ 
تسهيلات، مجاز نمی باشــد. چرا که با کسر مبلغی 
از اصل تســهيلات، قرارداد صرفاً در بخش باقيمانده 
منعقد می گردد و محاسبه سود در بخش کسر شده 

مجاز نيست.
در بخــش پايانــی اين بخشــنامه آمده اســت: 
ضمن تأکيد بر اينکه اخذ هرگونه ســپرده به عنوان 
وثيقه نقــدی به هر عنوان قبل و يــا بعد از اعطای 
تسهيلات توسط بانک  يا مؤسسه اعتباری غيربانکی 
) ابلاغی طی بخشنامه شــماره 375517      /00 مورخ 
23      /12      /1400( ممنوع می باشــد، خواهشمند است 
دســتور فرمايند، مراتب به واحدهــای ذی ربط در 
آن بانک               /مؤسســه اعتباری غيربانکی با لحاظ مفاد 
بخشنامه شــماره 149153                  /96 مورخ 16                  /5                  /1396 
ابلاغ شــده و بر حسن اجرای آن نظارت مقتضی به 
عمل آيد و  در صورت وجود هرگونه ســؤال و ابهام 
احتمالی مرتبط با مراتب فوق، موضوع رأســاً از اداره 
بررســی های بانکداری اســلامی و دبيرخانه شورای 

فقهی بانک مرکزی استعلام گردد.   

معاون وزیر تعاون اعلام کرد

حمایت دولت سیزدهم از بخش تعاون و اقتصاد مردم محور

شیوه پرداخت وام اربعین تغییر کرد

رئیس مرکز ملی فرش دستباف 

صادرات فرش دستباف ایران چگونه کاهش یافت؟

پرداخت وام قرض الحسنه فوری ممنوع شد؟

گزارش عملکرد وزارت ارشاد؛

 از راه اندازی
  شهر هنر

  تا  تغییر نام 
وزارت ارشاد 

وزیر سابق آموزش و پرورش:

نزدیک به ۹ میلیون 
 بیسواد مطلق

  در کشور
الکترونیکی وجود دارد



رئیس سازمان امور مالیاتی خبر داد؛

شناسایی ۱۷۰ هزار خودروی لوکس برای اعمال مالیات 
رئيس ســازمان امور مالياتی گفت: 
در ســال 1401 تعــداد 252 هــزار 
خودروی لوکس را شناســايی کرديم 
که مبلــغ ماليات اين خودروها 2300 
ميليارد تومان بود و امســال نيز 170 
هزار خودرو شناسايی و 3000 ميليارد 
تومان ماليات بــرای اين تعداد تعيين 

شد.
محمد هادی سبحانيان اظهار کرد: 
برای 500 ســلبريتی و اينفلوئنســر 
پرونده تشکيل داده ايم که ماليات آنها 

30 ميليارد تومان است.
وی افزود: برداشت غلطی به وجود 
آمده که فقــط از کارتخوان ها ماليات 
دريافت می شــود؛ در حاليکه اينگونه 
نيست. ما با استفاده از هوش مصنوعی 
واريزی به حســاب افراد را بررسی می 
کنيم و حسابهای شخصی مشکوک به 

تجاری را مورد رصد قرار می دهيم.
تاکيد  مالياتی  امور  رييس سازمان 
کــرد: موديــان، فعــالان اقتصادی و 
اصناف، خودشان و مردم را برای کارت 
به کارت کردن به زحمت نيندازند زيرا 
حساب ها مورد بررسی قرار می گيرد.

وی با بيــان اينکه ســازمان امور 
مالياتی بر اســاس اطلاعات اقتصادی 
موديان ماليات ســتانی عادلانه انجام 
می دهد، گفت: ويژگی ماليات ستانی 
ســنتی بر اســاس چانه زنی است که 
طبــق قانــون، اين نوع اخــذ ماليات 

برچيده می شود.
سبحانيان ادامه داد: اطلاعات افراد 
را بر اساس عملکرد آنها طی يک سال 

مورد بررســی قرار مــی دهيم؛ گاهی 
اطلاعات بر اســاس رفتار پرخطر خود 
موديان اســت. به عنوان مثال فردی 
حســاب تجاری را معرفی کــرده اما 
هنــگام خريد و فروش ملک يا خودرو 
از اين حساب استفاده می کند که اين 
امر منجر به کارکرد حســاب و ماليات 

می شود.
وی با اشــاره به اينکه بانک هايی 
که در پرداخت تســهيلات کم کاری 
کرده اند مشــمول ماليات می شوند، 
گفت: بانک مرکزی ســهميه پرداخت 
تســهيلات برای بانک ها تعيين کرده 
بود کــه برخی بانک ها بــه آن عمل 
نکرده اند و ما برای همه بانک ها برگه 

تشخيص ماليات صادر کرده ايم.
رييس سازمان امور مالياتی کشور 
بيان کرد: 60 هــزار ميليارد تومان از 
حســاب بانک ها در اين باره مطالبه 
شــده اســت که اين بانک ها عتراض 
کرده انــد که افــراد بــرای دريافت 
تســهيلات مراجعه نکــرده اند و اين 
موضوع در مرحله دادرســی است. ما 
بــه دنبال اخذ ماليــات از بانک ها در 
قبال اشخاصی هستيم که به بانک ها 
مراجعه کردند ولی تسهيلات دريافت 

نکرده اند.
هزار خودروی  *شناسایی ۱۷۰ 

لوکس
وی با بيان اينکه در حوزه خانه های 
خالی و خانــه ها و خودروهای لوکس 
طبق قانون عمل می کنيم، گفت: در 
ســال 1401 خودروهــای بالای يک 

ميليارد تومان لوکس محســوب می 
شدند. ما 252 هزار خودرو را شناسايی 
کرديــم که مبلغ ماليات آنها 2.3 هزار 
ميليارد تومان بود. امسال خودروهای 
بالای ســه ميليــارد تومــان لوکس 
هســتند؛ از اين رو تعداد خودروهای 
لوکس به 170 هزار دستگاه با ماليات 

3000 ميليارد تومان رسيد.
سبحانيان ادامه داد: در سال 1401 
خانــه های بــالای 15 ميليارد تومان 
لوکس حساب می شدند که 43 هزار 
مورد با مبلغ مالياتی 2.2 هزار ميليارد 
تومان شناســايی شــد و امسال خانه 
های بالای 20ميليارد تومان لوکس به 
حساب می آيند که در اين رابطه 110 

هزار خانه لوکس در تهران داريم.
وی بيان کرد: سازمان امور مالياتی 
مســئول شناســايی خانه های خالی 
نيســت بلکه وزارت راه و شهرســازی 
متولی اين امر است. ما در اين سازمان 
در راستای شناسايی فرار های مالياتی 
از روش های مبتنی بر دانش استفاده 

می کنيم.
صفر  اصناف  از  نیمی  *مالیات 

است
رييس سازمان امور مالياتی با بيان 
اينکه عزم ســازمان امور مالياتی برای 
ماليات ســتانی عادلانه جدی اســت، 
گفت: ماليات بيش از 50 درصد اصناف 
صفر اســت. برنامه ما به سمت ماليات 
ستانی شفاف و مبتنی بر داده محوری 
اســت که نيازمند گفت وگو و تفاهم 

است و روابط خوبی با اصناف داريم.

پرداختی يک  ماليــات  وی گفت: 
ســال اصناف معادل ماليات پرداختی 
کارمندان است؛ ضمن اينکه بعضی از 
کارکنان که حقوق آنها زير 10 ميليون 

باشد ماليات نمی دهند.
ســبحانيان يکــی از مهمتريــن 
دستاوردهای ســازمان امور مالياتی را 
در دولت سيزدهم ســامانه موديان و 
قانون پايانه های فروشــگاهی عنوان 
کرد و گفت: اســتقرار اين سامانه بايد 
دو دهه پيش در کشور انجام می شد 
و هيچ زمانی بــه اين اندازه اراده برای 
پيشــبرد اين سامانه وجود نداشت که 

با همراهــی وزير اقتصاد و امور دارايی 
و مجلس پيشرفت های خوبی در اين 

زمينه حاصل شده است.
به گفته وی، در ابتدای امسال برای 
حدود 1950 شرکت در سامانه موديان 
صورتحساب الکترونيک صادر می شد 
که ظرف پنج ماه اين تعداد به بيش از 

33 هزار شرکت رسيد.
رييس سازمان امور مالياتی با بيان 
اينکه قانون تسهيل موديان در سامانه 
قانــون پايانه فروشــگاهی در مجلس 
به تصويب رســيده است، گفت: برای 
فروشندگانی که در حلقه های پايانی 

قرار دارند، تسهيل گری صورت گرفته 
است. نبايد مردم را به سختی بياندازيم 
اما فروشــندگانی کــه در حلقه های 
ميانی قرار دارند بايد به تکاليف قانونی 

عمل کنند.
وی بيــان کرد: ســامانه موديان با 
ســرعت خوبی پيش مــی رود و اگر 
مشکلی وجود دارد به خاطر موانع فنی 
است که بايد پيچيدگی های رفتارهای 
اقتصادی موديان را در ســامانه لحاظ 
کنيم که با حــل اين موارد، مانعی در 
پيشــرفت اين ســامانه وجود نخواهد 

داشت.

از جملــه مهتريــن دســتاردهاي 
دولت ســيزدهم طي دو سال فعاليت 
خود در راســتاي تحقق اهداف تببين 
شــده در حوزه معدن و صنايع معدني، 
فعال ســازي 1000 فقــره از معــادن 
غيرفعال در کنار افزايش خطوط توليد 
و ممانعت از خام فروشي به نفع مردم و 
حفظ منافع ملي بوده که بر اساس آن 
طي دو سال عمر دولت، احيا و به چرخه 

بازگشته اند.
برنامه ها و عملکرد دولت ســيزدهم 
طي دو سال فعاليت خود در قالب هفت 
ســرفصل تعريف شده که يکي از آن ها 
بررسي رشد توليد و اشتغال در عمر دو 
ساله دولت و بيانگر جهت گيري دولت 
در راســتاي تحقق اهداف و وعده هاي 

خود است.
يکي از اولويت هــاي دولت مردمي 
در دوســال ابتدايي فعاليت خود، رشد 
توليد و اشتغال با محوريت وزارت خانه 
صنعــت، معــدن و تجارت در کشــور 
بوده اســت کــه براســاس آن نتايج و 

دستاوردهاي کليدي دولت مردمي در 
حوزه معدن و صنايع معدني به شــرح 

زير است:
فعال ســازي  اول، موضوع  در وهله 
معادن غيرفعــال و بازگرداندن آن ها به 
چرخه طي دو سال اخير، از مهمترين 
دستاوردهاي دولت ســيزدهم در اين 

حوزه به شمار مي آيد.
طــي ســال هاي 1400 و 1401، 
حدود 1000 فقره از معادن فعال سازي 
شده و به چرخه بازگشته اند؛ همچنين 
پــس از احداث کارخانه 130 هزار تني 
کنسانتره مس در استان کرمان، معادن 
کوچک بسياري در اين منطقه فعال و 

آغاز به کار کرده اند.
افزایش دو برابري درآمدهاي 

وصولي حقوق معادن
از ديگر اقدامات تاثيرگذار دولت طي 
فرآيند دريافت  اصــلاح  مدت مذکور، 
حقــوق دولتي معادن بوده اســت که 
براساس آن، بيش از دوبرابر درآمدهاي 
وصولي حقــوق دولتي معــادن در دو 

سال ابتداي دولت ســيزدهم از حدود 
19 همت در ســال 1400 به بيش از 
38 همــت در ســال 1401، افزايش 
داشته اســت. همچنين بخش ديگري 
از دســتاوردهاي دولت سيزدهم طي 
دو ســال فعاليت ابتدايي خود در حوزه 
افزايش توليد در بخش معدن و صنايع 
معدني، مي توان به توليد 30 ميليون تن 
فولاد خام با رشــد بيش از 7 درصدي، 
توليــد 22 ميليــون تــن محصولات 
فولادي با رشــد 12 درصدي و توليد 
632 هــزار تن آلومينيوم با رشــد 12 
درصدي در سال 1401 نسبت به سال 

1400 اشاره کرد.
گفتني است که در توليد سيمان نيز 
دستاورد تامين نيازهاي داخلي کشور به 
سيمان با توليد بالغ بر 63 ميليون تن 
)63.2 ميليون تن( در سال 1401 ثبت 
شده، همچنين دولت علاوه بر موفقيت 
در حوزه اشتغال )با فعال سازي معادن( 
در حوزه توليد نيز دســتاوردهاي قابل 
قبولي را از خود بر جاي گذاشته است.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران عنوان کرد؛

 پیش شرط های تبدیل فرصت عضویت
 در بریکس به دستاوردهای تجاری

رئيس کنفدراســيون صادرات ايران گفت که عضويت در بريکس فرصتی است 
که در اختيار کشــور قرار گرفته و با سياستگذاری صحيح از جمله در بحش تامين 
زيرســاخت ها و رفع موانع صادرات می تواند به دســتاورد جهش صادرات و افزايش 

تجارت تبديل شود.
محمد لاهوتی با بيان اينکه با توجه به جهانی شدن اقتصاد حضور در پيمان هايی 
مثل شــانگهای، بريکس و اوراســيا برای کشــورهايی که با يکديگر پيوند تجاری و 
منطقه ای دارند می تواند به عنوان يک فرصت در نظر گرفته شود، اظهار کرد: اعضای 
بريکس تقريبا 31.5 درصد توليد ناخالص جهانی را به خود اختصاص دادند و پيش بينی می شود با حضور کشورهای ديگر مثل 
عربستان، اين عدد به 50 درصد برسد که در اين صورت تاثيرگذاری آن ها در بحث اقتصادی و گسترش روابط سياسی و اجتماعی 
حائــز اهميــت خواهد بود. وی با بيان اينکه بايد از بريکس به عنوان يک فرصت مهم ياد شــود، تصريح کرد: اگر بتوانيم با ايجاد 
زيرســاخت های لازم و بستر مناســب به ويژه در بخش بنادر و حمل و نقل، افزايش قدرت رقابت واحدهای توليدی و غيره از اين 
فرصت بهره بگيريم، می توان گفت به دستاورد چشمگيری رسيديم.   لاهوتی با بيان اينکه با ورود به اين پيمان، تعرفه های واردات 
و صادرات بايد با ساير کشورها متناسب باشد، تصريح کرد: همچنين توليدکنندگان بايد با کشورهايی مثل چين و روسيه رقابت 
کنند و اگر صنايع پويا نباشــند و امکان رقابت نداشته باشــند در بحث صادرات با مشکل مواجه می شوند. البته به گفته وی اين 
موضوع که ايران عضو سازمان تجارت جهانی نيست و تعرفه کالاهای صادراتی ايران نسبت به کشورهايی که عضو هستند، بالاتر 
اســت، می تواند به توسعه صادرات کمک کند. رئيس کنفدراسيون صادرات ايران همچنين گفت: راندمان توليد، افزايش کيفيت، 
بسته بندی، شناسايی بازارها، قدرت رقابت به  خصوص در موضوع برگشت ارز حاصل از صادرات، از جمله مواردی است که اگر نتوانيم 
تا زمان الحاق کامل از آن ها بهره ببريم فرصت خودمان در اختيار کشورهای ديگر می گذاريم که پتانسيل و آمادگی تجارت را دارند. 

فعال سازي و بازگشت ۱۰۰۰ معدن خاموش

معاون وزير راه و شهرســازی و رئيس ســازمان هواپيمايی 
کشــوری با اشاره به موضوع نهضت تعمير قطعه در کشور گفت: 
هــر جايی که تحريم وجود دارد بايد برای خودمان خودکفايی و 
توانمندی ايجاد کنيم و اين اتفاقی اســت که در صنعت هوايی 
کشــور افتاده و با وجود وابستگی جديد صنعت به دنيا، ما روی 
پای خودمان ايســتاديم و برای بعضی از کشــورهای دوست که 
هواپيماهايشــان را در کشــور خودمان تعمير می کنيم و حتی 

کشورهای بزرگ، اميدآفرين شديم.
محمد محمدی بخش با مقايسه وضعيت فعلی و دوران کرونا 
بيان کرد: شــرايط دنيا در بازه زمانی کرونا و اثراتی که بر اقتصاد 
هوايی دنيا گذاشــت به خصوص در کشور ما و همچنين موضوع 
تحريم و موضوعات متعددی که بر ما گذشت، متاسفانه وضعيت 
هوايی کشــور را در سال های 1399 و 1400 با مشکلات جدی 
مواجه کرد، به گونــه ای که تعداد هواپيماهــا،   تعداد پروازهای 
عبــوری و بهره برداری مردم از بخش هوايی کشــور و پروازهای 
بين المللی دچار چالش جدی شده بود و به مرز خطرناکی نزديک 
می شــديم.  البته اين موضوع مختص ايران نبود و در همه جای 
دنيا حاکم بود؛ اما در کشــور ما به دليل شرايط تحريم، مضاعف 

شده و کار را برای ما بسيار  سخت می کرد.
وی با بيان اينکه ابتدای دولت رئيس جمهوری تدبيری را در 
هشت ماده برای بخش هوايی کشور ابلاغ کردند، افزود: بر اساس 
آن دســتور و ابلاغيه دولت به بخش هوايی کشور، چهار راهبرد 
پيش بينی شد؛ اولين راهبرد موضوع تاب آوری ناوگان بود که ما 
بتوانيم حداقل روی پای خودمان بايســتيم؛ در حالی که بحث 

تاب آوری با توجه به شرايط تحريم بسيار سخت است. با استفاده 
از همــه ظرفيت های  موجود کشــور، بخش هــای دانش بنيان، 
اســتفاده از بخش های دفاعی و استفاده از شرکت های موجود و 
پــای کار آوردن همه بضاعت کشــور در صنعت هوايی، موضوع 

تاب آوری و نهضت تعمير قطعه به راه افتاد.
*از مهر ۱۴۰۰ هیچ هواپیمایی را برای تعمیر به خارج 

نمی فرستیم
معاون وزير راه و شهرســازی خاطرنشــان کرد: مثال شاهد 
اين اســت کــه از مهر 1400 تا کنون هيــچ هواپيما و موتوری 
را بــرای تعميــر به خارج اعــزام نمی کنيم. ايــن توانمندی در 
جمهوری اسلامی ايران ايجاد شــده و اين تاب آوری باعث شده 
که هواپيماهای ما بيشتر ســر خط باشند. اين موضوع مقايسه 

خوبی برای گذر از اين مساله است.
محمدی بخش با اشاره به برنامه های سازمان هواپيمايی برای 
توسعه و نوسازی ناوگان بيان کرد: برنامه 10 ساله ای تدوين شده؛ 
يک برنامه يک ســاله و سه برنامه سه ساله که مشخصا نزديک 
بــه 190 فروند هواپيما در چرخه خدمــت داريم؛ در صورتی که 
در شــهريور 1400، اين عدد نزديک به 100 فروند بود؛ بخشی 
از هواپيماهــا زمينگير بود که به چرخه برگشــت و بخشــی از 
هواپيماهايی که خريداری شــده بود که در اين شــرايط سخت 
تحريمی اضافه شد و اين مسير کماکان ادامه دارد. الان با کمک 
دولت و تامين اعتبار برای سال 1402، نوسازی ناوگان را به عنوان 
يک سند تحولی در حوزه هوايی کشور در دستور کار داريم و فکر 

می کنيم تا پايان سال به عدد 250 فروند هواپيما برسيم.

محمدی بخش با بيــان اينکه چند نگاه در حوزه صنعت 
هوايی وجــود دارد، گفت: يک نگاه اينکه اين صنعت کاملا 
وابســته اســت که بايد از صفر تا 100 از خارج تامين شود. 
اين نگاه برای کشــوری که در شرايط عادی زندگی می کند 
و شرايط تحريمی را ندارد شايد قابل قبول باشد؛ اما تجربه 
43 ســاله ما در جمهوری اسلامی ايران و حتی تجربه اخير 
کشورهای بزرگی مانند روسيه نشان می دهد که اگر از قبل 
بــرای موضوع تحريم فکری نکنيم، در حــوزه هوايی دچار 
چالش جدی می شــويم. بعد از تحريم غرب عليه روســيه، 
بخش عمده ای از هواپيماهای غربی روســيه زمينگير شد، 
چون به اين مقوله توجه جدی نکرده بودند با اينکه روسيه 
خودش در حوزه هواپيماســازی دارای تکنولوژی و صنعت 

پيشرفته بود.
وی ادامه داد: ما چون از قبل به اين موضوع فکر کرده بوديم، 
ارتقای جايگاه ســازمان هواپيمايی کشوری به مقطعی که بتواند 

نظارت های عاليه داشته باشد و مجوزهای طراحی و ساخت دهد، 
يکی از موضوعاتی بود که سال 1400 با کمک ايکائو اتفاق افتاد 
و جايگاه سازمان هواپيمايی ارتقا پيدا کرد؛ بعد از آن با استفاده 
از شرکت های دانش بنيان، اعتماد به جوان ها، ارائه گواهينامه های 
بين المللی که در سطح اســتاندارد زير نظر هواپيمايی کشوری 
بتوانند طرحی و توليد کنند، توانســتيم زنجيره تامين را بزرگ 

کنيم و وابستگی هايی که ما را زمين گير می کرد، قطع کنيم.
رئيس سازمان هواپيمايی کشوری خاطرنشان کرد: برای مثال 
ما برای روان کارها يا روغن های موتور هواپيما مشــکلات جدی 
داشتيم و شــرکت های معروف دنيا، مثل توتال، نايکو و شل، به 
ايران روغن موتور هواپيما يعنی مصرفی ترين کالای يک مجموعه 
هوايی را نمی دادند، اما ما با همکاری شرکت دانش بنيان در يک 
بازه زمانی کوتاه نه تنها تامين کننده نياز خودمان هســتيم بلکه 
به صادرکننده هم تبديل شــديم و اين اقدامات می تواند ما را در 

حوزه تاب آوری پيش ببرد.
محمدی بخش با اشــاره به موضــوع نهضت تعمير قطعه که 
به عنوان فصل الخطاب مقام معظم رهبری به همه دستگاه ها ابلاغ 
شــده، گفت: هر جايی که تحريم وجود دارد بايد برای خودمان 
خودکفايی و توانمندی ايجاد کنيم. هر جايی ما توانمندی ايجاد 
کرديم، تحريم يا کم اثر يا بی اثر شــده است. اين اتفاقی است که 
در صنعت هوايی کشور افتاده و با وجود وابستگی جديد صنعت 
به دنيا، ما روی پای خودمان ايستاديم و برای بعضی از کشورهای 
دوست که هواپيماهايشان را در کشور خودمان تعمير می کنيم و 

حتی کشورهای بزرگ، اميدآفرين شديم.

معاون وزیر راه و شهرسازی: متوسط عمر ناوگان هوایی به ۲۶ سال رسید 

بانک مرکزی اعلام کرد؛ پرداخت وام ۵۵۰ میلیونی برای پروژه های حمایتی مسکن
شورای پول و اعتبار در راستای حمايت از گروه های کم درآمد جامعه صرفا سقف فردی تسهيلات پروژه های حمايتی مسکن در تمامی شهرهای کشور را به صورت يکسان به مبلغ 5500 ميليون ريال افزايش داد. بانک 
مرکزی در اطلاعيه ای اعلام کرد: پيرو نامه 24 ارديبهشت 1402 درخصوص ابلاغ سقف فردی تسهيلات موضوع ماده)4( قانون جهش توليد مسکن با عنايت به ابهامات پيش آمده برای بانک های عامل درخصوص تسهيلات 
ياد شده به آگاهی می رساند حسب مصوبات مورخ 19 ارديبهشت شورای پول و اعتبار در راستای حمايت از گروه های کم درآمد جامعه مقرر شد صرفا سقف فردی تسهيلات پروژه های حمايتی مسکن در تمامی شهرهای 
کشور به صورت يکسان به مبلغ 5500 ميليون ريال افزايش يابد. لذا، با درنظرگرفتن محدوديت منابع بانکی و هدف قانون گذار )کمک به خانه دار شدن فاقدين مسکن(، کليه مصوبات شورای پول و اعتبار در اين راستا از 
جمله کاهش نرخ سود تسهيلات بانکی و افزايش سقف تسهيلات ياد شده صرفا شامل پروژه های حمايتی مسکن که زمين آن توسط وزارت راه و شهرسازی تأمين و به متقاضيان عرضه می شود بوده و پروژه های خود 
مالک شهری/ روستايی مشمول افزايش سقف و کاهش نرخ سود تسهيلات مذکور نيست. شايان ذکر است؛ در مصوبات مذکور اشاره ای به اعطای تسهيلات متمم نشده است و شرايط اعطای تسهيلات فوق الذکر از قبيل 

نرخ سود و سقف فردی تسهيلات، تابع شرايط مندرج در قرارداد تسهيلات است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

 ارزهای بلوکه شده ایران در ۴ کشور
 آزاد و به بانک مرکزی منتقل شد

رئيس ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: منابع ارزی در 4 کشور کره جنوبی، 
عراق، ژاپن و ترکيه آزاد و در اختيار بانک مرکزی است.

داوود منظور در نشست هم انديشی با کارشناسان اقتصادی، اعلام کرد: مسئله 
ناترازی ارزی مشکل بود و با تصميم بزرگ سال گذشته، نرخ ارز تعديل شد. در حال 

حاضر شوک تعديل ارز کاهش يافته و تعادل جديدی ايجاد شد.
وی افــزود: اثر تعديــل ارز در تورم کاهش يافته و عامــل اصلی اين متغير هم 
نقدينگی بوده که قرار است کاهش يابد. البته اين مسئله نارضايتی هايی را به وجود 
آورده و بخش توليد به سبب رشد نرخ ارز نياز به سرمايه در گردش بيشتری دارد. 
بنابراين تداوم تثبيت نرخ ارز، سياست جدی دولت است. منظور افزود: منابع ارزی 
ايران در کره، عراق، ژاپن و ترکيه، آزاد و در اختيار بانک مرکزی اســت و به دولت 
ارتباطی ندارد اما اين منابع قابل استفاده بوده و می توان بر روی آن برنامه ريزی کرد.

رشد تجارت جهانی صعودی شد
سازمان تجارت جهانی اعلام کرد که رشد تجارت جهانی در سه ماهه سوم سال 
با سرعت متوسط رشد خواهد کرد و اين روند نسبت به دوره قبل و پس از دو فصل 

کاهش ادامه خواهد داشت.
ســازمان تجارت جهانی اعلام کرد که رشــد تجاری خود را در سال جاری 1.7 
درصد پيش بينی کرده اســت. اين سازمان مســتقر در ژنو در گزارشی که منتشر 
شــد، اعلام کرد که شاخص دوره ای کالاهای سازمان تجارت جهانی از 95.6 قبلی 
که در ماه مه اعلام شــده بود به 99.1 افزايش يافت. در اين گزارش آمده است که 
قيمت های بالای کالاها، شــرايط ســخت تر پولی و تقاضای اندک واردات بر حجم 
تجارت جهانی تأثير گذاشته است. سازمان تجارت جهانی اعلام کرد که اگر تجارت 
در نيمه دوم سال همانطور که انتظار می رفت افزايش يابد، رشد تجارت پيش بينی  

شده اش به ميزان 1.7 درصد در سال جاری، همچنان قابل دستيابی است.
اين موسسه افزود که صادرات فزاينده خودرو به رشد قوی تر از حد انتظار در توليد 
ناخالــص داخلی ژاپن کمک کرده و صادرات خودروی چين به طور غيرمنتظره ای 
قوی بوده اســت. البته با توجه به چشــم انداز خوش بينانه سازمان تجارت جهانی، 
شاخص های اقتصادی پيشرو در ايالات متحده و اروپا نشانه هايی از کندی را نشان 

می دهند که تا حدی به دليل ادامه افزايش نرخ بهره است.
طبق گزارش بلومبرگ، نگرانی ها در مورد کاهش رشــد تجارت ممکن اســت 
افزايش يابد. داده های ضعيف اقتصادی چين و بدتر شــدن بحران اموال، تقاضای 

رو به کاهش چين برای خودرو، تراشه و لوازم الکترونيکی را تشديد کرده است.

 بانک مرکزی دستگاه برتر پیشران 
در ارائه خدمات الکترونیکی شد

انيسيتو پاستور، بانک مرکزی، بنياد شهيد، بنياد ملی نخبگان و بيمه مرکزی، 5 
دستگاه پيشران در ارائه خدمات الکترونيکی معرفی شدند.

ايمان منصوری؛ دبير هجدهمين جشنواره شهيد رجايی درباره وضع دستگاه های 
اجرايی در شــاخص ارائه خدمات دســتگاه ها از طريق پنجره ملی خدمات دولت 
هوشــمند؛ گفت: در حال حاضر از مجموع 5 هــزار و 800 خدمت، حدود هزار و 
800 خدمت از طريق پنجره خدمات دولت هوشــمند ارائه می شــود که در واقع 
800 خدمــت از نوع دولت به دولت )G2G( و حــدود 450 خدمت ذاتاً ماهيت 
غيرالکترونيکی داشته اســت؛ بنابراين حدود 4 هزار و 550 خدمت بايد به صورت 
الکترونيکی ارائه شــود. وی ادامه داد: ســال گذشته 50 درصد کل خدمات بايد به 
صورت الکترونيکی ارائه می شــد، اما امسال به استناد بند ج تبصره 7 قانون بودجه 

1402، 100 درصد خدمات بايد به صورت الکترونيکی به متقاضيان ارائه شود.
منصوری تصريح کرد: براســاس ارزيابی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 5 
دستگاهی که پيشران در ارائه خدمات الکترونيکی بودند و بيشترين تحقق را ثبت 
کردند، شامل انيسيتو پاستور، بانک مرکزی، بنياد شهيد و امور ايثارگران، بنياد ملی 

نخبگان و بيمه مرکزی هستند.
دبير هجدهمين جشــنواره شــهيد رجايی همچنين درباره شاخص مجوز ملی 
کســب و کار گفت: در حال حاضر حدود 2 هزار مجوز از طريق درگاه ملی مجوز ها 
به درخواست کنندگان به نوعی ارائه می شود. طبق ارزيابی که مرکز پايش و بهبود 
فضای کســب و کار وزارت اقتصاد انجام داده است، وزارت تعاون، سازمان حفاظت 
محيط زيســت، وزارت نفت، وزارت نيرو و ســازمان منابــع طبيعی و آبخيزداری، 
بيشترين درصد تحقق را در شاخص کيفيت و سرعت صدور مجوز ها از طريق درگاه 

ملی مجوز ها در ارزيابی های سال 1401 داشتند.
وی درباره کارايی ســامانه دولت سنج که مستندات دســتگاه های اجرايی در 
آن منتشــر می شود، گفت: در دوره قبلی جشنواره شــهيد رجايی، از سامانه مانه 
دولت ســنج رونمايی شدکه کارويژه اصلی آن موضوع شفافيت دستگاه های اجرايی 
است؛ بنابراين تمام مستندات غيرمحرمانه دستگاه های اجرايی در منظر ديد مردم 

شريف ايران و شبکه انديشگاهی، شبکه خبرگانی قرار گرفته است.
منصوری تاکيد کرد: ما، هم به دنبال موضوع شــفافيت و پررنگ کردن موضوع 
شفافيت در دستگاه های اجرايی هستيم و هم به نوعی ارزيابی ارزيابان خودمان را در 
محضر قضاوت مردم و شبکه انديشگاهی کشور قرار می دهيم و اين سامانه با حضور 

رئيس جمهور فعال شده است.

رئیس سازمان چای کشور اعلام کرد؛

واردات چای تنظیم بازار منوط به خرید داخل
رئيس سازمان چای کشور اعلام کرد: با دســتور وزير جهاد کشاورزی، واردات 

چای برای تنظيم بازار منوط به خريد بخشی از چای توليد داخل شده است.
به گزارش ايکنا و به نقل از پايگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد کشاورزی، حبيب 
جهانساز گفت: با دستور وزير جهاد کشاورزی مقرر شده، وارد کنندگان برای واردات 
چای مورد نياز تنظيم بازار بايد بخشی از چای توليد داخل را خريداری کنند تا نگاه 

تامين بازار بيشتر به سمت تامين از منابع داخلی باشد.
وی اظهار داشت: اجرايی شدن اين دستور به رونق صنعت چای و گردش مالی 
ســريع تر کارخانجات فرآوری کمک می کند ضمن آن که چای داخلی بيشتری در 
سبد خانوارها قرار می گيرد. جهانساز تصريح کرد: نياز سالانه کشور به چای خشک با 
احتساب ذخاير و رسوبات انباری حداکثر 100 هزار تن است و نزديک به 30 درصد 

آن از طريق توليد داخل و مابقی با واردات تامين می شود.
وی تصريح کرد: تمايل تجار ايرانی به واردات چای خارجی اســت در حالی که 
مردم و توليدکنندگان تمايل به بازار و مصرف چای داخلی دارند و از اين رو رويکرد 
تجار بايد تغيير کند. رئيس سازمان چای کشور ادامه داد: اگر اولويت تجار در مورد 
چای يا ساير محصولات، توليد داخلی باشد، با مشکلات کمتری روبرو خواهيم شد.
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وزیر صمت:

خودروسازها ملزم به اجرای تعهدات خود برای تحویل خودروها هستند
وزير صنعــت، معــدن و تجارت 
درباره تحويل خودروهای وارداتی به 
متقاضيانی که پول خود را به حساب 
توضيح  کرده انــد،  واريز  شــرکت ها 
داد: مطمئن هســتم که شرکت ها به 
تعهدشان در اين زمينه عمل خواهند 

کرد.
برقی شــدن  *زیرســاخت 

خودروها در تهران تا پایان سال
عباس  علــی آبادی، وزير صنعت، 
معــدن و تجــارت از مهيــا شــدن 
زيرساخت برقی شــدن خودروها در 
تهران تا پايان سال خبر داد و گفت: 
70 ايستگاه شارژ ســريع خودرو در 
تهران هفته آينده راه اندازی می شوند 
که تا 500 کيلومتر امکان طی مسير 
روزانه بــرای خودروهــا را به همراه 

خواهد داشت.
به گفته وی در حال حاضر نه تنها 
خودروهای داخلی توليد شــده بلکه 
حتی خودروهای مونتاژی هم توليد 
شده و در حال طی مسيرش است و 
بــه زودی  اطلاعاتی را در اين زمينه 

خواهم داد.
وی با بيان اينکه سياســت توليد 
انبــوه خودروهــای برقــی را دنبال 
خواهيــم کرد، گفت: اگــر اراده ملی 
حمايت دولت تداوم پيدا کند، ســال 
آينده شاهد خواهيم بود خودروهای 
داخلی برقی بــه صورت انبوه به بازار 
عرضه می شــوند. الان مســير توليد 
انبوه اتوبوس برقی تقريبا شروع شده 
و شــايد در همين سال جاری مردم 
تعداد قابل توجهی اتوبوس ســاخت 

داخل در شهر مشاهده کنند.
علــی آبادی ادامــه داد: در زمينه 
موتورســيکلت هم در حــال حاضر 
برخی شــرکت ها به صورت تجاری 
کار را شروع کردند. در زمينه خودرو 
دو شرکت جلوتر از بقيه هستند. در 
اين مرحلــه اجازه داديم واردات را به 

خودروهای برقی که خودروهای روز 
دنيا هستند اختصاص دهيم که هم 
از تنوع بسيار زيادی برخوردارند و هم 
قابليت های بسيار فوق العاده ای دارند 
که نسبت به ماشين های قديمی هم 
سوخت مصرف نمی کنند. الان يکی 
از چالش هــای جدی، چالش مصرف 

سوخت است.
وی با اشــاره به ايــن که قيمت 
واقعی  ســوخت در کشــور، قيمت 
نيست، تصريح کرد: برای گذر از اين 
شرايط به نظرم بهترين کار اين است 
که به سمت خودروهای برقی حرکت 

کنيم.
خودروهــای  *آیین نامــه 
کارکرده به دولت داده شده است

علــی آبــادی همچنيــن درباره 
داد:  توضيــح  وارداتی  خودروهــای 
آيين نامه خودروهای کارکرده تنظيم 
و به دولت داده شده است، اميدواريم 
بــه زودی در صحــن دولت مطرح و 

تصويب  شود.
وزير صنعــت، معدن و تجارت در 
ادامه با اشاره به اينکه اگر آيين نامه 
مذکور تصويب شــود، يک شتابی در 
آن بخش داده خواهد شد، گفت: در 
زمينه خودروهای نو وارداتی نيز کار 
انجام می شــود و تا کنون هم تعداد 
زيادی خودرو وارد شده، نمايشگاهی 
هم در اين هفته برقرار خواهيم کرد 
که مردم بتواننــد بازديدی از اين ها 
داشــته باشــند و تلاش می کنم که 
خيلی دخالت مستقيم دولتی در اين 
کار نداشته باشــيم و بگذاريم کار به 

دست خود مردم انجام شود.
وی همچنيــن در پاســخ به اين 
پرسش که حدود شش ماه هست که 
پول مردم بابت خودروها بلوکه شده 
و خودرويی دريافت نکرده اند، تکليف 
چيســت؟ آن هايی که پــول بلوکه 
کردند پول خود را به خودروســازها 

داده اند نه به ما. در حقيقت به حساب 
به سازمان  يا  خودروســازها اســت 
حمايت. مطمئن هستم که شرکت ها 
متعهد هستند که کارهايی که تعهد 
کردنــد را انجام دهند کــه قطعا به 

تعهدشان عمل خواهند کرد.
*حرکــت به ســمت تولید 

صادارت محور
علــی آبادی در ادامه با بيان اينکه 
نمی توان با واردات، تورم را مهار کرد 
و بايد به سمت توليد صادرات محور 
برويم، در پاســخ به ســوالی درباره 
عرضــه کم فولاد و پتروشــيمب در 
بورس، گفت: در روال طبيعی اقتصاد، 
اين موضوع نياز به کنترل  ندارد. اگر 
توليد کننده منفعتش تامين نشــود 
توليد نمی کند. اگر توليد نکند تورم 
ايجاد می شود و اگر تورم ايجاد شود 
اقتصاد بــه هم می ريــزد. پس بايد 
تلاش کنيم منافع معقول و منطقی 
برای توليد کننده به وجود بياوريم تا 
او تشويق به توليد شود. بنابراين اينکه 
فکر کنيم که با فشار آوردن به توليد 
کننــده می توانيم تورم را مهار کنيم، 
تصور درســتی نيســت. بايد تلاش 
بکنيم بــرای اين کــه توليد کننده 
شرايط بهتری برای توليد پيدا کند و 

توليد را افزايش دهد.
وزير صمت دربــاره اتفاقات حوزه 
معدن نيز گفــت: در دومين مزايده 
بــزرگ معدنــی، 6000 محدوده به 
مزايده گذاشــته و فقط 700 معدن 
واگذار شــد. بــا توجه بــه اين که 
دومين مزايده بــود، در حال حاضر 
عملا شــرايط برای ترک تشريفات و 
واگذاری از طريق مذاکره با کســانی 
که متقاضی هســتند، آماده اســت. 
بنابراين از تعاونی ها که دسترسی به 
ســرمايه های خرد مردم دارند دعوت 
می کنم که در واگذاری معادن شرکت 
کنند که مردم هم اعتماد لازم را برای 

اين که ســرمايه شان حفظ می شود 
داشته باشند.

وی در مــورد تدوين برنامه جامع 
معدن نيز گفت: اين کار آغاز شــده 
و بخــش اکتشــاف و بهــره برداری 
رو به اتمام اســت و بــه زودی اعلام 
خواهد شــد. بخش فرآوری در حال 
انجام ســت که شايد دو تا سه ماهی 
طول بکشــد.   در بخشــنامه جامع 
قبلا دســتورالعمل های بسيار متنوع 
داشــتيم. اما يک بخشنامه جامع در 
حال صدور است تا اين دستورالعمل ها 
تجميع و کار برای معدن کاران ساده 

شود.
*احیای ۷۰ معدن راکد

علی آبادی در ادامه از احيای 70 
معدن راکــد خبــر داد و گفت: 21 
بســته معدنی شــامل محدوده های 
کوچکی که قبلا به آن علاقه نشــان 
نمی دادند، تجميع و اقتصادی شدند و 
برای واگذاری آماده شده اند. همچنين 
بزرگترين پايگاه امداد و نجات کشور 
در طبس آماده راه اندازی اســت که 
هدف آن در واقع امداد و نجات برای 
معدن کاران اســت. ولی می تواند به 

کشور خدمات ديگری هم بدهد.
بــه گفته وی در بحث اکتشــاف، 
زمين شناســی اکتشافات کردستان، 
جنوب خراسان رضوی، قم، مرکزی، 
اصفهان و آذربايجان غربی در دست 
اقدام است که احتمالا تا پايان امسال 

اين اکتشافات تمام می شود.
اين مقام مسئول در ادامه درباره 
موضوع انتقال آب نيز گفت: انتقال 
آب از خليج فارس، يعنی شــيرين 
ســازی آب از خليج فارس و انتقال 
آن به سيستان و بلوچستان و تامين 
تمام شــهرهای بين مسير و معادن 
و صنايع بين راه و بعد رســيدن آن 
به زاهدان، تامين آب شرب زاهدان 
و بعــد تامين صنايع زاهــدان و از 
آنجــا رفتن به زابل و تامين شــرب 
و صنعت آنجا و از آنجا به خراســان 
جنوبــی و از خراســان جنوبــی به 
خراسان رضوی تا پايان سال 1404 

خيلی کار سنگينی است.
به گفته وی در حال حاضر اين کار 
شروع شــده و اگر خدا بخواهد شايد 
اواخر امسال بتوانيم اين آب را به دو 
استان کرمان و يزد برسانيم. همچنين 

در حال حاضر 3000 مگاوات نيروگاه 
در دست احداث است. اما برنامه ريزی 
بــرای 10 هزار مگاوات انجام شــده 
که نگرانی تامين برق کارخانه ها نيز 

برطرف شود.
علــی آبادی همچنين در پاســخ 
به اينکه آيا توســعه سامانه شفافيت 
فروشگاه متوقف شده، اين موضوع را 
رد کرد و گفت: مشکلی در پرداخت 
به پيمانکاران بود که برطرف شــد. 
البتــه برای برخی هنــوز مانده، ولی 
اين موضوع  انجام شــد.  بيشترشان 
بحث خيلی مهمی است و با توجه به 
پرداخت يارانه به مردم، داشتن سامانه 
يکپارچه که همه به هم متصل باشند 
و امکان کنتــرل جامع را فراهم کند 
يک ضرورت هســت. نواقصی در اين 
بخش وجــود دارد که تيم خاصی را 

برای اين کار مامور کرده ايم.
به گفته وی الان سامانه ها فعال 
هستند. اتصال سامانه ها به همديگر 
و بعــد اطمينــان از اين کــه اين 
عملکردها حلقه هــای قاطع و قابل 
اعتمادی را به  وجــود می آورند، در 

حال کنترل است.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد

 تسویه بزرگترین بدهی نظام بانکی 
توسط تامین اجتماعی با کمک دولت

مديرعامل ســازمان تأمين اجتماعی گفت: پس از گذشــت دو سال از عمر دولت، 
ســازمان با همکاری و همراهی بی نظير دولت سيزدهم توانسته است گام های بلندی 
در مســير غلبه بر برخی از جدی ترين چالش های اين سازمان بردارد؛ از جمله انجام 
بزرگ ترين تسويه بدهی با نظام بانکی با مبلغی بالغ بر 106 هزار ميليارد تومان که با 
تأديه بدهی بی سابقه 170 هزار ميليارد تومانی دولت در سال های 1400 و 1401 و 

نيز پرداخت حداقل 70 هزار ميليارد تومان در بودجه سال جاری ميسر شده است.
ميرهاشــم موســوی مديرعامل ســازمان تأمين اجتماعی در پيامی به مناسبت 
فرارسيدن هفته دولت، ضمن گراميداشت ياد و نام شهيدان رجايی و باهنر، با تبيين 
برخی دستاوردهای سازمان تأمين اجتماعی در دولت سيزدهم، گفت: پس از گذشت 
دو ســال از عمر دولت، سازمان تأمين اجتماعی با همکاری و همراهی بی نظير دولت 
مردمی ســيزدهم توانسته است گام های بلندی در مسير غلبه بر برخی از جدی ترين 
چالش های اين ســازمان بردارد. اين پيام می افزايد: هفته منتهی به 8 شــهريور ماه 
ســالروز ترور شهيدان والامقام رجايی و باهنر به دست منافقين کوردل که در تقويم 
کشور به عنوان هفته دولت نامگذاری شده، فرصتی است مغتنم تا با گراميداشت ياد 
و خاطره آن خدمتگزاران صديق جمهوری اسلامی ايران و ضمن قدردانی از زحمات 
و مجاهدت های خدمتگزاران مردم در دولت مردمی سيزدهم، مروری بر دستاوردهای 
دولت خدمتگزار در حوزه رفاه و تأمين اجتماعی داشته باشيم. دولت سيزدهم از همان 
ابتدا با شــعار تحقق عدالت و با رويکرد مردمی ســازی حکمرانی پا به ميدان خدمت 
گذاشــت و به تبع آن ســازمان تأمين اجتماعی نيز در دوره جديد مديريتی خود با 
رويکرد تحولی، تحقق عدالت اجتماعی و ارتقای اعتماد عمومی را سرلوحه برنامه های 
خود قرار داد و با تدوين 8 راهبرد کلان، مسير پيش روی اين سازمان را برای خدمت 

به ملت شريف ايران ترسيم کرد.
* گام های بلند در مسیر غلبه بر جدی ترین چالش های تأمین اجتماعی 

در دولت سیزدهم
امروز پس از گذشــت دو ســال از عمر دولت، سازمان تأمين اجتماعی با همکاری 
و همراهی بی نظير دولت مردمی ســيزدهم توانســته است گام های بلندی در مسير 
غلبه بر برخی از جدی ترين چالش های اين سازمان بردارد؛ از جمله انجام بزرگ ترين 
تسويه بدهی با نظام بانکی با مبلغی بالغ بر 106 هزار ميليارد تومان که با تأديه بدهی 
بی سابقه 170 هزار ميليارد تومانی دولت در سال های 1400 و 1401 و نيز پرداخت 
حداقل 70 هزار ميليارد تومان در بودجه ســال جاری ميســر شده است. اين اقدام 
بزرگ درحالی که ناترازی منابع بزرگ ترين چالش سازمان تأمين اجتماعی است، آثار 
متعددی داشــته که يکی از آنها جلوگيری از تحميل هزينه سالانه 25 هزار ميليارد 
تومانی بابت تسهيلات بانکی به منابع متعلق به بيمه شدگان است. همچنين سازمان 
موفق شــد که با اســتفاده از منابع حاصل از حمايت های دولت خدمتگزار در زمينه 
بازپرداخت بدهی های بيمه ای دولت، افزايش ســرمايه 45 هزار ميلياردی را در جهت 
منافع بيمه شدگان در بانک رفاه کارگران رقم بزند که اين افزايش سرمايه نيز در نوع 
خود در تاريخ نظام بانکی کشور بی سابقه بوده است. در ادامه اين پيام آمده است: علاوه 
بر اين از آنجاکه درآمد پايدار از مؤلفه های اساســی در صندوق های بيمه اجتماعی و 
ضامن استمرار تعهدات اين صندوق ها در قبال بيمه شدگان است؛ به موجب تکليفی 
که در اصل 29 قانون اساسی و سياست های کلی تأمين اجتماعی ابلاغی مقام معظم 
رهبری در زمينه پوشش فراگير بيمه ای برعهده سازمان تأمين اجتماعی  گذاشته شده 
اســت، برای پوشش بيمه ای حدود 27 درصد از جمعيت کشور که تاکنون به دلايل 

مختلف تحت پوشش بيمه های اجتماعی قرار نگرفته اند، برنامه ريزی لازم انجام شد. 
همچنين توســعه خدمات، به رغم وجود برخی موانع و مشکلات در عرصه های 
مختلف حکمرانی از همان ابتدای دوره فعاليت دولت سيزدهم مورد تأکيد رياست 
جمهوری بوده و ما نيز در سازمان تأمين اجتماعی اين راهبرد را در دستور کار قرار 
داده ايم. بر اين اساس، پيش از هر چيز بايد به تعهدات قانونی خود در همه حوزه ها 
به خوبی عمل می کرديم. بنابراين در سال اول فعاليت، افزايش 57 درصدی حداقل 
مستمری بازنشستگان و افزايش 38 درصد به اضافه 550 هزار تومان ساير سطوح 
را در دســتور کار قرار داديم که سال گذشته به همت دولت و مجلس انقلابی رقم 

خورد.
موســوی در ادامه پيام خود آورده است: برای سال جاری نيز افزايش 27 درصدی 
برای حداقل بگيران و 21 درصد به اضافه 250 هزار تومان برای ساير سطوح تصويب 
شــد که تا امروز تمام تعهدات در موعد مقرر انجام شده است و درحالی که در ابتدای 
دوره جديد، ماهانه چندهزار ميليارد تومان کســری نقدينگی برای پرداخت تعهدات 
وجود داشت، اما در سال جاری و در 5 ماهه گذشته همه تعهدات سازمان بدون هيچ 
استقراضی انجام شده اســت. همه اينها نشان می دهد که تلاش برای پايداری منابع 
آغاز شده و ادامه خواهد داشت و اميدواريم در سال های آينده با پايدارتر شدن منابع، 
تمرکز سازمان بيشتر روی سرمايه گذاری و تدبير آينده بيمه شدگان و عمل به تعهدات 

بين النسلی سازمان باشد.
* خدمات ناباروری از سال گذشته تحت پوشش بیمه تأمین اجتماعی قرار 

گرفت
اين پيام می افزايد: توســعه خدمات در بخش درمان غيرمســتقيم نيز به موازات 
بخش درمان مســتقيم دنبال شده اســت و در اين راستا طی دو سال اخير، سازمان 
تأمين اجتماعی جهت رفاه حال بيمه شدگان، توسعه ظرفيت های درمان غيرمستقيم 
را نيز به عنوان راهبرد مهم خود مورد توجه قرار داده اســت. در راســتای طرح تعالی 
جمعيت، خدمات ناباروری از ســال گذشــته تحت پوشش بيمه تأمين اجتماعی قرار 
گرفته و رشد 12 برابری در تشکيل پرونده های ناباروری اتفاق افتاد که تا امروز حدود 
4 هزار ميليارد ريال به اين حوزه اختصاص داده شــده اســت. در توسعه خدمات به 
بازنشستگان سازمان تأمين اجتماعی نيز درحالی که پيش از استقرار مديريت جديد، 
سهم ســازمان از حق بيمه تکميلی بازنشستگان 23 هزار تومان بود، در حال حاضر 
سهم سازمان به 50 درصد حق بيمه و معادل 102هزار و 500 تومان از کل حق بيمه 
205 هزار تومانی رســيده اســت که جهت پرداخت اين سهم برای حدود 6 ميليون 
بازنشسته و مستمری بگير، سالانه بالغ بر 4 هزار ميليارد تومان منابع اختصاص يافته 
است. يک خدمت ديگر در حوزه بازنشستگی، بحث تسهيلات قرض الحسنه برای اين 
افراد است که رقم ريالی اين تسهيلات در اين دولت با هفت ميليون تومان آغاز شد و 
در سال گذشته به 12 ميليون تومان و امسال هم به 20 ميليون تومان افزايش يافت.

* در شستا چه می گذرد؟
در بخش سرمايه گذاری نيز سازمان تأمين اجتماعی با عنايت به وظيفه حاکميتی 
خود در راستای رونق توليد و رفع موانع پيش روی توليدکنندگان و همچنين افزايش 
توليد و ســود حاصل از سرمايه گذاری در راستای حفظ دارايی های سازمان و تأمين 
آتيه بيمه شدگان، طی دو سال گذشته اقدامات قابل توجهی را در اين حوزه رقم زده 
اســت. در همين راستا شاهد رشد50 درصدی سود خالص در عملکرد تجميعی در 
ســال مالی 1401 و نيز رشــد 43 درصدی فروش در عملکرد تجميعی هلدينگ ها 
در ســال مالی 1401 بوده ايم که اين روند افزايشی همچنان استمرار خواهد داشت. 
همچنين در ابتدای دوره جديد مديريتی، 90 پروژه در شستا طراحی شده که بخشی 
از آن توســعه ای و ترميمی و 36 پروژه ايجادی اســت که با حدود 35 هزار ميليارد 

تومان سرمايه گذاری اجرا خواهد شد. 

وزير جهاد کشــاورزي با بيان اينکه در بودجه امســال قرار بود دولت هشت و نيم 
ميليون تنُ گندم از کشــاورزان خريداري کنــد، گفت: تاکنون از مرز 10 ميليون تنُ 

عبور کرده ايم.
محمدعلي نيکبخت روز جمعه پاي درد دل فعالان بخش کشــاورزي اسلامشهر 
نشســت و خطاب به آنها در مورد خريداري گندم از کشاورزان و مطالبات آنان اظهار 
داشــت: در ارتباط با پرداخت مطالبات گندم کاران در هر جلسه هيات دولت به بهانه 
آمار گندم، بنده به رييس جمهور اين موضوع را اعلام کردم؛ ايشان هم دستور پيگيري 
دادند و در دوشنبه اي که گذشت مقرر شد 50 همت پرداخت شود که ما نيز در حال 
پرداخت آن به کشاورزان هســتيم. وي افزود: در بودجه امسال قرار بود 8.5 ميليون 
تنُ گندم خريداري مي کرديم که تاکنون 10 ميلون تن را رد کرده ايم و پيش بيني 
ما اين اســت که 2 ميليون تنُ بيشتر خريد صورت گيرد؛ همين 2 ميليون تن يعني 
300 هزار ميلياردريال با اين وجود رييس جمهور دســتور پرداخت را داد. نيکبخت 
خاطرنشــان کرد که مطالبات سنگين است اما به مرور پرداخت مي شود چراکه اين 
ميزان خريداري بيشــتر در بودجه ديده نشده بود. وي در مورد معضلات موضوع نان 
هم گفت: در موضوع آرد و نان ما بيشتر انبار دار هستيم و امانتداري مي کنيم؛ وزارت 

صمت هر ميزان اعلام کند ما تامين مي کنيم. وزير جهاد کشاوري اين را هم گفت که 
بايد در سال زراعتي آينده به يک خودکفايي خوبي برسيم؛ بايد آب بيشتري استحصال 

کنيم و با استفاده از کشاورزي دانش بنيان توليد را بالا ببريم.
اسلامشهر مي تواند حرف اول را در کشاورزي بزند

نيکبخت با اشــاره به بازديد امروزش از مراکز کشــاورزي و دامپروري و شــيلات 
اسلامشهر گفت: مطمئنم يک روزي لسلامشهر با توجه به اين ظرفيت ها در کشاورزي 
حرف اول را خواهد زد؛ اقليم، خاک و آب و هواي اين منطقه پايين دست تهران بسيار 
مستعد کشــاورزي است و ظرفيت خوبي براي تامين محصولات کشاورزي مورد نياز 
پايتخت است. به گفته وزير جهاد کشــاورزي، بايد سرمايه ها و سرمايه گذارها را به 
اسلامشهر ببريم و حتي مي توان توليد مرغ که نياز تهران است را در اين شهرستان 
تامين کنيم؛ نبايد کشاورزي اسلامشهر زير بخش هاي ديگر و صنايع اين شهرستان 

گم شود.
وزیر جهاد کشــاورزي: ۱۰ میلیون تنُ گندم امسال از کشاورزان 

خریداري شد
وي افــزود: امروز بيــش از 80 ميليون نفر جمعيت در ايــران داريم و با توجه به 
فرمايشات رهبري و سند امنيت غذايي و دستور رييس جمهوري، بايد در 14 محصول 
اساســي کشور به طور متوســط به 90 درصد خودکفايي برسيم و در 5 کالا به 100 
درصد خودکفايي برسيم. نيکبخت با اشاره به بيانات رهبر معظم انقلاب مبني بر اينکه 
وزارت جهاد کشــاورزي در بخش کشــاورزي بايد جهاد کند، گفت: اين جهاد را بايد 

کشاورزان انجام دهند و ما نيز ريل گذاري، سياست گذاري و حمايت را انجام دهيم.
اين مســئول افزود: حفظ امنيت غذايي در گرو حفظ کاربري اراضي است و تهران 

بدتريــن وضعيت را در اين بخش دارد و ببينيد که واقعا تا خود دماوند به زمين هاي 
کشــاورزي رحم نکرده انــد؛ 18 ميليون هکتار زمين قابل کشــت داريم که فقط 6 
درصد اين زمين ها درجه يک حاصلخيز اســت اما با توجه به رشد جمعيت، کارخانه 
و ويلاســازي مي خواهند اين امور روي آن 6 درصد ايجاد شود. نيکبخت خاطرنشان 
کرد: حالا ببينيد که واقعا کار سخت است؛ هشت هزار تن مرغ و سه هزار تن گوشت 
قرمز روزانه در کشور مصرف داريم و اگر در بخش توليد، تعلل کنيم چند هواپيما بايد 
بسيج شود تا واردات کنيم. وي ادامه داد: از ياد نبريم که در حوزه شير و لبنيات هم 
بايد توليد در داخل انجام شود. وزير جهاد کشاورزي خطاب به فعالان بخش کشاورزي 
اسلامشهر اعلام کرد: بنده با مشکلات شما توليدکنندگان کاملا آشنا هستم و بخش 
زيادي از مشکلات قابل حل است؛ تصميمي بايد به نفع کشاورزان گرفته شود که در 

اين راه در کنار شما خواهيم بود.
فعالان حوزه کشاورزي اسلامشهر مظلومند

فرماندار شهرســتان اسلامشهر نيز در اين جلسه با تقدير از حسن ظن وزير جهاد 
کشــاورزي و سفر وي به اين شهرستان گفت: از ابتداي امروز وزير از بخش کشاورزي 
ما بازديد کرد و با مشــکلات آشنا شد که اميدواريم پيرو اين بازديدها مشکلات اين 

بخش از بين برود.
وزیر جهاد کشــاورزي: ۱۰ میلیون تنُ گندم امسال از کشاورزان 

خریداري شد
حسين حبيبي خاطرنشــان کرد: اسلامشهر ظرفيت هاي فراواني دارد که يکي از 
آنها کشاورزي است؛ فعالان اين بخش واقعا مظلومند و در طرح چهارشنبه ها با توليد 

در سطح شهرستان سعي کرده ايم که اين مشکلات را حل کنيم.

وزير اقتصاد گفت: در يک ســال و نيم گذشــته روند 
مقابله با پولشــويی سرعت گرفته که طی اين مدت برای 
38 پرونده مقابله با پولشويی رای قطعی صادر شده است، 
همچنين 6000 شخص فاقد پرونده مالی شناسايی شدند 
که از اين محــل 20 هزار ميليارد تومان ظرفيت مالياتی 

ايجاد شد.
احســان خاندوزی در نخســتين همايــش مقابله با 
پولشويی و تامين مالی تروريسم، اظهار کرد: سياستگذاران 
کشور اگر هدف رشد توليد را تعقيب می کنند يا خواهان 
اجرای کيفيــت حکمرانی و هوشمندســازی حکمرانی 
هستند چاره ای جز اين ندارند که نظام مالی مشوق توليد 
را در اقتصاد ايران تشــويق و نظــام مالی مخرب توليد را 

تضعيف کنند.
وی افزود: متاســفانه در سال های گذشته جريان های 
مخرب توليد با بهره گيری از بســترهای رسمی کشور و 
شبکه های اطلاعاتی و مالی، جريان مالی ضد توليد ايجاد 
کرده بودند و اقتصاد کشــور را تخريــب می کردند. اين 
جريان غير شفاف به هيچ قاعده ای پايبند نيست و باعث 
شده بود تا نظام اقتصادی کشور به سمت بخش های غير 

مولد سنگين شود.

وزير امور اقتصادی و دارايی با بيان اينکه در دو ســال 
گذشته و به خصوص از ابتدای سال 1401 جريان مقابله 
با پولشــويی سرعت گرفته است يادآور شد در بخش های 
نهادی و غير نهادی مشکلاتی وجود داشت. کوتاهی هايی 
در مــورد هويت اتبــاع خارجی، ثبت داريی ها، اســکان 
خانوارهــا و موضوعاتی از اين قبيل صورت گرفته بود که 
فضای آسانی را برای پولشويی و منشا آن يعنی قاچاق اعم 
از قاچاق ارز، مواد مخدر، سفته بازی در بازارهای غير مولد 

فراهم می کرد.
خاندوزی تصريح کرد: در يک ســال و نيم گذشــته 
اقداماتی در حوزه سياستگذاری مقابله با پولشويی صورت 
گرفت. در اين مدت معادل کل چهار ســال دولت قبل در 

مقابله با پولشويی تلاش صورت گرفت تا عقب ماندگی ها 
جبران شود. بطور مثال برنامه اقدام ملی در مورد سند ملی 

ارزيابی ريسک کشور ابلاغ شد.
وی بــا بيان اينکه هم افزايی خوبی بين بانک مرکزی، 
وزارت اقتصاد، سازمان بازرسی، دادگستری و قوه قضائيه 
در امــر مقابله با پولشــويی صورت گرفته اســت، گفت: 
انتقادی که طی سال های گذشته به مسئله پولشويی وارد 
می شــد اين بود که در عمل مقابله جــدی با اين پديده 
صورت نمی گرفت اما ثمره اقدامات يک ســال و نيم اخير 
اين بوده که بيش از 36 پرونده مقابله با پولشويی قطعيت 

يافته است.
خاندوزی خاطرنشان کرد: از ابتدای سال 1401 تعداد 
6000 شخص فاقد پرونده مالی که دانه درشت هستند به 
ســازمان امور مالياتی معرفی شدند تا نتوانند از خلاهای 
موجود استفاده کنند. حدود 20 هزار ميليارد تومان از اين 
6000 نفر ظرفيت مالی ايجاد شد که البته هدف افزايش 
درآمد دولت نيست بلکه سالم سازی جريان مالی اقتصاد 

کشور است.
وی با بيان اينکه 300 واحد مقابله با پولشويی در بانک ها 
و ســاير بخش ها ايجاد شده است، گفت: در تمامی قواعد 

حسابرسی کشور به مسئله رعايت مقابله با پولشويی توجه 
می شــود در مسئله پز و تراکنش های بانکی هيچ دستگاه 
پذيرنده ای نمی تواند به حســاب قابل رصد متصل نباشد. 
به گفته خاندوزی در گذشــته کيفی ســازی پرونده های 
مالی وجود نداشت که باعث می شد تراکنش های مشکوک 
توسط بانک ها توليد می شد. وقتی جزئيات اين تراکنش ها 
را بررسی می کرديم می ديديم اطلاعات کافی در مورد آن 
وجود ندارد و به همين دليل منجر به صدور رای نمی شد.

وزير اقتصاد بيان کرد: طی اين مدت 11 هزار اطلاعات 
به مرکز اطلاعات مالی داده شــده که به يکپارچه کردن 
اطلاعات منجر شده اســت. همچنين برای 440 شخص 
حقيقی و حقوقی که معاملات مالی مشــکوک داشــتند 
محدوديت قائل شديم. در واقع ابزارهای متعددی را برای 
مقابله با پولشــويی بکار گرفتيم تا اين پديده را پر هزينه 

کنيم.
خاندوزی با اشاره به تاکيد رئيس جمهور مبنی بر اينکه 
امکان ارتکاب جرم و فساد به افراد داده نشود، گفت: بايد 
تلاش کنيم به ســمتی برويم که پرونده های کمتری در 
دستگاه قضايی توليد شود. در اين راستا بايد نظام گردش 

مالی اقتصاد کشور را شفاف و نظام مند کنيم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد؛ صدور رای قطعی برای ۳۸ پرونده مقابله با پولشویی

دبیرکانون پرورش دهندگان مرغ گوشتي: نیازي به واردات مرغ نداریم
دبيرکانون پرورش دهندگان مرغ گوشــتي گفت: با توجه به پتانســيل صنعت مرغداري نه تنها نيازي به واردات مرغ نداريم، بلکه امکان صادرات هم وجود دارد. آقاي پرويز فروغي گفت: 
بنابر آمار، ايران تا چندســال گذشــته هفتمين توليدکننده مرغ در دنيا بود که عدم حمايت هاي لازم از اين صنعت کار را به جايي رســانده که اکنون واردکننده تخم مرغ نطفه دار، جوجه 
و مرغ شــديم. به گفته او، با توجه به پتانســيل صنعت مرغداري، در صورت فراهم شدن زيرساخت هاي لازم و حمايت از مرغداران نه تنها نيازي به واردات مرغ نداريم، بلکه امکان صادرات 
به بازارهاي هدف وجود دارد. فروغي با بيان اينکه قيمت گذاري دســتوري راهکار تنظيم بازار نيســت، گفت: در بازار رقابتي مرغ نيازي به قيمت گذاري دســتوري نيســت چراکه با توزيع 
نهاده به نرخ مصوب شــاهد نوســانات بازار نخواهيم بود. دبير کانون پرورش دهندگان مرغ گوشتي گفت: در بازار رقابتي محصولات پروتئيني، قيمت گذاري بر مبناي مکانيزم عرضه و تقاضا 
بايد صورت گيرد.

وزیر جهاد کشاورزي:

  ۱۰ میلیون تُن گندم  امسال
 از کشاورزان خریداري شد
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رويای ده ساله ايران در استفاده از 
فراسرزمينی  پالايشگاه های  ظرفيت 
در دولت سيزدهم محقق شد و ايران 
می تواند ادعا کند کــه در اين حوزه 

گام هايی را برداشته است.
منابــع نفتی کشــور می تواند در 
پالايشــگاه های فراســرزمينی بدون 
مشــکلات تحريم در بازار جهانی به 
فروش برسد. حداقل تأثير اين اقدام 
ايــن بوده کــه نفت کشــور در اين 
پالايشگاه ها پالايش می شود و سپس 
فرآورده حاصله به فروش می رســد، 

چراکه فرآورده تحريم ناپذير است.
پالايشــگاه های  بازســازی  از   
فراســرزمينی بايــد به عنــوان يک 
تحريم ها  خنثی ســازی  در  سياست 
اســتقبال کرد تا بر اســاس ثروت و 
ارزش افــزوده ای کــه ايجاد می کند 
بخشی از مشکلات داخل کشور حل 
شــود. در واقع با ســرمايه گذاری در 
از طريق صادرات  اين پالايشــگاه ها 
خدمات فنی و مهندســی، می توان 
افزون بر صادرات تضمينی نفت خام، 
در خروجی پالايشــگاه نيز شــريک 
شــد و نفت خام را به بنزين و ديگر 

فرآورده ها تبديل کرد.
پالايشــگاه  ايجــاد  بی شــک 
فراسرزمينی، افزايش توليد و فروش 
نفت با وجود تشديد تحريم ها و صدور 
خدمات فنی و مهندسی از اقدام های 
مثبت وزارت نفت در دولت سيزدهم 
بوده، در همين راستا وزير نفت اوايل 
توسعه  برای  امســال  ارديبهشت ماه 
گسترش  و  بين المللی  همکاری های 
مرزهای ديپلماســی عازم کشورهای 
آمريکای لاتين شــد و در جريان اين 
اوليه تکميل ظرفيت  قرارداد  ســفر 
پالايشگاه دولتی 140 هزار بشکه ای 
»ال پاليتو« در ايالت کارابوبو به ارزش 
110 ميليــون يورو بــا هدف تأمين 
تجهيــزات پالايشــگاهی و کمک به 
تعميرات اساســی آن به امضا رسيد. 
طبق قرارداد دو کشــور، منابع مالی 
اين پروژه از ســوی شــرکت نيکو و 
خوراک نفت خام اين پالايشــگاه با 
مشارکت شــرکت ملی نفت ايران از 
طريق شــرکت نيکو تأمين می شود. 
کوچک ترين  »ال پاليتو«  پالايشــگاه 
پالايشــگاه نفتی در ونزوئلاست که 
بيش از 50 درصد ظرفيت آن خالی 

است.
استفاده از ظرفيت خالی پالايشگاه 
فراســرزمينی اما تنها به »ال پاليتو« 

ختــم نمی شــود. وزارت نفت برای 
»پاراگوانــا«،  پالايشــگاه  تعميــر 
بزرگ ترين پالايشــگاه نفتی ونزوئلا 
با ظرفيت 955 هزار بشــکه در روز 
آماده شــده  است. مجتمع پالايشگاه 
پاراگوانا مستقر در پونتو فيجو ونزوئلا 
پالايشگاه  به عنوان سومين  است که 
جهان شناخته می شود. اين مجتمع 
پالايشی، از سه پالايشگاه به نام های 
پالايشــگاه اوای، پالايشگاه کادون و 
پالايشگاه گرانده تشکيل شده است. 
اين پالايشــگاه پس از تحريم ونزوئلا 
و عدم تعميرات اساسی، فرسوده و از 

کار افتاده شده است.
ســومين پالايشــگاهی که ايران 
برنامــه اســتفاده از ظرفيــت آن را 
دارد پالايشــگاه 100 هزار بشکه ای 
به نام »بوليوار ســوپريم سوئنو« در 
نيکاراگوئه است. حجم سرمايه گذاری 
اين پالايشگاه 4 ميليارد دلار برآورد 
می شــود، البته زمين و تأسيســات 
اساســی برای ايجاد اين پالايشــگاه 
100 هزار بشــکه ای از سال ها پيش 
به دليــل تحريم های  وجود دارد که 
آمريکا نيمه کاره رها شــده اســت. 
چهارمين  و پنجمين پالايشــگاه نيز 
دو پالايشــگاه »بخــارا« و »فرغانه« 
در ازبکســتان است. اين پالايشگاه ها 
بــا 50 درصد ظرفيت کار می کنند و 
حالا با کمک خدمات فنی و مهندسی 
و دانــش ايرانی، ايــن ظرفيت کامل 
بازســازی خواهد شد و فرصتی برای 
پالايشگاه داری فراسرزمينی در اختيار 

ايران قرار خواهد داد.
پالايشگاه  پالايشگاه،  اما ششمين 
الفروقلس ســوريه اســت. مطالعات 
ســاخت اين پالايشــگاه 140 هزار 
بشکه ای در سوريه پايان يافته است 
و پس از آماده شدن ديگر شرايط، با 
ســرمايه گذاری مشترک وارد مرحله 

جديد خواهد شد.
*تامین منافع ملی با پالایشگاه 

فراسرزمینی
مرتضــی بهروزی فر، کارشــناس 
ارشــد حوزه انــرژی در ايــن رابطه 
فراسرزمينی  پالايش  مســاله  گفت: 
بار اول نيســت که اتفاق می افتد، در 
گذشته نيز اين موضوع مطرح بوده و 
مطرح است، اما در نظر داشته باشيد، 
اينکه تصور کنيم با داشتن پالايشگاه 
فراسرزمينی می توانيم تحريم ها را دور 
بزنيم عملا امکان پذير نيست. اما در 
شرايطی که همه چيز درست باشد و 

مشکل تحريم و تعامل وجود نداشته 
باشــد قطعا وجود سيستم پالايشی 
فراســرزمينی و حتی سيستم توزيع 
فرآورده های نفتی و داشتن يک شبکه 
پالايشــی در يک کشور خارجی و يا 
در اتحاديه اروپا می تواند تامين کننده 

منافع ملی ايران باشد.
وی افزود نبايد گمان شــود که از 
اين طريق می توانيم تحريم ها را دور 
بزنيم برآورد اشــتباهی اســت، مگر 
در کشــورهايی که تحريم هستند و 
تعاملی با دنيا ندارند، بی شک در اين 
کشورها می توان اقداماتی را انجام داد 
که منافعی نيز برای کشــور به دنبال 

دارد.
ايــن کارشــناس ارشــد حــوزه 
انرژی با اشــاره به ايجاد پالايشــگاه 
فراسرزمينی در روسيه و چين، گفت: 
باتوجه به اينکه روســيه صادرکننده 
فراورده نفتی اســت و مصرف کننده 
نيســت امکان انجام اين کار در اين 
کشــور وجود ندارد، اگر روسيه تنها 
صادرکننده گاز بود و نفت نداشــت 
می توانســتيم با ايجاد پالايشــگاه و 
شــبکه توزيع منفعت بدست آوريم 
اما درنظر داشته باشــيد که روسيه 
يکــی از بزرگتريــن صادرکنندگان 
فراورده های نفتی دنيا شناخته شده 
و اگر تحريم باشد آنچه در اين کشور 
توليد می شود نيز تحريم است و اين 
تصور که می توان در آنجا پالايشــگاه 
داشت و به اروپا صادرات داشته باشيم  

بی منطق است.
بهروزی فــر ادامه داد: در چين نيز 
تــا زمانی که تحت تحريم هســتيم 
امکان انجام چنين کاری را نخواهيم 
داشــت، عمــلا در کشــورهايی که 
مصرف کنننده بزرگ انرژی هستند 
امــکان حضور نداريــم، اينکه گمان 
شود مجوزی از کشور چين دريافت 
و بتوانيم در آنجا پالايشــگاه احداث 
کنيم، در صورت امکان، شرايط انتقال 
نفت به اين کشور و پالايش آن وجود 
نخواهد داشــت و قطعا با مشکلات 

متعددی مواجه خواهيم شد.
به گفته وی، چنــد دهه قبل در 
آفريقای جنوبی پالايشــگاه داشتيم، 
امــا به دليــل تحريم های شــورای 
امنيت، ايران نتوانســت نفت خود را 
منتقل کنــد و در نهايت  مجبور به 
فروش پالايشــگاه شديم، الزام اينکه 
پالايشــگاهی در تملک ايران اســت 
حتمــا نفت ما نيــز در آنجا پالايش 

شــود وجود ندارد. يک پالايشگاه در 
هند وجود دارد که بخشــی از سهام 
آن مربوط به ايران است اما يک قطره 
نفت ايران در آنجا پالايش نشده است.

اين کارشناس ارشد حوزه انرژی با 
تاکيد بر اينکه در مجموع گام نهادن 
در مسير ديپلماســی انرژی و فعال 
شدن پالايشگاه فراسرزمينی می تواند 
اقدام مثبتی برای ايران باشد، گفت: 
نگاه واقع بينانه در اين بخش می تواند 
کمک رســان باشد، در صورت فراهم 
می توانيم  لازم  زيرساخت های  شدن 
در ايــن بخش گام های بيشــتری را 

برداريم.
*پالایشگاه های فراسرزمینی؛ 

یک فرصت
عباس کاظمی، مديرعامل ســابق 
شرکت ملی پالايش و پخش فرآورده 
های نفتی ايران در خصوص مزايای 
پالايشگاه فراسرزمينی گفت: هرگونه 
ســرمايه گذاری در کشــور مطلوب 
بوده، کشوری توسعه يافته است که 
بتواند در داخل ســرمايه گذاری کند 
و يا اينکه ســازوکاری را برای جذب 
ســرمايه  خارجی بــه کار بگيرد و يا 

حتی در خارج سرمايه گذاری کند.
وی با بيان اينکه در پالايشگاه های 
فراسرزمينی پيشتر تجربه داشته ايم، 
به طوری که در دهه 40 سه پالايشگاه 
در خــارج از کشــور ســاختيم و در 
آن ها سرمايه گذاری کرديم که امری 
مطلوب بود، گفت: اگر ايران بتواند در 
خارج از کشور سرمايه گذاری کرده و 
يا سرمايه جذب کند هر دو مطلوب 

بــوده و به طور کلــی بايد گفت که 
ســرمايه گذاری به هر شکلی مقبول 

است.
مديرعامل ســابق شــرکت ملی 
پالايــش و پخش فرآورده های نفتی 
ايران با اشاره به پتانسيل ايران برای 
ايجاد پالايشگاه های فراسرزمينی در 
کشورهای ديگر، گفت: در همه جای 
دنيا اين پتانســيل وجود دارد، ايران 
می تواند در مالزی و اندونزی نيز اقدام 
به اين کار کند، در کل با هر کشوری 
به توافق برسيم امکان سرمايه گذاری 

وجود دارد.
کاظمی افــزود: در حــال حاضر 
بيشتر سرمايه گذاری ها در خاورميانه 
و چيــن انجــام می شــود، در حوزه 
پالايش نيز اســتارت کار در ونزوئلا 
زده شده که اقدامی مثبت است و اين 
موضوع می تواند در ديگر کشورها نيز 

توسعه  يابد.
*فرصتی برای یافتن بازارهای 

جدید
همچنين شــهاب الدين متاجی، 
مدير ســابق برنامه ريــزی تلفيقی 
شــرکت ملــی پالايــش و پخــش 
فراورده های نفتی نيز در همين رابطه 
گفت: اقــدام دولت بــرای راه اندازی 
پالايشــگاه فراســرزمينی در ونزوئلا 
اقدام مناســبی بوده، اين پالايشگاه 
بازاری برای نفت خام ايران خواهد بود 
و از نظر صادرات خدمات مهندسی، 
دانش فنی و تجهيزاتی که می توانيم 

بسازيم نيز يک اقدام مثبت است.
وی ادامه داد: اگر بتوانيم در ونزوئلا 

و يا کشــورهای آفريقايی و آمريکای 
بازارهای جديدی پيدا کنيم  جنوبی 
برای توســعه بازار نفت ايران بسيار 
موثر است مشــروط بر اينکه از نظر 
مالی نيز بررسی کافی انجام شود ودر 
نهايت منجر به اين شــود که هزينه 
هايی که ايران انجام می دهد بازگشت 
خوبی داشــته باشــد و درآمد خوبی 

برای کشور حاصل شود.
مدير ســابق برنامه ريزی تلفيقی 
شــرکت ملــی پالايــش و پخــش 
فراورده های نفتی با بيان اينکه از نظر 
صادرات فنی و مهندســی اين اقدام 
خوب خواهد بود امــا بايد اطمينان 
حاصل شــود کــه محل هايی که در 
آن سرمايه گذاری صورت می گيرد به 
موقع بازپرداخت شود و منجر به اين 

نشود که تنها متحمل هزينه شويم.
متاجی با اشاره به پتانسيل ايران 
پالايشــگاه در ديگر  راه اندازی  برای 
کشــورها گفــت: اين پتانســيل در 
کشورهای آفريقايی، آمريکای جنوبی 
همچون برزيــل و بوليوی برای ايران 
وجــود دارد و به نظر می رســد که 
برنامه ريزی های مناســبی نيز در اين 

بخش صورت گرفته است.
در مجموع به نظر می رسد وزارت 
نفت دولت سيزدهم نگاه متفاوت تری 
نســبت به بازار نفــت و تحولات آن 
نسبت به دولت گذشته دارد و سعی 
می کند با بازارسازی برای فروش نفت 
ايران، در رقم فروش نفت کشور ثبات 
ايجاد کــرده و آن را از تحولات بازار 

ايمن کند.

نماینده سابق ایران در اوپک مطرح کرد

 عضویت در گروه بریکس
 یک فرصت براي ایران

نماينده سابق ايران در اوپک گفت: عضويت ايران در گروه بريکس مي تواند نتايج 
خوبي را براي توســعه اقتصادي ايران رقم بزند و اين موضوع مي تواند يک فرصت 

براي کشور ما تلقي شود.
محمد خطيبي با بيان اينکه در شــرايط فعلي در دنيا کشــوري نمي تواند به 
تنهايي مســائل اقتصادي خود را حل کند، گروه هايي که تشکيل مي شوند کمک 
مي کنند که اقتصادها مکمل يکديگر باشــند و به يکديگر کمک کنند، اظهار کرد: 
عضويت در گروه هاي مختلف مي تواند با يک جانبه گرايي که کشــورهاي غربي 

داشتند، مقابله کند.
وي بــا تاکيد بر اهميت عضويت ايران در گــروه هاي مختلف، گفت: قطعا اين 
موضوع مي تواند موجب شــود با کشورهاي مختلف ارتباط بيشتري داشته باشيم 

و از اقتصاد غرب بي نياز شويم، در اين شرايط تاثير تحريم ها نيز کاهش مي يابد.
نماينده ســابق ايران در اوپک افزود: نه تنها بريکس بلکه اگر بتوانيم در سازمان 
هاي ديگر نيز عضو شــويم مي توانيم شــاهد اثرات مثبت آن باشيم؛ موضوعي که 
اکنون نيز در دولت ســيزدهم درحال تحقق است و مي توان در آينده اثرات مثبت 

آن را مشاهده کرد.
خطيبي با بيان اينکه همکاري ايران با کشورهاي مستقل منهاي کشورهاي غربي 
مي تواند موجب توسعه ارتقاي اقتصاد شود، گفت: در گروه بريکس دو کشور مصرف 
کننده بزرگ چين و هند وجود دارد که تقاضاي مصرف آن ها رو به افزايش است و 

مي تواند يک بازار مناسب براي کشورهاي توليدکننده باشد.
وي با اشــاره به ارتباط مناســب ايران با اين دو کشور و تاثيرات اين موضوع در 
توسعه اقتصادي، گفت: باتوجه به روابط مناسب مي توانيم بازارها را گسترش دهيم، 
در ايام اخير نيز صادرات ايران به چين افزايش پيدا کرده و اميدواريم اين اتفاق در 
هند نيز رقم بخورد و به اندازه قبل از تحريم ها بتوانيم توليد و صادرات داشته باشيم.

نماينده ســابق ايران در اوپک با اشاره به توســعه بازارهاي انرژي ايران پس از 
عضويت در اين گروه، گفت: چنانچه سرمايه گذاري هاي خارجي براي رفع نيازهاي 
پــروژه هاي صنعت نفت رقم بخورد و طبق گفته هاي وزير نفت بتوانيم نياز 200 
ميلياد دلاري صنعت نفت را برطرف کنيم، شــاهد ارتقاي اين صنعت خواهيم بود 
البته بايد توجه داشت که اين مبلغ را نمي توان صرفا از داخل تامين کرد و نيازمند 

سرمايه خارجي نيز هستيم.

رئیس امور تخصصي بازرگاني شرکت ملي گاز ایران خبر داد:

کاهش وابستگي به کالاهاي خارجي مورد 
استفاده در صنعت گاز در ۲ سال اخیر

رئيس امور تخصصي بازرگاني شــرکت ملي گاز ايران از کاهش وابســتگي به 
کالاهاي خارجي تخصصي مورد استفاده در صنعت گاز در 2 سال اخير خبر داد.

به گزارش شــرکت ملي گاز ايران، حميد نجفي در آســتانه هفته دولت اظهار 
کرد: اين مهم با اســتفاده از ظرفيت هاي موجود در قانون حداکثر استفاده از توان 
توليدي و خدماتي کشور و حمايت از کالاي ايراني، قانون جهش توليد دانش بنيان، 
آيين نامه هاي اجرايي مرتبط با دو قانون ياد شده، حل وفصل شکايات و اختلاف هاي 

فني بين کارفرمايان و توليدکنندگان کالا انجام مي شود.
وي افزود: شناسايي منابع داخلي جديد براي خودکفايي کالا از طريق بازديد از 
نمايشگاه ها، هماهنگي و همکاري در زمينه برگزاري نمايشگاه هاي تخصصي حوزه 
گاز، فرهنگ ســازي استفاده بهينه از فناوري هاي نو و ايجاد فرهنگ دانش محور بر 
پايــه پذيرش مخاطره ها براي مصرف کنندگان کالاي نو از ديگر اقدام هاي اين امور 

در دو سال اخير است.
رئيس امور تخصصي بازرگاني شــرکت ملي گاز ايــران تصريح کرد: با توجه به 
نقش راهبردي خودکفايي کالا در ســاخت و توليد اقــلام مورد نياز توليد، انتقال، 
توزيع و کاهش ناترازي گاز، همچنين مسئوليت اجتماعي سازمان در قبال حمايت 
از توليدکنندگان داخلي، اشتغال آفريني، ممانعت از خروج ارز، بهينه سازي مصرف 
انرژي و کاهش نشر کربن، اين مسائل پيشرفت بسيار مطلوبي در ارتباط با اقدام هاي 

بنيادي و کاربرد محور و داراي اولويت در ابعاد گوناگون داشته است.

توليد  وزير نفت گفــت: ظرفيت 
نفت خام ما سه ميليون و 800 هزار 
بشــکه در روز است و از نظر عملکرد 
و بــا توجه به گزارش شــرکت ملی 
نفت ايران، توليد نفت ما سه ميليون 
و 200 هزار بشــکه در روز است که 
البته همکاران ما قول داده اند تا پايان 
شهريورماه توليد نفت ما به 3 ميليون 

و 400 هزار بشکه در روز برسد.
جــواد اوجی در ديــدار با اعضای 
کميســيون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی بــه برخــی چالش هــای 
وزارت نفــت در آغاز بــه کار دولت 
ســيزدهم اشاره و اظهار کرد: يکی از 
موضوع های کليدی در اين باره بحث 
توليد و سرمايه گذاری بود. زمانی که 
اين وزارتخانه را تحويل گرفتيم توليد 
نفت ما بيش از 2 ميليون بشــکه در 

روز نبود.
وی با بيان اينکه ناترازی شديدی 
در حــوزه انرژی داشــتيم به ويژه در 
بحث گاز و در زمستان سال 1400 که 
با مشکلاتی روبه رو بوديم، همچنين با 
قطعی های برق در زمستان سال 99 
روبه رو شديم، سطح ذخاير نيروگاهی 
ما نيز به شــدت کاهــش يافته بود، 
تصريح کــرد: تحريم هــای ظالمانه 
باعث شد صادرات نفتی و به تبع آن 
درآمدهای ارزی کشــور نيز کاهش 
يابد، به طــوری که بــا 480 همت 
کسری منابع دولتی مواجه شديم که 

عمدتاً مربوط به تکاليف وزارت نفت 
در بودجه سال 1400 بود.

وزير نفــت افزود: يکــی ديگر از 
چالش ها ذخيره سازی نزديک به 87 
ميليون بشکه ميعانات گازی روی آب 
بود، به اضافه اينکه ميعانات ديگر که 
به کشور کره جنوبی فروخته شده بود 

نيز منابع مالی آن فريز شده بود.
اوجی بــا بيان اينکــه نارضايتی 
نيروهــای انســانی وزارت نفــت و 
کم لطفی درباره اين نيروها و کاهش 
انگيزه در نيروهــای صنعت نفت از 
ديگر چالش های وزارت نفت در آغاز 
به کار دولت سيزدهم بود، اظهار کرد: 
توجه ناکافی به توسعه زنجيره ارزش 
در اکثر حوزه ها و اســتفاده نکردن از 
ظرفيت شرکت های داخلی و به ويژه 
ديگر  از  دانش بنيــان  شــرکت های 
چالش هايی بود کــه ما با آن روبه رو 

بوديم.
اقدام هــای  مهم تريــن  بــه  وی 
انجام شــده در وزارت نفــت و در دو 
ســال اخير نيز اشــاره و اعلام کرد: 
تکميل  توسعه سرمايه گذاری،  بحث 
طرح های نيمه تمام، رشــد توليد در 
حوزه گاز، نفت، پالايش و پتروشيمی 
از مهم ترين اقدام هايی بود که در اين 
دو سال انجام داديم که اين موارد به 
فعال شدن زنجيره وسيعی از صنايع 
و پيمانکاران منجر شد و بدون شک 
توليد و صادرات نيز به تبع آن افزايش 

خواهد يافت.
اوجی به موضوع تکميل طرح های 
کلان نيمه تمام در صنعت نفت اشاره 
کــرد و گفت: در ســال 1401، 31 
طرح نيمه تمام به ارزش 12 ميليارد 
دلار را به اتمام رســانديم و 67 طرح 
نيمه تمام نيز به ارزش 15.1 ميليارد 
بهره برداری خواهد  به  امســال  دلار 
رسيد، همچنين آغاز عمليات اجرايی 
15 طرح به ارزش 14 ميليارد دلار را 

نيز در نفت، گاز، پالايش و پتروشيمی 
خواهيم داشت.

وی ادامــه داد: در صورت اجرايی 
شــدن طرح های مدنظر ما در سال 
1402، بــه توليــد نفت مــا روزانه 
128 هــزار بشــکه افــزوده خواهد 
شــد. در بحث گاز نيز نزديک به 39 
افزايش  ميليون مترمکعــب در روز 
توليــد خواهيم داشــت و با افزايش 
روزانه 300 هزار بشــکه ای ظرفيت 

نفتــی مواجه  فرآورده های  انتقــال 
خواهيم شــد، همچنين به ظرفيت 
پالايشــگاهی کشــور افزوده خواهد 
شــد که به اين موارد بايد به افزايش 
خطوط گازرسانی و افزايش ظرفيت 

محصولات پتروشيمی را نيز افزود.
بهره برداری  کــرد:  تصريح  اوجی 
از هشــت طرح نگهداشــت توليد، 
بهره برداری از فاز نخست ميدان های 
ســپهر و جفير با ظرفيــت 36 هزار 

بشکه در روز و بهره برداری از ميدان 
قلعه نار و بحث پيشــرفت فيزيکی 
83 درصدی ميدان نفتی آزادگان از 
ديگر مواردی است که امسال دنبال 

می شود.
وی بــه افزايش ظرفيــت توليد 
گاز نيز اشــاره کرد و افزود: افزايش 
ظرفيــت توليــد گاز به مقــدار 56 
ميليون مترمکعب را خواهيم داشت. 
هفته آينده نيز فاز 11 پارس جنوبی 
به بهره برداری می رسد که اين موضوع 
در توليد گاز بســيار با اهميت است، 
همچنين 70 هزار بشــکه به توليد 

ميعانات گازی ما افزوده می شود.
وزير نفت بــا بيان اينکه ميانگين 
توليــد در ميــدان پــارس جنوبی 
نسبت به شــروع دولت سيزدهم 7 
درصد افزايش داشــته است، گفت: 
بهره برداری از فاز 14 پارس جنوبی، 
توسعه فاز 11 پارس جنوبی، احداث 
خط لوله جديد فاز 16 پارس جنوبی 
مواردی هســتند که بــرای افزايش 

توليد گاز بسيار مؤثر خواهند بود.
اوجــی بــه موضوع جمــع آوری 
گازهــای همــراه نفت نيز اشــاره و 
اظهار کرد: همــه پروژه های مربوط 
به گازهــای همراه نفــت را در اين 
دولت تعيين تکليف کرديم، ان جی ال 
3200 از مهم ترين آن بود و امســال 
نيز ان جــی ال 3100 به بهره برداری 
می رسد و تا پايان دولت همه گازهای 

همراه نفت جمع آوری خواهد شد.
وی بــه موضوع رشــد توليد در 
صنعت پتروشيمی نيز اشاره و اعلام 
کرد: خوشبختانه در اين صنعت رشد 
خوبی داشته ايم و طرح های بسياری 
در اين صنعت به بهره برداری رسيده 

است.
وزير نفــت ادامــه داد: در بخش 
پالايش نيز بــا افزايش 16 درصدی 
توليد بنزين موتــور و افزايش توليد 
16 ميليــون ليتر گازوئيــل يورو 5 
نيز مواجه بوديــم و 7 درصد نيز در 
ايــن دولت به خوراک پالايشــگاه ها 
افــزوده شــده اســت، همچنين دو 
مگاپروژه در اين بخش در دولت آغاز 
کرده ايم؛ يکی مگاپروژه شهيد قاسم 
ســليمانی و ديگری مگاپروژه مکران 
که پيشرفت های خوبی نيز داشته ايم.

اوجی به رشد صادرات و درآمدهای 
ارزی نيز اشاره کرد و گفت: صادرات 
نفت و ميعانات گازی ما دو برابر شده 
و هيچ گونــه ميعانات گازی روی آب 
نداريم و يک سنت هم جايی مسدود 
نشده است، همچنين با افزايش 21 
درصدی صــادرات گاز ال پی جی در 
سال 1401 نسبت به سال 1400 و 
افزايش 60 درصدی صادرات نفت و 
ميعانات در پنج ماه امسال نسبت به 
بازه زمانی سال 1401 مواجه شديم.

نيز  بنزين  وی دربــاره مصــرف 
اظهار کرد: در ســال 1400 مصرف 

بنزين کشــور 87 ميليــون ليتر، در 
ســال 1401، 98 ميليون ليتر و در 
ســال 1402 روزهايــی را داريم که 
با 120 ميليــون ليتر مصرف بنزين 
روبه رو هستيم و بايد اعلام کنم  37 
درصد مصرف بنزين ما از آغاز دولت 

سيزدهم افزايش يافته است.
وزير نفــت ادامــه داد: در هفته 
گذشته نوعی جنگ روانی ايجاد شد 
که قيمت بنزين افزايش خواهد يافت 
و ايــن موضوع باعث شــد با مصرف 
روزانه 136 ميليون ليتر بنزين روبه رو 
شــويم که با مهار جو روانی، مصرف 
بنزين به انــدازه قابل توجهی کاهش 
کوتاه مدت  برنامه هــای  البته  يافت، 
و بلندمــدت برای ناتــرازی انرژی و 

سوخت را دنبال می کنيم.
اوجــی در پايان اين نشســت به 
افزايــش همــکاری وزارت نفــت با 
مراکز  و  شــرکت های دانش بنيــان 
دانشــگاهی، کســب رتبه نخســت 
وزارت نفــت در بهره وری، جذب 95 
دانشگاهی  فارغ التحصيلان  درصدی 
در وزارت نفت، توســعه ديپلماسی 
انرژی، پرداخــت کامل بدهی گاز به 
ترکمنســتان، اجرای ماده 10 برای 
کارکنان صنعت نفت، اجرايی شدن 
طرح هــای وزارت نفــت در حــوزه 
مســئوليت های اجتماعــی و... را از 
مهم ترين اقدام های وزارت نفت در دو 

سال اخير دانست.

وزیر نفت: تولید نفت به ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار بشکه در روز می رسد

سخنگوی صنعت برق: ۱۳ میلیون ایرانی پاداش صرفه جویی برق گرفتند
سخنگوی صنعت برق گفت: 36 درصد از مشترکان برق مشمول پاداش صرفه جويی شده اند. مصطفی رجبی مشهدی با بيان اينکه ميزان تقاضای مصرف برق کشور به 70 هزار مگاوات رسيد، اظهار 
کرد: در ميزان تقاضای مصرف برق، تابستان امسال، 36 بار حد نصاب جديدی در مقايسه با پارسال به ثبت رسيده است. اين در حالی است که سال گذشته اوج مصرف برق 69 هزار و پانصد مگاوات 
بوده اســت. وی افزود: بيش از 40 ميليون قبض در دوره گرما صادر شــده است که تاکنون بيش از 13 ميليون قبض يعنی حدود 36 درصد از قبوض صادر شده مشمول پاداش صرفه جويی شدند. از 
ابتدای خرداد تاکنون بيش از هزار و سيصد ميليارد تومان پاداش پرداخت شده است. به گفته وی، همه مشترکان برق با مديريت در مصرف می توانند پاداش صرفه جويی دريافت کنند. طرح مديريت 

مصرف تا پايان شهوريور ادامه دارد.

پالایشگاه های فراسرزمینی؛ نقش آفرینی جهانی
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نماینده مشکین شهر در مجلس:  وزیر نیرو معضل آب در مشکین شهر را حل کند
نماينده مشکين شهر در مجلس از عنايت ويژه مقام معظم رهبری به کنگره 3400 شهيد استان اردبيل قدردانی کرد. محمود عباس زاده مشکينی در جلسه علنی در نطق ميان دستور خود با قدردانی 
از برگزارکنندگان کنگره 3400 شهيد استان اردبيل، از کمبود آب بحران آب شرب و کشاورزی در مشکين شهر انتقاد کرد و گفت: وزير نيرو اين معضل را به صورت بنيادی حل کند. وی با يادآوری 
سفر مقام معظم رهبری به مشکين شهر گفت: رهبری آن زمان در سخنرانی شان فرمودند آنهايی که می خواهند عملا فقر را درک کنند به مشکين شهر سفر کنند؛ رهبرا ما در اجرای مطالبات شما 
در محروميت زدايی از منطقه شرمنده ايم.  عباس زاده خواستار تعيين تکليف منطقه آزاد مشکين شهر در سفر دوم رييس جمهور شد و گفت: زمين های خالی زيادی در استان اردبيل وجود دارد لذا 
امکان تبديل به منطقه آزاد وجود دارد؛ اين موضوع تعيين تکليف شود.

سخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور خبر داد؛

تعریف ۸۵ طرح اضطراری آبرسانی برای ۳۰ استان
ســخنگوی صنعت آب و فاضلاب 
کشــور گفت: در سال 1401 با دستور 
وزير نيرو مبنی بر حرکت جهادی برای 
بهبود شــرايط آبرسانی و جلوگيری از 
بروز تنــش آبی در زمان پيک مصرف، 
با در نظر گرفتن نياز آبی، منابع و توليد 
آب و سابقه تنش های آبی در گذشته، 
85 طرح اضطراری برای 30 استان در 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
تعريف و وضعيت پروژه ها علاوه بر رصد 
و پايش، به صورت هفتگی مورد بررسی 

قرار گرفت.
هاشــم امينی در نشســتی خبری 
دربــاره آخريــن وضعيــت طرح های 
آبرســانی در نقــاط مختلف کشــور 
اظهــار کرد: پس از بررســی وضعيت 
منابــع و مصارف مجموعه ســدهای 
نهنــد در آذربايجان شــرقی، تهم در 
زنجان، دوســتی در مشهد، رودبال در 
فارس، نهرين در خراسان جنوبی، چاه 
نيمه های سيستان و بلوچستان و سد 
يامچی اردبيــل به دليل کاهش حجم 
ذخيره مفيد ســدها و ايجاد مخاطره 
بــرای تامين آب شــرب و بهداشــت 
شــهرهای مذکور ســريعا نســبت به 
اجرای پروژه های اضطراری اقدام شد و 
در حال حاضر تمام شــهر های مذکور 
با منابع تاميــن آب پايدار و با کيفيت 

جايگزين شده است.
معــاون راهبری و نظــارت بر بهره 
برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور با بيان اينکه در استان سيستان و 
بلوچستان، وزارت نيرو جدا از پيگيری 
تامين آب از منابع معمول، پروژه های 
متعددی را برای تامين آب پايدار شامل 
حفر چاه و احداث آب شــيرين کن در 
برنامه دارد، اظهار کرد: در مشهد تامين 
آب زائريــن و مجاورين حرم رضوی از 
برنامه هــای دارای اولويت وزارت نيرو 

است.
بــه گفته او عــلاوه بــر پروژه های 
اضطــراری در اســتان های فــوق در 
بقيه شهرهای کشــور که ناترازی بين 
مصارف و منابع وجود داشــت، شرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشور جهت 
افزايــش تــاب آوری و  پايــداری آب 
شرب بهداشتی مشــترکين نسبت به 
حفر و تجهيز و بهســازی  881 حلقه 
چاه، ساخت و ارتقای 52 باب ايستگاه 
پمپاژ، 17 طرح ارتقای کيفی، ساخت و 
بازسازی 1297 هزار مترمکعب مخزن 
و اجرای 1798 کيلومتر خطوط انتقال 

اقدام کرده است.

هزار   ۱۰ در  آبرســانی  *جهاد 
روستا

امينی تامين آب 10 هزار روستای 
دارای تنش يا فاقد تاسيسات آبرسانی 
را اولين فاز اجرايی در جهاد آبرســانی 
دانســت و گفت: با توجــه به وضعيت 
آب شرب روســتاهای کشور که مويد 
ضــرورت رفع تنش آبــی و تأمين آب 
پايدار اســت، برنامه جهاد آبرسانی که 
از تأکيدات دولت جهت حل محروميت 
روســتاهای کشــور اســت، برای 20 
هزار روســتای کشــور در دو مرحله 
برنامه ريزی و آغاز شــد که در فاز اول 
تأميــن آب 10000 روســتای دارای 
تنش يا فاقد تأسيســات آب رسانی و 
در فاز دوم روستاهای دارای تنش و يا 
فاقد تاسيسات که در زمان شروع پروژه 
دارای رديف اجرايــی نبوده اند، به اين 

طرح اضافه شدند.
وی از مشــارکت خيرين آبرســان 
و  ايجاد زمينه مشــارکت خيرين در 
آبرســانی به 5000 روستا از فاز اول و 
دوم خبر داد و افزود: تشــکيل مجمع 
خيرين آبرسان کشــور و استان ها که 
12 استان مجامع آنها ثبت شده، انعقاد 
تفاهم نامه با خيرين، صنايع و نهادهای 
انقلابی برای مشارکت در آب رسانی به 
2300 روستا تاکنون و اتمام عمليات 
اجرايی در 516 روســتا که خيرين در 
آب رسانی آنها مشــارکت داشته اند از 

جمله اين اقدامات است.
امينــی بــه راهکارهــای مديريت 
تقاضا و مصرف در ســه بخش اشــاره 
کــرد و گفت: يکــی از اقدامات اصلی 
در زمينه مديريت تقاضا و مصرف آب 
انجام اقدامات فنی و مهندســی است. 
کاهش هدررفت آب در شــبکه توزيع 
با انجام اقدامات سالانه، ساخت مخازن 
ذخيره آب به منظور پاســخگويی به 
تقاضــا در پيک مصرف، جداســازی 
ســامانه آبيــاری فضای ســبز از آب 
شرب، خريد و توزيع تجهيزات کاهنده 
مصرف آب بين مشــترکين، شناسايی 
و حل انشــعابات غير مجاز آب، پهنه 
بندی شبکه توزيع به منظور مديريت 
شبکه های  هوشمندســازی  آبرسانی، 
توزيع و تله متــری، جايگزينی منابع 
غير متعارف آب از قبيل پســاب برای 
استفاده های صنعتی و آب خاکستری 
در ســاختمان های بــزرگ و نظارت 
بر تاسيســات آب و فاضــلاب اماکن 
با همکاری ســازمان نظام مهندســی 
ســاختمان از جمله اقدامــات فنی و 

مهندسی بوده است.
ســخنگوی صنعت آب و فاضلاب 
کشــور به اقدامات قانونــی و تعرفه ای 
انجام شــده نيز اشــاره و اظهار کرد: 
يکی ديگر از رويکردها اقدامات قانونی 
و تعرفه ای اســت. از اهم موارد مرتبط 
در ايــن رابطــه می توان بــه مقابله با 
اســتفاده های غير مجاز آب، ارســال 
اخطار برای مشــترکين پــر مصرف، 
تعيين الگوی مصرف آب و اخذ تعرفه 
مازاد بر الگو از مشترکين بالای مصرف 
و تشــويق ايشان به مصرف بهينه آب، 
قطع آب مشــترکين با بيش از 3 برابر 
الگو بعد از ارســال اخطارهای کتبی، 
قيمت پايين آب برای طبقات زير الگو 
و تدوين نظام قيمت گذاری آب با هدف 

مديريت بهينه مصرف آب اشاره کرد.
*خدمت رسانی به زوار اربعین 

در ۹ مرز ایران و ۴ شهر عراق
امينی با اشــاره به خدمت رســانی 
صورت گرفته به زائران اربعين حسينی 
اشاره کرد و گفت: در مرزهای شلمچه 
و چذابه در خوزســتان، خســروی و 
سومار در کرمانشــاه، مهران در ايلام، 
مرز باشماق در کردستان، تمرچين در 
آذربايجان غربی، ميرجاوه و ريمدان در 
سيستان و بلوچستان و شهرهای کربلا، 
نجف، سامرا و کاظمين خدمت رسانی 
به زوار اربعين حسينی در حوزه آب و 
فاضلاب آغاز شــده و تا بعد از مراسم 

اربعين ادامه خواهد داشت.
معــاون راهبری و نظــارت بر بهره 
برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور با بيان اينکــه در حال حاضر 
اکيپ های عملياتی مستقر در عتبات 
عاليات برای برپايی حمام در شهرهای 
کربلا و نجف و ســامرا، کار آبرســانی 
ســيار به مواکب را از طريق تانکرهای 
اعزامی آغاز کرده اند، گفت: از ســوی 
ايرانی مستقر  اتصال موکب های  ديگر 
در عتبات عاليات به شبکه آب شهری 
و جمع آوری فاضلاب مواکب توســط 
همکاران اعزامی در حال انجام اســت 
و اين خدمات تا پايان مراســم اربعين 
در کشور عراق به صورت مستمر ادامه 

دارد.
وی بــا بيان اينکه در چهار شــهر 
زيارتی بيش از 2500 متر لوله گذاری 
آب و فاضلاب انجام شده، خاطر نشان 
کرد: ارائه خدمات انشعاب آب به 850 
موکب مســتقر و انشعاب فاضلاب 35 
فقره انجام شــده اســت، گفت: 790 
دوش حمام نيز برپا و شست وشــوی 

شــبکه فاضلاب کربلا به طول 3500 
متر و برای رفع حوادث شبکه فاضلاب 
در 50 مورد اقدامات مهندسی صورت 

گرفته است.
امينی با بيان اينکه در داخل کشور 
با ايجاد بيــش از 13 کيلومتر خطوط 
انتقال آب، احداث ده ها مخزن ذخيره 
و احداث 10 ايســتگاه پمپاژ شــرايط 
پايــداری در تاميــن آب در مرزهای 
اربعيــن فراهم شــده اســت، گفت: 
خطوط جمــع آوری فاضلاب به طول 
31 کيلومتــر و احــداث پيش تصفيه 
و لاگونهــای فاضلابــی به حجم بيش 
از 2500 متر مکعــب و ارائه خدمات 
انشعاب فاضلاب به مواکب و تاسيسات 
مجاور سبب ارتقای کيفی خدمات در 

مرزها شد.
معــاون راهبری و نظــارت بر بهره 
برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور با بيان اينکه در کليه مرزهای 
اربعين حســينی اکيپ هــای نظارت 
بهداشــتی به صورت روزانه و مستمر 
کار کنتــرل کيفــی آب را انجام می 
دهند، اظهار کــرد: مرز مهران يکی از 
مرزهای مهم جهت تردد زائران اســت 
و طبق برنامه ريزی های صورت گرفته، 
تامين آب پارکينگ اربعين، تامين آب 
سکوهای آبرسانی و کارخانه يخسازی 
برای ارائه خدمات آب شــرب به 500 

هزار نفر در روز انجام شده است.
به گفته وی، درحال حاضر 91درصد 
روستاهای کشــور، تأمين آب با منابع 
محلی خود دارند و به 9 درصد روستاها، 
آبرسانی سيار و تانکری صورت می گيرد 
کــه از اين تعــداد، 6 درصد مربوط به 
روســتاهايی اســت که تحت پوشش 
شبکه آب و فاضلاب کشور هستند و 3 
درصد نيز روستاهايی هستند که به هر 
دليل تاکنون تحت پوشش شبکه آب و 

فاضلاب قرار نگرفته اند.
امينی سرانه مصرف آب را در ايران 
230 ليتر به ازای هر نفر در شبانه روز 
اعــلام کرد و گفــت: از اين رقم، 190 
ليتر مربوط به مصــارف خانگی و 40 
ليتر مربوط به مصارف غيرخانگی اعم 
از تجاری، اداری، بيمارستانی و ... است.

وی با بيان اينکه الگوی مصرف آب 
در ايران 150 ليتر در شبانه روز به ازای 
هر نفر ثبت شــده که برای يک خانوار 
با 3.2 نفر، 15 مترمکعب در ماه است، 
گفت: 54 درصد مشترکان زير الگوی 
مصرف و 46 درصد از مشترکان بالای 

الگوی مصرف، آب مصرف می کنند.

*ســالانه ۶ میلیــارد و ۸۰۰ 
کشور  در  آب  مکعب  متر  میلیون 

تامین می شود
وی  با بيان اينکه سالانه 6 ميليارد و 
800 ميليون متر مکعب آب در کشور 
که از ايــن ميزان 6 ميليــارد و 800 
ميلون متر مکعب برای بخش شهری 
و حدود 2 ميليارد متر مکعب آب برای 
بخش روستايی تامين می کنيم، اظهار 
کرد: در حال حاضر 168 هزار کيلومتر 
شــبکه شــهری و 184 هزار کيلومتر 

شبکه روستايی داريم.
امينی با بيان انيکه 8200 حلقه چاه 
شهری و 12600 حلقه چاه روستايی 
داريــم که منابع تامين آب هســتند، 
گفت: 99.8 درصد جمعيت شــهری و 
86.8 درصد جمعيت روســتايی تحت 
پوشش شبکه آب  قرار دارند. در حال 
حاضر 169 تصفيه خانــه آب در کل 
کشور داريم، خاطرنشــان کرد: 54.4 
درصــد جمعيت شــهری و 58 دهم 
درصد جمعيت روستايی تحت پوشش 

شبکه تصفيه فاضلاب قرار دارند.
*۳۷ میلیون نفــر از جمعیت 
شبکه  پوشــش  تحت  شــهری 

فاضلاب
معــاون راهبری و نظــارت بر بهره 
برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور با بيان اينکه 37 ميليون نفر از 
جمعيت شــهری تحت پوشش شبکه 
فاضلاب قرار دارند، تصريح کرد: 264 
مدول شــهری و 49 مدول روستايی 
داريــم. در ســال 1402، 23 تصفيه 
خانه فاضــلاب به بهره بــرداری می 
رسد و ســطح پوشش شبکه فاضلاب 
به 40 ميليون نفر می رســد. امينی با 
بيان اينکــه در دولت جديد 12 پروژه 
افتتاح کرديم، گفــت: 183 هزار متر 
مکعب با اعتبار 25 هزار ميليارد تومان 

به ظرفيت توليد پساب اضافه می شود. 
11 پروژه تصفيه خانه آبرسانی در سال 
1402 برای جمعيت 2 ميليون و 168 
هزار نفر با ظرفيت 20 ليتر بر ثانيه به 

بهره برداری می رسد.
*وجود ۹5۰ آزمایشگاه کنترل 

کیفیت آب در کشور
امينی در ادامه با اشــاره به اوضاع 
کيفيت آب گفت: در حال حاضر 950 
آزمايشگاه در کشــور داريم و در سال 
20 ميليــون آزمــون روی آب انجام 
می دهيم بنابراين آب کشو استاندارد 
کيفی لازم را داراست.   علی سيدزاده 
مديــر کل دفترمديريــت مصرف آب 
شرکت آب و فاضلاب کشور نيز در اين 
نشســت در خصوص عملکرد شرکت 
آب و فاضــلاب تهــران اظهــار کرد: 
در ســال 1401 برای توســعه شبکه 
فاضلاب تهران 75.9 کيلومتر احداث 
و توسعه شبکه انجام شده است. برای 
طرح جامع فاضلاب تهــران 18 هزار 
ميليارد تومان اعتبــار مورد نياز بوده 
و در حال حاضــر 67 درصد جمعيت 
تهران به شبکه فاضلاب متصل  است. 
وی با بيان اينکه افق اين طرح ســال 
1410 اســت و تا کنون 88.6 درصد 
از شــهر تهران لوله گذاری شده است 
و 78 درصــد تونل خط انتقال احداث 
شــده اســت، اظهار کرد: 56 درصد  
تصفيه خانه ها تکميل شده و متوسط 
پيشرفت وزنی اين طرح 71.8 درصد 
اســت و بــرای تکميــل آن 18 هزار 
ميليارد تومان اعتبار مورد نياز اســت.

وی با بيان اينکه در حال حاضر  31.5 
درصد آب بدون درآمد داريم که از اين 
ميــزان 15.7 درصد هدررفت اســت، 
گفت: متوسط اين عدد در کشورهای 
پيشرفته 7 تا 8 درصد و در کشورهای 

درحال توسعه 20 درصد است.

مدیرعامل شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي خبر داد

استقرار ۱۷ جایگاه و ۱۸ دستگاه خودروي 
سوخت رسان سیار در مرزهاي شش گانه خروجي 

زائران اربعین
مديرعامل شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي از استقرار 17 دستگاه سوخت رسان 
سيار و اعزام 18 دستگاه خودروي سوخت رسان در مرزهاي شش گانه خروجي زائران 
مراسم اربعين حسيني خبر داد و گفت: حجم ذخاير نفت گاز کشور براي سوخت رساني 

مطلوب به نقاط مرزي در مقايسه با پارسال، 700 ميليون ليتر افزايش يافته است.
علي اکبر نژادعلي اظهار کرد: در مرزهاي شش گانه آبادان )مرز شلمچه(، اهواز )مرز 
چذابه(، ايلام )مرز مهران(، کرمانشــاه )مرز خسروي( کردستان )باشماق( مياندوآب 
)تمرچين(،  17 جايگاه سيار سوخت مستقرکرديم و سوخت رساني به اين جايگاه ها 
در حال انجام است که 6 دستگاه از اين تعداد جايگاه ها با توجه به تردد بيشتر زائران 

از منطقه مرزي مهران، در اين منطقه مستقر شده است.
وي تاکيــد کرد: همچنين به منظور سوخت رســاني مطلوب تر بــه زائران اربعين 
حسيني، براي هر کدام از اين مناطق، مناطق معين نيز در نظر گرفته ايم که مناطق 
همدان، زنجان، لرســتان، آذربايجان شرقي جزو مناطق معين ما براي خدمات رساني 
مطلوب تر به مناطق اصلي به شمار مي روند. مديرعامل شرکت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي از انجام پيش بيني لازم براي اعزام 18 دســتگاه سوخت رسان براي پشتيباني و 
تحرک در سوخت رســاني خبر داد و بيان کرد: اين خودروها همچنين از جايگاه هاي 
ســوخت سيار پشــتيباني مي کنند و مي توانند سوخت رســاني به زائران به ويژه در 

مسيرهاي مواصلاتي را انجام دهند.
نژادعلــي همچنين از رصد و پشــتيباني شــبانه روزي انبارهاي نفت کشــور و 
ذخيره سازي مطلوب فرآورده بنزين و نفت گاز در ذخاير خبر داد و گفت: پشتيباني از 

جايگاه هاي سوخت واقع در نقاط مرزي به طور شبانه روزي انجام مي شود.
ذخیره سازي ۷۰۰ میلیون لیتر نفت گاز بیشتر براي سوخت رساني به زائران

وي تاکيد کرد: موجودي ذخاير نفت گاز ما در کشور از سال 1401 بسيار مطلوب تر 
و 700 ميليون ليتر بيشــتر از پارسال است که به طور کامل نقاط مرزي غرب کشور 
را پوشــش مي دهد. مديرعامل شــرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي بيان کرد: در 
حوزه بنزين نيز ذخيره ســازي مناســب در نقاط مرزي انجام شده است و ارسال نيز 
مانند سال هاي گذشته به صورت مستمر انجام مي شود. نژادعلي افزود: انتقال زائران 
آغاز شــده است و به نظر مي رسد امسال با حجم مسافران بيشتري روبه رو باشيم که 
با ذخيره سازي مناسب سوخت، اميدواريم هيچ کمبودي در اين زمينه وجود نداشته 

باشد.
شارژ کپسول هاي گاز مایع براي نخستین بار در نقاط مرزي

وي يادآور شــد: کپســول هاي گاز مايع نيز از سوي شرکت هاي گاز مايع به نقاط 
مرزي منتقل شده است و به صورت مستقيم توزيع مي شوند که براي نخستين بار، در 

برخي از مکان هاي درنظر گرفته شده، شارژ اين کپسول ها نيز انجام مي شود.

رئیس صنف جایگاه داران سوخت اعلام کرد؛

 افزایش ۴۰ و ۶۰ درصدی 
کارمزد جایگاه های عرضه بنزین و سی ان جی

رئيس صنف جايگاه داران ســوخت کشور گفت: با تصويب هيئت وزيران، کارمزد 
عرضه بنزين و سی ان جی در سال 1402 به ترتيب افزايش متوسط 40 و 60 درصدی 
نسبت به سال 1401 داشته است که دولت بايد از محل منابع خود اين افزايش هزينه 
را بپردازد. اسدالله قلی زاده با بيان اينکه مصوبه جديد هيئت وزيران برای افزايش نرخ 
کارمزد عرضه ســوخت مايع و گاز طبيعی فشرده ابلاغ شد، اظهار کرد: بر اساس اين 
مصوبه، کارمزد عرضه بنزين و ســی ان جی در سال 1402 به ترتيب افزايش متوسط 
40 و 60 درصدی نســبت به سال 1401 داشته است. وی با بيان اينکه اين افزايش 
کارمزد فروش برای جايگاه ها، به معنای افزايش قيمت ســوخت برای مصرف کننده 
نيست، گفت: البته اين درصد افزايش ناخالص بوده و با خواسته های صنفی فاصله دارد.

۵ سد کشور بیشتر از ۹۰ درصد آب دارند
آمار بهره برداری از ســدهای مخزنی کشور تا 28 مردادماه بيانگر اين است که از 

بين سدهای مهم )شرب-کشاورزی( کشور، پنج سد بيشتر از 90 درصد آب دارند.
ميزان ورودی مخازن کل کشــور از ابتدای ســال آبی تاکنون معادل 38 ميليارد 
و 250 ميليون مترمکعب بوده که در قياس با ســال گذشــته که عددی معادل 29 
ميليارد و 880 ميليون مترمکعب بوده 28 درصد رشد داشته است. همچنين ميزان 
کل خروجی ســدهای کشور نيز نسبت به سال قبل با 17 درصد افزايش مواجه بوده 
اســت. حجم آب موجود مخازن 24.600 ميليارد مترمکعب ثبت شــده که اين عدد 
نســبت به ســال قبل که عددی معادل 21.180 ميليارد مترمکعب بوده 16 درصد 

افزايش يافته است.
وضعيت برخی از ســدهای مهم کشــور بيانگر اين اســت که در پنج سد درصد 
پرشدگی بيش از 90 درصد است، به طوری که سد جگين استان هرمزگان 98 درصد، 
ســد کوثر استان کهگيلويه و بويراحمد 94 درصد، ســد رودبار استان لرستان 100 
درصد، سد پيشين استان سيستان و بلوچستان 95 درصد و سد تالوار استان زنجان 
94 درصد پر هســتند. همچنين ارتفاع کل ريزش های جوی کشــور معادل 208.4 
ميليمتر است. اين مقدار بارندگی نسبت به ميانگين دوره های مشابه درازمدت )243.9 
ميليمتر( 15 درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته )201.9ميليمتر( 

3 درصد کاهش را نشان می دهد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان:

 بالازدگی فاضلاب در اهواز 
تقریبا به صفر رسیده است

مديرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان با بيان اينکه به جز در مواردی جزيی، 
تقريبا بالازدگی فاضلاب در اهواز به صفر رسيده است، گفت: 186 کارگاه فعال در حال 

اجرای طرح فاضلاب اهواز هستند.
محمدرضا کرمی نژاد در خصوص آخرين وضعيت طرح فاضلاب اهواز اظهار کرد: 
در ســال 1400 حدود 3000 نقطه فاضلاب در اهواز دچار بالازدگی بود اما با توجه 
به اقداماتی که در بحث اجرای طرح فاضلاب در کلانشــهر اهواز اجرايی شــد، به جز 
در مواردی جزيی، تقريبا بالازدگی فاضلاب در اهواز به صفر رســيده است. وی افزود: 
همچنان اجرای پروژه فاضلاب اهواز در دست انجام است و در حال حاضر 186 کارگاه 
فعال در اهواز مشغول اجرای اين هستند. مديرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان 
با بيان اينکه اهواز به يک کارگاه اجرای پروژه های فاضلاب تبديل شــده است، گفت: 
در مواردی برخی از دســتگاه ها همکاری لازم را ندارند که اين مساله منجر به زمانبر 
شدن اجرای طرح ها و نارضايتی مردم می شود و در اين خصوص انتظار داريم نهايت 

همکاری با آبفا خوزستان انجام شود.

ستاد ملی سياستگذاری و هماهنگی مديريت پديده گرد و 
غبار در دو سال اول دولت سيزدهم علاوه بر برگزاری 15 جلسه 
ســتاد ملی و 12 جلسه کارگروه تخصصی ملی مقابله با پديده 
گرد و غبار، در مجموع 8150 ميليارد ريال اعتبار جهت مقابله 
با اثرات مخرب گردوغبار به منظور ابلاغ به دستگاه های اجرايی 

در نظر گرفته است.
در اجــرای قانــون بودجه ســال 1400 اعتبــاری معادل 
2450 ميليــارد ريال جهت مقابله با اثــرات مخرب گردوغبار 
به دســتگاه های واجد اعتبار اختصاص يافت که از اين ميزان، 
1806 ميليارد ريال سهم اقدامات اجرايی و 640 ميليارد ريال 
سهم پايداری شبکه های برق بود همچنين در سال 1401 مبلغ 
2700 ميليارد ريال و در سال 1402 و در لايحه بودجه 1402 

نيز مبلغ 3000 ميليارد اعتبار در نظر گرفته شده است.
از جمله اقدامات انجام شده در اين ستاد طی سال های 1401 
و 1402 می توان به انجام 93 هــزار هکتار عمليات نهالکاری، 
بوته کاری، مراقبــت، آبياری ســنواتی در کانون های غبارخيز 
کشور، انجام 610 هزار هکتار عمليات حفاظت، قرق و مديريت 
چرا و خريد حقوق عرفی در مراتع با پتانسيل غبارخيزی، انجام 
270 هزار مترمکعب عمليات لايروبی انهار و بهسازی مسيل ها 
جهت آبرسانی به تالاب های با منشاء گردوغبار و مرطوب سازی 
دشت های با حاکميت غبارخيزی و انجام حدود 40 هزار هکتار 
عمليات مديريت رواناب به منظور افزايش رطوبت خاک و توسعه 
پوشش گياهی اشاره کرد. راهبری، تامين و تجهيز بيش از 65 
ايســتگاه اندازه گيری و پايش گردوغبار در کشور و انجام 100 
هکتار عمليات مالچ پاشی توام با نهالکاری با استفاده از مالچ های 
ســازگار با محيط زيست در قالب پايلوت اجرايی در پنج استان 

کشور از ديگر اقدامات اين ستاد است.
از جمله کارهای بين المللی ســتاد ملی مقابله با گرد و غبار 
می توان به برگزاری اجلاس ســران محيط زيســت کشورهای 
همجوار و اسلامی با حضور 11 کشور )7وزير،2 معاون وزير و 2 

هيات عاليرتبه( و نهادهای بين المللی شامل يونسکو، سازمان 
جهانی هواشناســی، فائو،مرکز آســيا و اقيانوسيه برای توسعه 
مديريت اطلاعات بلايا، کميســيون اقتصادی و اجتماعی آسيا 
و اقيانوســيه، برنامه محيط زيست و برنامه عمران ملل متحد و 
اتخاذ تصميماتی در خصوص انجام اقدامات عملی در چارچوب 
برنامه هــای عمل، احداث کمربند ســبز، تدوين همکاری های 
فرامرزی در قالب ايجــاد کارگروه فنی و ايجاد صندوق منطقه 
ای برای حمايت مالی از پروژه های مشترک مقابله با گردوغبار و 
برپايی نشست تخصصی با موضوع گردوغبار در حاشيه اجلاس 
وزيران در تيرماه ســال جاری با حضور کشورها و نهادهای بين 
ESCAP، AP�  المللی مشارکت کننده در اجلاس و از جمله

DIM و  ECO اشاره کرد.
علاره بر آن امضای پنج ســند تفاهم همکاری با کشورهای 
امارات، عراق، سوريه، ترکمنستان و ارمنستان به منظور اجرای 
عمليــات ميدانی مقابلــه با پديده گردوغبار در قالب ســفر به 
کشورهای عراق، سوريه و کويت و پيگيری توافقات انجام شده 
در جهت مديريت گرد و غبار و معرفی کارشناسان دستگاه های 
ذيربط اجرايی جهت اعزام به کشورهای عراق و سوريه به منظور 
بازديد و شــناخت ميدانی کانون های توليــد گردوغبار و انجام 

اقدامات عملياتی و اجرايی انجام شده است.

پیش بینی بودجه ۸۰۰۰ میلیارد ریالی برای مقابله با گرد و غبار 
استاندار فارس گفت: با توجه به اهميت 
و نقش بارز تالاب های پريشــان و بختگان 
برای سالم زيستن مردم، احياء اين تالاب ها 

در اولويت قرار دارد.
شــانزدهمين  در  ايمانيه  محمدهادی 
نشســت ســتاد احياء تالاب های فارس با 
محوريت احياء ايــن دو تالاب بختگان و 
پريشــان بيان کرد: خشکی اين دو تالاب 
اثر ناخوشايندی بر سلامت مردم و جوامع 
ساکن پيرامون اين دو تالاب دارد و ايجاد 
ريزگردهای ناشی از خشک شدن اين دو 

تالاب سلامت مردم را تهديد می کند و لذا احيای آنها با حساسيت دنبال می شود.
ايمانيه ادامه داد: ضرورت دارد که اين مهم به شکل جدی از سوی محيط زيست، آب منطقه ای و جهاد کشاورزی 

که مسئوليت مستقيم در احياء اين دو تالاب دارند دنبال شود.
استاندار فارس اظهار کرد: در حوضه آبريز اين دو تالاب آبياری تحت فشار ترويج می شود، چاه های غير مجاز پلمب 

می شوند، اصلاح الگوی کشت ترويج می شود و آبخيزداری در جوار اين دو تالاب هم شتاب می گيرد.
ايمانيه گفت: از جمله برنامه های پيشنهاد شده برای احياء اين تالاب ها می توان به شتاب بخشی به انتقال آب از سد 
نرگسی به تالاب پريشان اشاره کرد که اين کار انجام خواهد شد اما در عين حال تاکيد شده که به ازای استفاده ای که 

کشاورزان از اين آب می برند، چاه های غير مجاز حاشيه اين تالاب بسته شوند.
* خشک شدن بختگان و پریشان تهدیدی برای ساکنان حاشیه این ۲ تالاب

مديرکل حفاظت محيط زيســت فارس نيز ضمن قدردانی از حمايت های اســتاندار فارس و اقدامات سازمان های 
مسئول در راستای تالاب های بختگان و پريشان گفت: اين دو تالاب هم اينک کاملا خشک هستند و آبی ندارند و اين 

معضل بزرگی است که می تواند برای ساکنان جوامع محلی و روستاهای حاشيه آنها ايجاد مشکل کند.
پورشــيرزاد افزود: بر اساس مطالعات انجام شده تالاب پريشــان 15 متر افت آب دارد و 1200 چاه در اطراف اين 

تالاب حفر شده که 30 درصد آن غير مجاز است که اين مسايل در کاهش تراز آب تالاب پريشان بسيار موثر است.
او اظهار کرد: در حاشيه بختگان هم 20 هزار چاه وجود دارد که 30 درصد آن غير مجاز است و همين برداشت های 
غيرمجاز باعث خشــکی تالاب ها شــده و تالاب های خشک بســتری برای ايجاد ريزگردهای مخرب است و سلامت 

شهروندان را تهديد می کند.
مديرکل محيط زيست فارس ادامه داد: هفت شهرستان در همسايگی تالاب بختگان قرار دارند که خشکی اين تالاب 

اين شهرستان ها را در معرض ريزگردها قرار می دهد.

استاندار فارس: احیاء تالاب های بختگان و پریشان اولویت است
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وزيــر بهداشــت با اشــاره به کاهش 
62 درصدی قاچــاق دارو با اجرای طرح 
داروياری، در عين حال برخی مشــکلات 
تاميــن منابع اين طرح را يادآور شــد و 
گفت: امسال آنتی بيوتيک و سرم به وفور 
تامين شد و وضعيت خوبی در اين زمينه 
هست اما نبايد دلخوش بمانيم بلکه بايد 

توليد را جدی پيگيری کنيم.
دکتر بهــرام عين اللهی در نشســت 
خبری روز داروســاز که در محل وزارت 
بهداشت برگزار شــد، گفت: افراد بايد به 
هويت خــود بازگردند و بدانند جمله »ما 
می توانيم« قابل اجرا اســت. زمانی که ما 
ابوعلی سينا را داشتيم غربی ها هيچ چيز 
نداشــتتد. زمانی که آمريکايی ها موشک 
به ماه فرســتادند، بودجه آن را از بخش 
هويت زايی تاميــن کردند تا بتوانند برای 
مردم خود اعتماد بــه نفس ايجاد کنند. 
در زمــان ستم شــاهی آمريکايی ها برای 
تخريب ما به هويــت ما حمله می کردند 
و می گفتند شما بايد مصرف کننده باشيد 
اما در سايه انقلاب اسلامی موضوع هويت 

به ايران بازگشت.
وی افــزود: يکــی از نقــاط ضعف ما 
شناخت ضعيف از حوزه داروسازی است 
و مديران کشــوری بايد شناخت خوبی 
از داروســازی پيدا کنند. دولت سيزدهم 
دولتی ضد فســاد اســت. همــه دنبال 
شبکه ای هستند که فســاد را شناسايی 
کنند ولی ما خودمان ضدفســاد هستيم. 
اصلا قابل قبول نيســت کســی فساد را 
ببيند و ساکت بماند. نبايد منتظر باشيم 

کســی از کره ماه بيايد و فساد را کشف 
کند، خودمان بايد کوچک ترين فســاد را 
گزارش کنيم و واحد بازرسی سازمان غذا 

و دارو هم بايد هوشيارانه عمل کند.
وزير بهداشــت تاکيد کرد: شب قبل 
شــيراز بودم و در شاهچراغ تمام گيت ها 
خوب بود و تنها يک گيت مناســب نبود 
که دشمن هم از آن نقطه وارد شده بوده؛ 
در حوزه دارو هم کافی اســت يک نقطه 
مشکل داشته باشد تا دچار مشکل شويم.

وی افزود: اما آيا ما توان توليد دارويمان 
همين است يا توان بالقوه بالاتری داريم؟ 
من معتقد هستم توان بالاتری داريم. چرا 
در بسياری از استان ها توليد دارو نداريم؟ 
بايد توان توليــد را افزايش دهيم. نبايد 
روی يک بنــد باريک حرکت کنيم بلکه 
بايــد پلی محکم ايجا کنيم که با افزايش 
توليــد امکان پذير اســت. هرجــا مردم 
وارد صحنه شــوند موفق هستيم و بايد 
مردم به صحنه بيايند تا منابع مالی آنها 
صرف توليد شــود و شرکت های سهامی 
را افزايش دهيم. نبايد هميشــه متکی به 
دولت بود و با برنامه ريزی می توان از مردم 

در جهت سرمايه گذاری کمک گرفت.
عين اللهی با تاکيد بــر لزوم بازنگری 
برنامه درســی داروســازی، اظهار کرد: 
درسنامه داروســازی بايد بازنگری شود؛ 
چون معيوب اســت. چقدر از دانشجويان 
بــه حيطه توليــد دارو وارد می شــوند؟ 
دانشجويان بايد دوره های عملی توليدی 
داشته باشند. مخالف افزايش داروخانه ها 
نيستيم اما تعداد داروخانه ها بايد متناسب 

با ميزان توليد افزايش يابند.
 IT وی افــزود: موضوع مهــم بعدی
است که بايد در آن بعُد تقويت شويم. هر 
دارويی که از جايی به جايی می رود بايد 
رصد دقيق شود و اطلاعات جزيی و کلی 
آن در دسترس باشد. اصلا يک جهش در 
حوزه آی تی لازم اســت تا سبب افزايش 

توانمندی در برنامه ريزی شود.
عين االهــی بيان کــرد: در توليد انواع 
داروها و واکسن ها افتخار آفرين بوديم و 6 
واکسن کرونا توليد کرديم که اين در ميان 
کشــورهای منطقه بی نظير بود. البته در 
توليد فراورده های پلاسمايی هنوز ضعف 
داريم و بايد تقويت شــويم. خام فروشی 
پلاسما قابل قبول نيست و بايد روی اين 

امر کار کنيم.
وزير بهداشت تاکيد کرد: اول انقلاب 
4 دانشکده داروســازی داشتيم و اکنون 
به  26 دانشــکده رسيديم ولی دانشکده 
داروســازی بدون توليد کارايــی ندارد. 
دانشکده داروســازی بايد در توليد نقش 
داشته باشــد. هيچ دارويی نبايد در دنيا 
باشد که توليد شود و ما روی آن تحقيق و 
مطالعه نکرده باشيم. در مورد نانوفناوری و 
بايوتکنولوژی اقدامات خوبی داشتيم ولی 
دانشکده ها بايد فعال تر شــوند. با وجود 
تمام مشــکلات و تحريم ها ما 99 درصد 
داروی مصرفی کشــور را توليد می کنيم؛ 
البته در مواد اوليه کار بيشــتری داريم. 
ما در توليد مــواد اوليه خوب کار کرديم 
ولی لازم است پيشرفت اين بخش بيشتر 

باشد.

وی افــزود: بــرای کمک بــه صنايع 
داروســازی، ماليات بر ارزش افزوده دارو 
و تجهيرات پزشــکی را بــه يک درصد 
رسانديم؛ هرچند که کاری زمان بر بود. از 
طرفی حقــوق گمرکی هم به يک درصد 

رسيد.
عين اللهــی با تاکيد بــر اينکه طرح 
داروياری با سختی انجام شد، بيان کرد: 
اين طرح توانســت نزديــک 62 درصد 
قاچاق دارو را کاهش دهد و قيمت دارو 
را واقعی کند؛ البته مشکل تامين منابع 
آن وجود داشت. امسال آنتی بيوتيک و 
سرم به وفور تامين شد و وضعيت خوبی 
در اين زمينه اســت اما نبايد دلخوش 
بمانيم بلکه بايد توليد را جدی پيگيری 

کنيم.
عين اللهی همچنين گفت: فارماکوپه يا 
شناسنامه دارويی ايران بسيار خوب است، 
البته کل انرژی دوســتان بايد روی اين 
بخش بيايــد و بايد تلاش کنيم داروهای 
جديد را هم وارد دارونامه کنيم. دارونامه 
طب ايرانی هم برای اولين بار منتشر شد 
ولی بايد تلاش بيشــتری برای آن شود. 
الان بيشترين مصرف دارو در کشور برای 
استامينوفن است، اما آيا داروهای سنتی 

نمی تواند جايگزين آن شود؟
وی افزود: امروزه 180 کارخانه دارويی، 
65 توليد کننده ماده اوليه و 62 شرکت 
پخش داريم و لازم اســت در اين زمينه 
بيشــتر کار شــود تا پخش الکترونيکی 
بررسی شــود بويژه در رابطه با داروهای 

گران قيمت بايد رصد تقويت شود.

وزير بهداشت با اشاره به اينکه حمايت 
از شرکت های دانش بنيان در دستور کار 
اســت، اظهار کرد: البتــه اين حمايت به 
شرط اينکه کيفيت کارشــان بسيار بالا 
باشد، انجام می شود؛ چون سلامت مردم 
برای ما بسيار مهم است . اکنون از 1285 
شرکت دانش بنيان سلامت، 40 درصد در 
حوزه دارو فعال هستند و پيشرفت خوبی 

داشتند.
وی افزود: در زمينه دارويی دانشمندان 
يک درصد جهان خوبی داريم و داروسازی 
ما با کيفيت اســت که از 257 دانشمند 
کشور 27 درصد داروسازان هستند و اين 
نشان دهنده توان دانشکده داروسازی در 
زميته توليد علم است، اما توليد علم صرفا 

مقاله نيست و بايد به توليد هم برسيم.
عين اللهی گفت: تعرفه خدمات دارويی 
تصويب شــد و اين در جهت حمايت از 
داروســازان اســت؛ چون فکر می کنيم 

نظــری که داروســازان در داروخانه ها به 
بيماران می دهند يک کار حرفه ای است 

و بايد در تعرفه باشد.
وی افزود: بحث ديپلماســی سلامت 
بســيار مهم اســت؛ چون بســياری از 
کشورهای جهان دوست دارند با ما ارتباط 
برقرار کنند. ما می توانيم در صادرات دارو 
درخشــان عمل کنيم چون داروهای ما 
متقاضی دارد و حتی در برخی سفارتخانه 

ها رايزن سلامت گذاشتيم .
وی افزود: برای شرکت دارويی که کار 
خوب توليدی انجام دهد مشوق صادرات 
در نظر گرفته می شود. چنانچه صادرات 
دارو افزايــش 300 درصدی داشــته که 
ارزآوری خوبی داشــته است . ما در جهت 
بازســازی و به روز شــدن کارخانه های 
داروسازی بايد کار کنيم ولی بايد پلی بين 
وزارت صمت و کارخانه های داروســازی 

ايجاد شود.

پیشنهاد نماینده مجلس برای خدمت اجباری و حل مشکل سربازان غایب؛

ضمن اختیاری و حرفه ای کردن خدمت وظیفه 
عمومی، حقوق خوبی به متقاضیان پرداخت شود

يک نماينده مجلس پيشنهاد داد که با فراهم شدن فرصت خريد سربازی 
اجباری برای مشمولان غايب، با استفاده از منابع حاصله، ضمن اختياری و 
حرفه ای کردن خدمت وظيفه عمومی، حقوق خوبی به متقاضيان سربازی 

پرداخت شود.
علی اصغر عنابستانی با تاکيد بر لزوم توجه برنامه هفتم توسعه به موضوع 
تغيير ســربازی از اجبــاری به حرفه ای اظهار کرد: زمانی خود ســتاد کل 
نيروهای مسلح به شدت مخالف بودند و مانعی برای تغيير سربازی بود اما 
امروز مخالفت آنها خيلی کمتر شده و احساس می کنم که تحت شرايطی 
می توان موافقت ستاد کل را جلب کرد که مدل سربازی در کشور از سربازی 

اجباری به سربازی حرفه ای تبديل کنيم.
وی در ادامه به بيان توضيحاتی درباره شــاخصه های سربازی حرفه ای 
پرداخت و گفت: در اين نوع سربازی هم از ظرفيت جوانی که می خواهد به 
سربازی برود در حوزه های تخصصی استفاده می شود و هم دو سال خدمت 
او هدر نمی رود؛ چراکه حقوق مناسب به او داده می شود؛ همچنين فرصتی 
برای او فراهم می شــود که وارد بازار کار شود. از سوی ديگر نيز اگر کسی 
نخواست از اين فرصت استفاده کند، اجباری در کار نيست و او می تواند به 

سربازی نرود و مستقيم وارد بازار کار شود.
اين عضو کميســيون اجتماعی مجلس به ارائه پيشنهاد خود پرداخت 
و عنوان کرد: بر اســاس پيشنهادی که من طراحی کرده ام، اجبار سربازی 
مختص دوران جنگ و شــرايط سخت خواهد بود و کمبود سرباز را نيز با 
حقوق مناســب و فرصتی که برای اســتفاده از تخصص ها ايجاد می کنيم، 

تامين می کنيم؛ اين شيوه شدنی و کاملًا هم امکان پذير است.
عنابستانی همچنين بر لزوم تعيين تکليف مشمولان سربازی غايب تاکيد 
و اظهار کرد: يکی از مباحثی که امروز مطرح می شــود اين است که گفته 
می شــود سه ميليون نفر ســرباز غايب داريم؛ ما حتی اگر اين تعداد را دو 
ميليون نفر درنظر بگيريم، چنانچه  امروز بگوييم مساله سربازی افراد غايب 
را با پرداخت مبلغی مشــخص حل می کنيم؛ بــا اين روش محل پرداخت 
حقوق سربازی نيز مشخص می شود؛ چراکه در اين شرايط رقم کلانی ريالی 
برای ســتاد کل می ماند که اين ســتاد می تواند با منابعی که از اين محل 
حاصل می شود، بگويد هر کسی به سربازی بيايد عدد مشخص و خوبی به 

عنوان حقوق به او تعلق می گيرد.
وی گفت: بر اســاس اين پيشــنهاد، می توان موضوع سربازان غايب و 

همچنين مساله اصلی سربازی اجباری را برطرف کرد.

جانشين فرمانده فراجا با اشــاره به لايحه حجاب و 
عفاف گفت: در برخی از بندهای اين لايحه اشــکالاتی 
وجود داشت که کارشناســان ما در کميسيون حقوقی 
مجلــس حضــور دارند و نظــرات فراجــا در خصوص 
بازدارندگــی ايــن لايحــه را ارائه کردنــد و اميدواريم 
قانونگذاران با دقت و ســرعت اين لايحه را رسيدگی و 

به تصويب برسانند.
ســردار قاســم رضايی در ديدار با امام جمعه موقت 
اصفهان گفت: ورود موادمخدر به کشور يکی از خطوط 
قرمز فراجا اســت و در اين حــوزه اقدامات ما به صورت 
مستمر و مداوم انجام می گيرد، به طوری که طی هفته 
گذشته شش تن انواع مواد افيونی توسط ماموران فراجا 

در کشور کشف شده است.
وی برخورد قاطعانه با خرده فروشــان موادمخدر را 
يکی از جدی ترين برنامه های پليس برشــمرد و افزود: 
البته با تمــام تلاش های پليس باز هم شــاهد فعاليت 
اين گونــه افراد هســتيم و معتقديم بايــد در خصوص 
مجازات افراد خرده فروش به گونه ای عمل شود که برای 

آنها عبرت آموز باشد.
جانشين فرمانده فراجا معتادان متجاهر را مهمترين 
عاملان ســرقت های خرد در کشور عنوان کرد و گفت:  
پليس بارها اعلام کرده کــه در صورت افزايش ظرفيت 

کمپ های ماده 16 آماده است تا در کمترين زمان ممکن 
تمامی اين افراد را جمع آوری کند. هم اکنون ظرفيتی 
که برای نگهداری معتادان متجاهر در اســتان اصفهان 
ايجاد شده جوابگو نيست و بايد مسئولان استان نسبت 
به افزايش ظرفيت کمپ های مشمول ماده 16 اين استان 

اقدام مؤثری انجام دهند.
* انتقاد پلیس از اطاله دادرســی و متناسب 

نبودن مجازات ها
وی اطاله دادرســی و متناســب نبودن مجازات ها با 
جرايم را دو چالش جدی برشمرد و اظهارکرد: از دستگاه 
قضائی و به خصوص قانونگذاران مجلس خواستاريم که 
به اين موضوع رســيدگی کنند و هزينــه جرم را برای 

مجرمان افزايش دهند.
رضايی، با تاکيد بر اينکه حمل، نگهداری و استفاده از 
سلاح جرم است، گفت: مجدانه پيگير جمع آوری سلاح 
غيرمجاز از دست افراد هستيم. همين قتلی که اخيراً در 
اصفهــان رخ داد و منجر به شــهادت دو نفر از ماموران 
جان برکف انتظامی شــد، به دليل استفاده غير مجاز از 
سلاح بود که در خصوص مقابله جدی با اين جرم تدابير 
و دستورات لازم را به مسئولان انتظامی استان اصفهان 
ابلاغ کرديم. جانشين فرمانده فراجا با بيان اينکه دشمن 
به جد دنبال ترويج اباحه گــری و بی حجابی در جامعه 

اســت گفت: نگاه ما به موضــوع حجاب و عفاف تکليف 
مدارانه است، همانطور که مقام معظم رهبری بی حجابی 
را حرام شرعی و حرام سياسی دانستند. درکنار کارهای 
ايجابی و فرهنگی اقدامات ســلبی و مقابله ای با افرادی 
که عامدانه دست به کشف حجاب زده و به نوعی مروج 
اين عمل هســتند را دنبال می کنيم. برآوردها هم نشان 
می دهد که اين موضوع در کل کشور مهار شده و دشمن 
در نقشه ای که برای نظام ما کشيده بود ناکام شده است.

رضايی در خصوص لايحه حجاب و عفاف هم گفت: 
در برخی از بندهای اين لايحه اشــکالاتی وجود داشت 
که کارشناسان ما در کميسيون حقوقی مجلس حضور 
دارند و نظرات فراجا در خصوص بازدارندگی اين لايحه 
را ارائه کردند و اميدواريم قانونگذاران با دقت و ســرعت 

اين لايحه را رسيدگی و به تصويب برسانند.

یک عضو شورای شهر تهران:

برخی عوامل شــهرداری »رشــوه« 
می گیرند تا سد معبر جمع آوری نشود

يک عضو شــورای شــهر تهران 
گفــت: برخــی عوامل شــهرداری 
»رشــوه« می گيرنــد تا ســد معبر 

جمع آوری نشود.
مهدی اقراريان در يکصد و هفتاد 
و دومين جلسه علنی شورای اسلامی 
شــهر تهران ضمن تذکر به شهردار 
تهران در مورد گلايه شهروندان در 
رابطه با شــرايط نامناسب سد معبر 
در سطح شهر گفت: مطابق تبصره 
يک مــاده 55 قانون شــهرداری ها، 
شــهرداری موظف است با سد معبر 

برخورد کند.
وی افزود: بر اســاس گزارشــات واصله، برخی عوامل شهرداری رشوه می 
گيرند تا سد معبر جمع آوری نشود. دو سال است که اين موضوع را می گوييم 

اما خروجی آن به کجا رسيد؟.
اقراريان ضمن تذکر و انتقاد از عملکرد شهرداری در برخورد با سد معبر با 
توجه به اعتراض مکرر مردم افزود: اين تذکر را در اختيار ديگر اعضای شــورا 
قرار می دهم و اگر تمايل داشــتند می توانند آن را امضاء کنند. شهرداری در 

عناوينی، مســئوليت آسيب های اجتماعی را بر عهده می گيرد؛ بهتر است در 
مواردی که وظيفه داريم وارد شــويم و ســپس وظايفی که مستقيم نيست، 
انجام دهيم. وی ادامه داد: در بعضی موارد در کار خود مانده ايم و وظايف ديگر 
بخش ها را انجام می دهيم؛ برخی به صراحت می گويند که به عوامل شهرداری 

پول می دهند تا سد معبر حل نشود.
* عباسی: شهرداری گزارش دقیق از قرارگاه اجتماعی ارائه کند

مهدی عباسی رئيس کميسيون شهرســازی شورای شهر تهران امروز در 
صحن علنی ديروز شــورا با انتشار يک ويدئو از پشت پرده ساخت و سازهای 
غيرمجاز گفت: شــهرداری تهران همانگونه که با ساخت و سازهای غير مجاز 
برخورد کرد، بايد با متخلفان، عوامل و ريشــه های آن هم برخورد کند. وی با 
اشاره به فيلمی که در صحن علنی منتشر کرد گفت: البته صدای دوستانمان 
در شــهرداری را تغيير داديم و اســم هايی که در اين ويدئو اعلام می کنند را 
هم قطع کرديم چرا که هم بار حقوقی دارد و هم ممکن است مرجع نظارتی 
بخواهد به اين موضوع ورود کند. عباســی با بيان اينکه عوامل ساخت و ساز 
غير مجاز را بايد ريشــه ای خشــک کنيم، افزود: از حراست شهرداری تهران 
می خواهم جلســه ای برگزار کند و ما فايل های صوتی و ويدئوهايی را که در 
اختيــار داريم، به آنها بدهيم. مهدی چمران نيز گفت: شــبيه اين مورد را در 
منطقه 18 هم شــنيده ام و آدرس ها و نام هايشان را به شهردار منطقه اعلام 
می کنم. عليرضا نادعلی سخنگوی شورای شهر تهران نيز با اشاره به برگزاری 
آئين بدرقه آتش نشــانان به مرزهای غربی کشور برای پوشش مراسم اربعين 
گفت: اقدامات شهرداری تهران در مراســم اربعين مورد حمايت شوراست و 
جا دارد از شــهرداری تهران بابت ارائه وام بدون سود به پرسنل برای سفر به 
اربعين تشکر کنيم. وی افزود: قرارگاه اجتماعی شهرداری تهران مدت هاست 
که تشکيل شده و لازم است گزارشی دقيق از کارکرد قرارگاه به شورای شهر 

ارائه شود.

جانشین فرمانده فراجا مطرح کرد؛

درخواست پلیس برای تصویب دقیق و سریع لایحه حجاب و عفاف

شــهردار تهران بــا تاکيد بــر اينکه 
انتصابات در مجموعه شــهرداری تهران 
از ســوی کانون ارزيابی انجام شده است، 
گفت: 100 درصد به قانون عمل کرده ايم.

عليرضا زاکانــی در يکصد و هفتاد و 
دومين جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
تهران در پاسخ به سوال امانی عضو شورا، 
گفت: از آقای امانی تشکر می کنم که در 
قالب ســوال خود تاکيد بر قانون و قانون 
گرايی داشــتند و در ادلــه ای که امروز 
عنوان می کنند مشــخص خواهد شد که 
100 درصد قانون را رعايت کرده ايم وهيچ 

شائبه ای وجود ندارد.
وی افزود: خداوند به ما توفيق داد که 
23 ماه و 20 روز اســت که در شهرداری 
خدمت مردم عزيز تهران هستيم. در اين 
مدت اتفاقاتی کــه رقم خورده در جهت 
صيانت از قانون و خدمتگزاری به مردم و 
مجموعه شهرداری تهران بوده که مطلوب 
شورا و مديريت شهری دوره ششم است.

* ۹۰ درصــد مدیــران از داخل 
شهرداری انتخاب شده اند

وی ادامــه داد: در بدو حضور يکی از 
کارهای ويژه بزرگ انتصاب مديرانی بود 
کــه مبتنی بر خرد جمعی و مشــورت و 

با هدف ايجاد زمينه بهره مندی بيشــتر 
انجام شد .

زاکانی با اشاره به فعاليت کانون ارزيابی 
با حضور اســاتيد مجرب برای انتصابات، 
اظهار کــرد: از حدود 5000 رزومه ای که 
دريافت کرديم 820 نفر در کانون ارزيابی 
قرار گرفتند و  در مجموع 120 انتصاب از 

طريق کانون ارزيابی انجام شد.
شــهردار تهران بر اين موضوع تاکيد 
کرد کــه کمترين اثر را به شــخصه در 
انتصابات داشــتم و اين مکانيزم ها بودند 
که افراد را بالا می آوردند و ارزيابی ها برای 
اولين بار توســط اساتيد برجسته صورت 
گرفت که اميدواريم بــه عنوان يک الگو 

مورد تمجيد قرار گيرد.
زاکانی تاکيد کــرد: ناظر به تعامل با 
شورا در 23 ماهگی حضور در شهرداری 
از 998 نفر مديران شهرداری 902 نفر را 
از درون شــهرداری انتخاب کرديم. يعنی 
90.4 درصد مديران از درون شــهرداری 
انتخاب شدند که در گذشته چنين چيزی 

کمتر اتفاق افتاده بود.
شــهردار تهران با بيان اينکه در اين 
مســير تمام تلاش ما اين بــوده که هر 
کجا ســوال و نکته ای بوده پاسخ دهيم، 

اين را هم گفت : مورد سوال امروز کامل 
نيست؛ به اين معنا که سه دوره اساسنامه 
در شــهرداری تهران داريم که يک دوره 
مربوط به انتهای دهه 80 که نظر شــورا 
را در ايــن خصوص گرفتيــم. دوره دوم 
اساسنامه های ســال 93 که مورد عنايت 
آقای امانی اســت و سومين دوره مربوط 
به ســال 1400 و دوره قبلی شورا است 
که هر يــک ويژگی هايی را برای مديران 

ذکر کرده است.
اساسنامه های سال 93 اصالت ندارند و 

غير قانونی هستند
وی اضافه کرد:  با عنايت به اختلالی که 
در حوزه مالی برای اساســنامه های سال 
1400 ايجــاد کرده بود، اعلام کرديم که 
مخل اقدامات شــرکت ها و سازمان های 
ماست و درخواســت توقف داديم و شورا 
ايــن توقف را قبول کــرد و تحت عنوان 
اجازه به شــهرداری به ما اجازه دادند که 

به اساسنامه های قبل برگرديم.
به گفته وی، اساسنامه های قبلی نيز 
دو نــوع بودند يکی ناظر به ســال 93 و 
بخش ديگر ناظر به انتهای دهه 80 که در 
مسير بررسی متوجه شديم اساسنامه های 
ســال 93 اصالــت ندارند و غيــر قانونی 

هستند. چرا که در سال 94 آقای چمران 
در نامه ای به آقای قاليباف اين اساسنامه ها 
را غير قانونی و فاقد مصوبه شورا معرفی 
کرده، لذا مــواردی که آقای امانی عنوان 

کردند از دستور خارج شد.
وی ادامه داد: همه اســناد دست بنده 
اســت. نامه آقای چمران در 15 شهريور 
1394 زده شــده که شــهردار تهران را 
موظف کرده اساسنامه هر يک از شرکت ها 
و سازمان ها را بطور جداگانه تنظيم و به 
شــورا ارائه کند و پس از تصويب شــورا 
ملاک عمــل قرار گيرد. لذا دليل موضوع 
مشخص شــده است. به اين ترتيب ما به 

قانون عمل کرديم.
شــهردار تهــران با بيــان اينکه فرق 
اساسنامه های ســال 86 با 93 و 1400 
در نوع نگارش آن اســت، افزود: در سال 
89 چهار ســال ســابقه اجرايی در امور 
شهرداری و تجربه در امور سازمان مربوطه 
برای انتصاب فرد مدنظر قرار گرفته است.

به گفته زاکانی، در خصوص مســير 
قانونگرايی ، وقتی لوايح 19 گانه را تقديم 
شورا کرديم وزارت کشور نامه زد و اعلام 
کرد که تغييرات ضروری را که نياز است 
به وزارتخانه اعلام کنيد، طبق اين شرايط 
اساسنامه ها را به شــورا داديم و موضوع 

اصــلاح را ارائه و نماينــدگان را معرفی 
کرديم. سال 1400 که اساسنامه ها مبنای 
قانونی داشت بر اساس تصميم شما اعضای 
شورا،  متوقف شدند و به صورت طبيعی 
اساسنامه ها به سال 89 بازگشتند و طبق 
آن عمل کرديم. ما قوانين بالادستی داريم 
که بر قوانين شورا چيرگی دارد که يکی از 
آنها قانون استخدامی شهرداری هاست که 
در ماده 20 آن آمده برای تصدی در پست 
شــهرداری اگر مســتخدم واجد شرايط 
نباشــد شــهرداری می تواند از کارمندان 

ساير دستگاه ها استفاده کند.
شهردار تهران همچنين گفت: افرادی 
که بــرای ســازمان ها منصــوب کرديم 
عملکردشان قابل متر و اندازه گيری است 
که مشخص شود خدمات سازمان ها قبل 
از انتصاب آنها چگونه بوده است. ناظر به 
کيفيت وقتی وارد عرصه شديم بايد به ياد 
داشته باشيم که هر روز مقابل درب شورا 
اعتراض و تجمع بــود اما تغيير مديريت 
امروز خدمات و قابليت ها را دگرگون کرده 
اســت. مگر فراموش کرديم 69 مجموعه 
بزرگ شــهر تعطيل شده بود و امروز 62 
مجموعه آن فعال شده و به مدار خدمت 

بازگشته است.

زاکانی با اشــاره به ســازمان خدمات 
اجتماعی و تحول در اين ســازمان گفت: 
آيا فراموش کرده ايم قبل از حضور شــورا 
در دوره ششــم افرادی که مديريت شورا 
و مديريت شهری را بر عهده داشتند نگاه 
خاصی به معتادين متجاهر وجود داشت 
که آنها بايد به عنوان يک ســبک زندگی 
به حال خود رها شــوند. ما بــا اين نگاه 
مخالف بوديم و نمی توانســتيم فرزندان 
خود را رها کنيم. در مورد کودکان کار و 
متکديان نيز همين طور عمل کرده ايم و 
می کنيم اميدواريم با تصميم هيات دولت 
خدمتگذار باشــيم. از همه دستگاه ها در 
مورد خدماتی که ارائه می کنند قدردانی 

می کنيم.
شهردار تهران پس از استماع سوالات، 
پيشــنهادات و انتقادات اعضا بار ديگر در 
پاســخ به آنها گفت: ما اساســنامه ها را 
ليست کرديم اما ســازمان فاوا اساسنامه 
نداشــت و جايی وجود نداشت که به آن 
استناد کنيم. همه اساسنامه های سال 89 
ملاک کار ما بوده اما برای سازمان فاوا در 
آن موقع اساسنامه ای وجود نداشته است.

وی خطــاب به امانی گفت: ســازمان 
فناوری اطلاعات و ارتباطات اساســنامه 

نداشته، چرا به موضوعی که نيست اصرار 
می کنيد. قرار نيست ما همديگر را محکوم 
کنيم. من قطعا می توانم طور ديگری نيز 
صحبت کنم اما خلاف مصلحت کشور و 
مصلحت جمعی ماست. در مورد موضوع 
يکی از سازمان های نظارتی نيز توضيحات 
به اين سازمان داده شد که ما طبق قانون 

عمل کرديم و آنها نيز قانع شدند.
وی افزود: آئين نامه استخدامی پاسخ ها 
را مشــخص کرده، در سال های مختلف 
يک انحراف از قانون صــورت گرفته که 
ما در جهــت اصلاح آن حرکت کرديم تا 

قانون اعمال شود.
در ادامه جلســه امانی بــار ديگر در 
سوالی گفت: شــهردار تهران اعلام کند 
که سازمان ها و شــرکت های شهرداری 
در حال حاضر بر اســاس کدام اساسنامه 
اداره می شــود که زاکانی در پاسخ به آن 
گفت: مبتنی بر اساســنامه های سال 89 
ولی ســازمان فاوا در آن سال اساسنامه 
نداشت و اولين اساسنامه آن در سال 93 
بود. هر اساســنامه ای که جا پای قانونی 
داشته باشد بر اساس آن عمل می کنيم. 
انشالله دست به دست هم اساسنامه ها را 

اصلاح کنيم.

زاکانی در صحن شورای شهر تهران: کمترین اثر را در انتصابات داشتم

معاون شهردار تهران عنوان کرد : منطقه ۱۹ بیمارستان ندارد
معاون شهردار تهران گفت: بنا داريم که در محدوده بهشت زهرا )س( يک مرکز درمانی افتتاح کنيم که احتمالا سال آينده به بهره برداری برسد. مجيد باقری در آيين افتتاح بخش های درمانی شرکت شهرسالم در مناطق 
9 و 19 که در شصت و نهمين رويداد اميد و افتخار انجام شد، خاطرنشان کرد: امروز شاهد اتفاقات خوبی برای مناطق 9 و 19 بوديم. اگر همت مسئولين برای تحقق بودجه نبود شاهد اين وقايع نبوديم. وی با بيان اينکه 
در بودجه سال جاری حدود 37 درصد جمعيت تهران و 39 درصد مساحت تهران در مناطق يک تا پنج است، افزود: با اين وجود 32 درصد بودجه به آن مناطق اختصاص يافت تا فاصله مناطق شمالی و جنوبی را مرتفع 
کنيم. نگاه شهردار تهران توجه به مناطق کم برخوردار است. معاون شهردار تهران با بيان اينکه از بين مناطق تهران شايد منطقه 19 يکی از معدود مناطقی است که بيمارستان ندارد، ادامه داد: نبايد در مورد زيرساخت 
های سلامت مردم در اين مناطق بی توجه باشيم. باقری تاکيد کرد: از آنجايی که هيچ بيمارستانی در منطقه 19 پيش بينی نشده است، شهرداری حساسيت بيشتری به اين منطقه نشان داد. رويکرد ما توسعه زيرساخت 
ها برای خدمت رسانی است. شرکت شهر سالم در درمانگاه هايش 70 درصد خدمت رسانی اش به شهروندان است و 30 درصد خدمت رسانی اش به کارکنان شهرداری است.  وی افزود: نفس اقدامات شرکت شهرسالم در 
کرونا خيلی مشخص بود. امسال يک مجموعه درمانگاهی ديگر به مجموعه های 19 گانه در منطقه 2 اضافه می شود.  بر اساس گزارش پايگاه اطلاع رسانی شهر، معاون شهردار تهران افزود: بنا داريم که در محدوده بهشت 
زهرا)س( نيز يک مرکز درمانی افتتاح کنيم که ممکن است در سال آينده افتتاح بشود. به دنبال اتخاذ تفاهم نامه با کشورهای محور مقاومت برای استفاده شهروندان اين کشورها از مراکز درمانی شرکت شهر سالم هستيم.

وزیر بهداشت اعلام کرد:

کاهش ۶۲ درصدی قاچاق داروی ایرانی با اجرای »دارویاری«
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مديرعامل شرکت شهربان و حريم بان 
شــهرداری تهران از تعامل شهرداری با 
دولت بــرای ثبت نام دستفروشــان در 
ســامانه دولت خبر داد و گفت: همچنين 
ثبت نام دستفروشان در سامانه شهرداری 
تهــران نيــز از اول مهر مــاه راه اندازی 

می شود.
مســعود رنجبريان در نشست خبری 
امروز دوشــنبه خود در تشريح اقدامات 
شرکت شهربان حريم بان شهرداری تهران 
در حوزه های مختلف به ويژه ساماندهی 
دستفروشــان در شهر تهران، اظهار کرد: 
در بحث سد معبر وانتی و سيار که بعضا 
با ايجاد ســد معبر موجب ايجاد ترافيک 
و مشــکلات برای شــهروندان می شوند 
از انتهای ســال گذشته طرحی اجرا شد 
که تعداد وانتی های سد معبر در خيابان 
شــهرزاد در منطقه 15 بــه حداقل خود 

رسيد.
وی اضافــه کــرد: طبق قانون، ســد 
معبر تخلف اســت و از ســنوات گذشته 
ساماندهی دستفروشان و بساط گسترها 
مطرح بوده و در مقطعی نيز عنوان شــد 
که به عنوان يک شــغل قلمداد شــود. 
در حــال حاضر نيز در دولت ســيزدهم 
ســايتی معرفی شــده که دستفروشان 
اطلاعات خــود را در آن بارگذاری و کد 
»يکتايی« را دريافــت می کنند تا بدين 
را  ترتيب صلاحيــت کار دستفروشــی 

داشته باشند و به تبع آن شهرداری های 
کل کشور نيز مکلف می شوند که مکان و 
فضا برای ساماندهی اين دستفروشان در 
اختيار آنها بگذارند. البته اين موضوع هنوز 
به صورت مشخص تبيين نشده و ابعاد آن 
شــامل اين که فردی که ثبت نام می کند 
با چه شــرايطی می تواند اين کد يکتا را 
دريافت کند، اعلام نشده است اما تعامل 
بســيار خوبی با دولت داريم تا موضوعات 
شــهرداری نيز در اين طرح لحاظ شود. 
رنجبريــان ادامه داد: فردی که توســط 
دولت می تواند مجوز دستفروشی را اخذ 
کند شهرداری بايد مکانی برای ساماندهی 
آنها در تهران نيز که گســتردگی فراوانی 
دارد و بــا حجم زيادی از دستفروشــان 
مواجه است در اختيارشان قرار دهد، لذا از 
دولت درخواست می کنيم در حوزه تامين 
فضــا به صورت خاص برای شــهر تهران 
کمک کند. بی ترديــد در تهران و اطراف 
آن فضاهايی در اختيار وزارتخانه هاســت 
که می تواند برای ســاماندهی از آنها بهره 
بگيرند. مديرعامل شــرکت شــهربان و 
حريم بان شــهرداری تهران ادامه داد: ما 
سه ماموريت اصلی در اين شرکت داريم 
موضوع دستفروشــان به همراه حريم و 
معبربان پيگيری می شود که دو موضوع 

ديگر نيز توسط شرکت دنبال می شود.
* ساماندهی وانتی های منطقه ۱5

رنجبريــان بــا تأکيــد بــر اين کــه 

اصلی ترين وظيفه شــرکت شــهربان و 
حريم بان شهرداری تهران صيانت از بروز 
ساخت وسازهای غيرمجاز در شهر و حريم 
شهر است، اضافه کرد: اما آنچه که امروز 
شهروندان به عنوان مطالبه از شهرداری 
تهــران می خواهند در حوزه ســد معبر 
است که يکی از شاخه های اين سد معبر 
مربوط به سد معبر وانتی هاست. در همين 
راستا کار مشــترکی با شهرداری منطقه 
15 و نيروی انتظامی در خيابان شهرزاد 
انجام شد که ســد معبر وانتی ها در اين 
محدوده را به حداقل ممکن کاهش داده 
است؛ اما بايد به اين نکته توجه داشت که 
اين وانتی ها برای ساماندهی نيازمند فضا 
هستند؛ در غير اين صورت در خيابان های 
اطراف اين محدوده توزيع می شوند و باز 

هم شاهد بروز مشکلات خواهيم بود لذا 
در ســال گذشته در زير پل بعثت فضای 
بزرگی برای ايــن وانتی ها در نظر گرفته 

شد و آنها در آن محل ساماندهی شدند.
معبر  وانتی ها که سد  از  برخی   *

می کنند پلاک هم ندارند
وی ادامه داد: ســال گذشته تفاهمی 
با فراجا منعقد شد؛ اما به دلايلی اجرايی 
نشد بی ترديد نياز داريم که پليس راهور 
به عنوان بــازوی اجرايی به ما در اجرای 
طرح هــا کمک کند. برخی از وانتی ها که 
مرتکب ســد معبر می شــوند پلاک هم 
ندارند به اين ترتيب مســائل و مشکلات 
آنها به گونه ای اســت که ســاماندهی را 
ســخت می کند، لذا تــلاش کرده ايم از 
قانون راهنمايی و رانندگی استفاده کنيم 

تا کسی که سد معبر می کند با آن برخورد 
لازم صورت بگيرد.

* راه انــدازی ســامانه ثبت نام 
دستفروشان از مهر ماه

مديرعامل شرکت شهربان و حريم بان 
شــهرداری تهران در بخــش ديگری از 
صحبت هــای خــود به ســامانه ثبت نام 
دستفروشان در شــهرداری تهران اشاره 
کرد و افزود: طراحی ســامانه با سازمان 
فنــاوری اطلاعــات شــهرداری تهران و 
متولی اجرای اين طرح شرکت ساماندهی 
صنايع و مشاغل شــهرداری تهران است 
که بر اســاس وعده ای که داده از مهرماه 
اين ســامانه برای ثبت نام دستفروشان 
راه اندازی می شود و قطعا با سامانه دولت 

در ارتباط و تعامل خواهد بود.
از  یکی  مناطق  شهرداری های   *
ساماندهی  موضوع  اساسی  پایه های 

دستفروشان هستند
ســاماندهی  درخصوص  رنجبريــان 
دستفروشــان چهار راه وليعصر نيز اظهار 
کرد: چهــار راه وليعصر حــدود 45 روز 
است طرح ساماندهی در آن اجرايی شده؛ 
اما هنوز شــهرداری های مناطق شش و 
11 فضايی را بــرای در اختيار قرار دادن 
دستفروشان به شرکت ساماندهی صنايع 
و مشــاغل معرفی نکرده انــد و يا اين که 
زمين هايی که معرفی شــده معارضينی 
دارد که نتوانسته ايم به راحتی معارضين 

آن را رفــع کنيم. قطعا شــهرداری های 
مناطق يکی از پايه های اساســی موضوع 
ساماندهی دستفروشــان هستند. وی در 
تشريح ساير فعاليت های شرکت  شهربان و 
حريم بان شهرداری تهران تصريح کرد: اين 
شرکت حدود 2200 نفر پرسنل دارد که 
ايــن نيروهای حجمی برای بحث صيانت 
از حريم و معبر در اختيار شــهرداری های 
مناطق کار می کنند. در اين راستا سامانه 
جامع حريم بان در اين شــرکت راه اندازی 
شــده و در داخل شــهر صيانت در حوزه 
ساخت وســازها با رصد و بررسی تخلفات 
احصا و نيروهای ما هم پس از اخذ مجوز 

نسبت به رفع تخلف اقدام می کنند.
مجــدد  تخریــب  آغــاز   *

ساخت وسازهای غیرمجاز خلازیر 
مديرعامل شرکت شهربان و حريم بان 
شهرداری تهران تاکيد کرد: پس از حادثه 
خلازير که منجر به از دست دادن تعدادی 
از همکارانمان شــد تأخيری در تخريب 
ساخت وســازهای غيرمجاز اين محدوده 
اتفاق افتاد اما از امروز صبح بحث تخريب 
ساخت وســازهای غيرمجاز اين محدوده 
بار ديگر آغاز شد و شهرداری تهران عزم 
خود را برای برخورد با ساخت وســازهای 

غيرمجاز نشان خواهد داد.
* حریم شهر تهران در سال های 

اخیر دستخوش تغییر زیادی شده
وی ادامه داد: حريم شــهر تهران در 

سال های اخير دســتخوش تغيير زيادی 
شده و متاسفانه ساخت وســازها در اين 
حريم باعث می شــود که به شهر ملحق 
شوند در حالی که ســرانه های خدماتی 
در آن تأمين نشده و بيشتر به اين شکل 
بوده که روستا در حريم وجود داشته و به 
تدريج ساخت وساز غيرمجاز در آن شکل 
می گيــرد و بعد از آن هــم اين تخلفات 
به حريم تســری پيدا می کنــد. اين در 
حالی است که هيچ ساخت وسازی نبايد 
در حريم انجام شــود. در همين راســتا 
بازديدهای شــبانه روزی نيروهای ما در 
حريم شــهر تهران شــکل می گيرد و از 
حريــم صيانت می کنند تا ساخت وســاز 

غيرمجازی شکل نگيرد.
* نصــب دوربین  روی البســه 
سراکیپ های شهربان و حریم بان و 

آغاز پایلوت طرح از مهر ماه
رنجبريان در خصوص نصب دوربين بر 
روی البســه نيروهای شهربان و حريم بان 
شــهرداری تهران نيز تصريــح کرد: بحث 
هوشمندسازی اين شرکت با نصب دوربين 
بر روی البســه و خودروهای شــهربان و 
حريم بان در حال پيگيری است. اين شرکت 
550 خودرو در سطح شهر تهران دارد که 
کار شهربانی و معبربانی را انجام می دهند. 
طبق طــرح اوليه مقرر اســت دوربين ها 
روی البســه ســراکيپ ها نصب شود. در 
حال حاضر اقدامات اوليه انجام شــده تا به 

صورت پايلوت در ناحيه چهار منطقه 19 
به صورت آزمايشــی اين کار انجام شــود 
يعنی دوربين ها بر روی البسه سراکيپ ها 
و خودروها نصب می شود تا در کار صيانت 
در حوزه ساخت وسازهای غيرمجاز کار رصد 
و مستندســازی انجام شود. البته اصل کار 
توسط ســازمان فناوری انجام می شود که 
مقرر شده در مهرماه طرح به صورت پايلوت 
آغاز شــود. البته در بحث های امنيتی بايد 
مجوزهای لازم اخذ شــود کــه اين کار با 
هماهنگی سازمان حراست شهرداری تهران 

در حال پيگيری است.
* بررســی تخلفــات احتمالی 
حریم بان  و  شهربان  شرکت  پرسنل 

توسط کمیته انضباطی
مديرعامل شرکت شهربان و حريم بان 
شهرداری تهران تأکيد کرد: کميته انضباطی 
در شرکت شهربان و حريم بان فعال شده و 
تخلفات احتمالی پرسنل را بررسی می کند 
و بــا متخلفيــن قطع همــکاری صورت 
می گيرد. از ســوی ديگر در حال راه اندازی 
مرکز بی سيم هستيم چرا که نياز به تبادلات 
اطلاعاتی داريم؛ لذا به فکر راه اندازی مرکز 
بی سيم در اين شرکت هستيم. همچنين 
شــهرداری بايد اعتبارات و بودجه لازم را 
فراهــم کند تا يک نفــر از نيروهای يگان 
شــهرداری تهران در اکيپ های ما حضور 
پيدا کنــد و مأموريت های ما با حضور آنها 

انجام خواهد شد.

مدیرعامل شرکت شهربان شهرداری تهران خبر داد: راه اندازی سامانه ثبت نام دستفروشان از مهر ماه

حاجی دلیگانی:  برای رسیدگی به پدیده زیرمیزی در بیمارستان ها تیم کارشناسی تشکیل شود
يک عضو کميسيون حقوقی و قضايی خواستار تعيين تيم کارشناسی درباره رسيدگی به پديده دريافت زيرميزی در بيمارستان ها و مطب ها شد. حسينعلی حاجی دليگانی در جلسه علنی ديروز در نطق ميان دستور 
خود با اشاره به گزارش نهايی کميسيون کشاورزی از عملکرد وزارت نيرو در مورد انتقال آب بين حوضه ای گفت: يکی از اشکالات اساسی اين گزارش عدم توجه به آب شرب بود؛ هيچ شهروند ايرانی مسلمان راضی نيست 
که شهروند ديگر مسلمانش در جای ديگر کشور تشنه بماند. وی با بيان اينکه شما استان اصفهان وضعيت خاصی از لحاظ بی آبی دارد گفت: در شاهين شهر چندين ساعت پشت سر هم آب شرب نبود که بايد تدابير لازم 
انديشيده شود. حاجی دليگانی با اشاره به خشکی زاينده رود و پديده فرونشست در اصفهان گفت: مسجد امام )ره(، ميدان امام )ره( و سی و سه پل در معرض تهديد فرونشست و فروچاله هستند. وی با تاکيد بر لزوم توجه 
به وضعيت حقوق بازنشستگان به خصوص تامين اجتماعی و کارگران در برنامه هفتم گفت: درباره پديده زيرميزی در بيمارستان ها و مطب ها هم تيم کارشناسی تعيين شده تا علل و ريشه ها مشخص شود؛ کدام وجدانی 
قبول می کند بيماری که تصادف کرده است را تا وقتی زيرميزی پرداخت نکرده به اتاق عمل نبرند؟

وزیر سابق آموزش و پرورش:

نزدیک به ۹ میلیون بیسواد مطلق در کشور وجود دارد
بنا بر اعــلام وزير ســابق آموزش و 
پرورش، طبق سرشــماری سال 1395 
تعــداد 8 ميليون و 795 هزار بيســواد 

مطلق در کشور وجود دارد.
يوســف نــوری با حضور در شــبکه 
آموزش ســيما در خصــوص عملکرد و 
چالش های ســواد آموزی در جمهوری 
اســلامی ايران، اظهار کــرد: آماری در 
خصوص بيسوادها در سال 1395 داريم 
که آمار اعلام شــده از ســوی مرکز آمار 
ايران و بر اســاس خوداظهاری است. بر 
اســاس اين آمار طبق سرشماری سال 
1395 تعداد 8 ميليون و 795 هزار نفر 

بيسواد داشتيم.
وی با بيــان اين که آمــار اين تعداد 
بيســواد بر اســاس خوداظهاری افراد و 
مربوط به افراد 6 ساله به بالايی است که 
بيسواد مطلق هستند و خواندن و نوشتن 
هم بلد نيستند، افزود: البته در سال 55 
اين آمار 14 ميليون و 200 هزار نفر بوده 
اســت. تخمين من برای آمار بيسوادی 
مطلق برای سال جاری هم همين حدود 

است.
نوری با اشاره به اين که هدف گذاری 
ما برای آموزش از 6 تا 49 ســال است و 
اين امر در حالی اســت که هدف گذاری 

دنيا برای آموزش تا آخر عمر است، ادامه 
داد: ما بــرای آموزش 49 ســال به بالا 
کاری انجام نداده ايم. تحقيقی را می ديدم 
کــه می گفت بــه ازای هــر 10 درصد 
  GDP افزايش سوادآموزی، دو درصد به
يعنی توليد ناخالص ملی اضافه می شود.

وزير ســابق آمــوزش و پــرورش با 
يادآوری اين که زمانی ســواد را توانايی 
خواندن و نوشــتن معنــا می کردند اما 
اکنون حدود 43 نوع سواد داريم، تصريح 
کرد: ســواد چهار سطح دارد؛ سطح اول 
بی سوادی مطلق است. سطح دوم سواد 
اســمی به معنای فراگيــری يک دانش 
و امتحان دادن آن و نگهداشــت آن در 
حافظه کوتاه مدت اســت، ســطح سوم 
ســواد عملکردی به معنــای تغيير در 
زندگی متناســب با دانســته های خود 
است و سطح چهارم ســواد چندبعدی 
يعنــی خيزش مســئوليت اجتماعی از 

سواد است.
وی دربــاره فعاليت هــای نهضــت 
ســوادآموزی پس از انقلاب اســلامی، 
توضيــح داد: نهضت ســوادآموزی 25 
ميليون نفر اعم از بی سواد مطلق، نيازمند 
تعميق سواد، نيازمند بازآموزی و نيازمند 
تکميــل پايه تا کلاس پنجــم را تحت 

پوشــش قرار داد و از ايــن 25 ميليون 
نفر حدود 20 ميليون نفر قبول شــده و 
مدرک گرفتند. ايــن عدد خيلی خوبی 
است. بايد اين اقدامات انجام شده از سوی 

نهضت سوادآموزی را ديد.
نوری در بخش ديگر ســخنان خود 
درباره مصوبه کميســيون تلفيق لايحه 
برنامه هفتم توســعه مجلس شــورای 
اسلامی مبنی بر ســپردن ماموريت های 
نهضت ســواد آموزی به معاونت ابتدايی 
آمــوزش و پــرورش و انحلال شــکل 
فعلی نهضت ســواد آموزی، تاکيد کرد: 
کميســيون تلفيق لايحــه برنامه هفتم 
اين امر را مصوب کرده اما صاحب نظران 
نظــرات مختلفــی دارند. نهضــت بايد 
مردمی و مردم پايه باشــد و اگر برايش 
دفتر و دستک درست کنيم دچار مشکل 

می شود.
وزير ســابق آمــوزش و پــرورش با 
بيان اين کــه معاونت آمــوزش ابتدايی 
متکفل بيش از 9 ميليــون دانش آموز با 
ماموريت هــای عريض و طويل اســت، 
خاطرنشــان کــرد: با چنين شــرايطی 
اگرچه به ظاهر بهترين جا برای سپردن 
ماموريت های نهضــت، آموزش ابتدايی 
بزرگســالان  آموزش  اما جنس  اســت 

متفــاوت از آموزش ابتدايی اســت. در 
خيلی از کشــورها آموزش بزرگســالان 
به صورت عمومی برای همه نيســت. در 
دنيا اين گونه نيست که برای سواد آموزی 
ساختار عريض و طويل درست کنند بلکه 

ساختار مردمی و غيردولتی می سازند.
وی در عيــن حال معتقد اســت که 
الگــوی راهبــری نظــام اداری نهضت 
سوادآموزی را بايد تغيير داد اما دولت نيز 
بايد برای اين الگوی جديد آيين نامه ای 

ارائه دهد.
به گفته نوری، در حال حاضر پوشش 
تحصيلی مقطع ابتدايی در کشور 98.6 
درصد است اما 160 هزار و 373 نفر نيز 

جذب دوره ابتدايی نشده اند.
وزير ســابق آموزش و پرورش با بيان 
اين که بر اســاس آخرين اطلاعات 970 
هزار نفر بازمانده از تحصيل در کشــور 
وجود داشت که از اين تعداد حدود 150 
هزار نفر کاســته شده است، توضيح داد: 
البته سال به سال از تعداد اين افراد کم 
می شود. از سوی ديگر در خصوص آمار 
بيسوادی نيز بايد گفت در دنيا هم همين 
اســت. ايران تلاش های خوبی به ويژه در 

حوزه سواد زنان داشته است.
وی بيان کرد: ســال گذشــته و در 

دولت سيزدهم شورای پشتيبانی نهضت 
سوادآموزی بعد از ســال ها تعطيلی به 
رياســت معاون اول رئيــس جمهوری 
تشکيل جلسه داد. جلسه خوبی بود اما 
نقايصی داشــت؛ از جمله اين که بخش 
غيردولتی و گروه هــای جهادی در اين 

جلسه حضور نداشتند.
از  خــود  ســخنان  پايــان  در  وی 
نمايندگان مجلــس در خصوص مصوبه 
اخير خود درباره واگذاری ماموريت های 
نهضت ســواد آموزی به معاونت ابتدايی 

وزارت آموزش و پرورش درخواست کرد: 
در دنيــا آموزش بزرگســالان به صورت 
مســتقل اداره می شــود. از نمايندگان 
مجلس درخواســت دارم کــه از دولت 
بخواهنــد الگوی راهبــری کامل که در 
آن ساختار سازمانی نهضت وجود داشته 
باشد را، به مجلس پيشنهاد دهند و برای 
آن پيوستی بنويسند که طبق آن ميزان 
بی ســوادی در هر سال به ميزان معينی 
درصد کم شود. به نظرم وظيفه مجلس 

در برنامه هفتم توسعه اين است.

رئیس سازمان مدیریت بحران:

 مخاطرات چند سال اخیر
 را به خوبی مدیریت کرده ایم

رئيس ســازمان مديريت بحران گفت: مخاطرات چند ســال اخير کشور را به 
خوبی مديريت کرده ايم و در مقايســه با کشــورهای ديگر توانستيم نمرات قابل 

قبولی را کسب کنيم.
محمدحسن نامی روز سه شنبه، 31 مرداد ماه در همايش مديران کل مديريت 
بحران اســتان های سراسر کشور در تبريز، اظهار کرد: پدر هر علمی، تجربه است 
و همگی جمع شده ايم تا با استفاده از تجربيات گذشته عملکرد بهتری در آينده 

داشته باشيم.
 وی ادامه داد: هواشناســی يکی از سازمان هايی است که بايد هوشمندسازی 
شــود؛ سازمان هواشناسی با کمبود 33 دســتگاه رادار مواجه است، در حالی که 
اطلاعات اين ســازمان بايد به ســرعت در اختيار مديريت بحران و دستگاه های 

مربوطه قرار گيرد.
وی با اشــاره به پراکندگی و وسعت شهرها و روستاهای کشور، افزود: کشور ما 
دارای 31 استان، 471 شهرستان، بيش از 1400 شهر و حدود 40 هزار روستای 
بالای 20 خانــوار دارد که ما بايد همواره آماده ی انجام اقدامات مورد نياز را برای 

کاهش اثرات و تلفات بلايای طبيعی و غيرطبيعی و پيشگيری آن باشيم.
نامی خاطرنشان کرد: بيابان زايی نيز يکی از مشکلات اقليمی ما است که امروزه 
ســلامت مردم را تهديد می کند و طی آن گردوغبار و ريزگردها افزايش می يابند، 
از اين رو راهی جز حفظ فضای سبز موجود و توسعه ی آن نداريم که کاشت يک 

ميليارد نهال را به عنوان راه حلی برای اين مسئله در نظر گرفته ايم.
وی با بيان اينکه تاکنون 64 مخاطره در جهان شناخته شده است، خاطرنشان 
کــرد: 44 مورد از اين مخاطرات در ايران روی داده اســت به همين دليل حفظ 

آمادگی، پيشگيری و بازسازی و بازتوانی در کشور امری ضروری است.
وی گفت: در مديريت بحران کارها بايد هوشمندسازی شود و پايش لحظه ای 
ســرزمينی در مديريت بحران کل کشور فعال شود تا مسئولان بتوانند هر لحظه 
نقاط مورد نظر را رصد کرده و در صورت هرگونه بحرانی دســتورات لازم را صادر 

کنند.

به گفته رئيس ســازمان نوســازی، توســعه و 
تجهيز مدارس کشــور، گرچه در زلزله خوی هيچ 
يک از مدارس تخريب نشدند اما با توجه به آسيب 
واردشــده به برخی مدارس، بعضــا مدارس برای 
مقاوم شدن و بازسازی تخريب شدند و در صورت 
تامين اعتبار، بازسازی اين مدارس تا مهر 1403 به 

طول می انجامد.
حميدرضا خان محمدی در پاسخ به اين سوال 
که در زلزله خوی چند مدرســه تخريب شدند؟، 
اظهار کرد: در زلزله خوی اصلا مدرسه ای تخريب 
نشــد، فقط ترک های جدی و برُشــی در مدارس 
داشــتيم. در اين فرآيند کار تعمير 64 مدرسه را 
آغاز کرديم که تعميرات کلی و جزئی همه اين 64 

مدرسه تمام شده است.  
وی در عين حال با اشاره به ورود آسيب جدی 
به برخی از مدارس خوی، توضيح داد: با اين حال 
ما خودمان کار تخريب و بازسازی برخی از مدارس 
آسيب ديده در زلزله خوی را آغاز کرديم چراکه با 
توجه به آســيبی که اين مدارس ديده بودند بهتر 
بود برای استقرار دانش آموزان تخريب شده و از نو 
بازسازی شوند. بخشی از کار تخريب اين مدارس را 
دولت آغاز کرد و 150 ميليارد تومان ســريعا برای 
اين امر تزريق شد. کار تخريب و نوسازی حدود 11 
الی 12 مدرســه را ما در سازمان نوسازی مدارس 

آغاز کرديم و بقيه را هم خيرين مدرســه ساز آغاز 
کردند.

رئيس سازمان نوسازی، توسعه و تجهيز مدارس 
کشور، تاکيد کرد: خودمان در پی زلزله خوی و با 
توجه به آســيبی که به اين مدارس وارد شده بود 
آنها را تخريب کرديم که هنوزکار نوسازی آنها پايان 
نرسيده است. ساخت اين مدارس در صورت تامين 
اعتبار حداقل تا مهر سال آينده يعنی مهر 1403 

طول می کشد.
خان محمدی در پاسخ به سوالی مبنی بر اينکه 
شــما اعلام کرديد حــدود 81 درصد کلاس های 
درس کشور مستحکم هستند، با توجه به تعريف 
متفاوت »اســتحکام« در ارگان هــای مختلف از 
جمله آتش نشانی، استحکام از ديد شما چيست؟، 
توضيح داد: منظور ما، اســتحکام بنا در برابر زلزله 
است. يعنی سازه در برابر زلزله، سيل و حتی آتش 
سوزی مستحکم است. همه 15 هزار مدرسه ای که 
اخيرا تحويل داديم و مدارسی که جديد می سازيم 

همگی استانداردهای لازم را دارند.
وی در خصوص اســتحکام کلاس های مدارس 
تهران نيز گفت: استحکام کلاس های درس مدارس 
تهران هم به همين تناسب و شايد مقداری کمتر 
است. در کشــور تقريبا 6 درصد از مدارس نياز به 
تخريب و بازسازی دارند، يعنی پر خطر تشخيص 

داده می شــوند چراکه به جز عوامل بيرونی، سازه 
مدرســه به تنهايی و به خــودی خود جان دانش 
آموزان را تهديد می کند. ما اين مدارس را تخليه 
کرده ايم. آمار اين امر در هر استانی متفاوت است و 
برای مثال در تهران و اصفهان به خاطر فرونشست، 

اين تخليه را داشته ايم.
رئيس سازمان نوسازی، توسعه و تجهيز مدارس 
کشور در پايان سخنان خود تاکيد کرد: اما مدارسی 
که نيازمند مقاوم ســازی هستند، در واقع سازه به 
خودی خود تهديد برای بچه ها ندارد و اگر زلزله ای 
بيايــد اين اتفاق رخ می دهــد که در خصوص اين 
مدارس بايد سازه را مستحکم کنيم.  به گفته وی 
در قالــب 104 هزار کلاس درس، 30 هزار کلاس 
نياز به تخريب، بازســازی يا نوســازی و 70 هزار 

کلاس نياز به مقاوم سازی و نوسازی دارد.

شــهردار منطقه 11 تهران با انتقاد از عدم همکاری 
مالکان پاســاژ »قائم« معروف به »شانزليزه« ، از صدور 
اخطــار آخر برای آن خبر داد و گفت: اين پاســاژ جزو 
ساختمان های بســيار پرخطر و در عين حال پر تردد 

است.
سيد محمد موسوی با اشــاره به تلاش بی وقفه اين 
منطقه برای کاهش ســاختمان های بســيار پرخطر و 
پيگيری جدی موضوعات مربوطه اعلام کرد: طبق اعلام 
سازمان آتش نشانی و دستگاه های قضايی، پاساژ شانزليزه 
در مرکز شــهر محدوده خيابان وليعصر و جمهوری واقع 
شده اســت و از حيث دستور العمل های ايمنی سازمان 
آتش نشانی و همچنين موارد مرتبط با ايمنی سازه، جزو 
ساختمان های بسيار پرخطر و در عين حال پر تردد است. 
وی افزود: بارها با مالکين و کســبه و ذی نفعان نشست 

گذاشتيم و اخطارهای متعدد ابلاغ شده ولی تاکنون اقدامی 
در راستای رفع خطر از سوی مالکين نشده است و از سال 
گذشته به صورت جدی در اين ساختمان ورود داشتيم. تا 
کنون 3 ابلاغ رسمی به مالکين زده ايم و برای احتياط برای 
پيشگيری از بی اطلاعی به 364 کسبه در پاساژ نيز اخطار 
کتبی داديم ولی هيچ واکنشی از سوی مالکين و ذی نفعان 
نديديم.موســوی گفت: مطابق قانون در قبال ساختمان 
ناايمن موظف هستيم و جان شهروندان اولويت ما است. 
در پاساژ شانزليزه متوسط روزانه هر ساعت بيش از 4هزار 
نفر تردد دارند که در طول ساعت کاری پاساژ بالغ بر روزانه 
50 هزار نفر جانشان در خطر است به نحوی که با کمترين 
آتش سوزی يا لرزه ساختمان با قدمت بيش از 60 سال که 

ايمنی سازه ندارد، فرو ميريزد.
* بی تعارف مطابق قانون برای تخلیه و پلمب 

ساختمان اقدام می کنیم
وی تصريح کرد: کشور و شهر پذيرای فاجعه ای مشابه 
متروپل نيست و ما نمی توانيم در قبال منفعت طلبی عده 
ای قليــل، جان مردم را به خطر بندازيم. در صورت بروز 
فاجعه موظف و پاسخگو بايد باشيم؛ لذا بی تعارف مطابق 
قانــون برای تخليه و پلمب ســاختمان اقدام می کنيم. 
شــهردار منطقه 11 تهران با تأکيد بر اينکه طبق اذعان 
کسبه و شهروندان، سنگ های نمای اين ساختمان بارها 
در پياده رو سقوط کرده، ادامه داد: کولرها در طبقات دوم 

و ســوم بدون ذره ای توجه به ايمنی در مسير باز نصب 
شده که با اندک ضربه ای احتمال سقوط دارد. همراه با 
تيم مديريت شهری سه بار از اين ساختمان بازديد کرديم 
و واحد به واحد با همه کسبه شفاها نيز صحبت کرديم 
و مستندات اين موضوع نيز موجود است. همچنين سه 
جلسه با مالکين و يک نشست نيز در سازمان آتش نشانی 
برگزار شده که اتمام حجت کنيم و شهرداری تا جايی که 
توانسته برای تعامل در راستای حمايت از توليد کننده و 
معاش و اقتصاد اين 364 واحد اقدامات لازم را انجام داده، 
اما متأسفانه مالکين هيچ همکاری نداشته اند. موسوی در 
پايان گفت: دو هفته پيش اخطار مقام قضايی از دادستانی 
برای مالکين ابلاغ شــده تا به مدت يک هفته نسبت به 
ايمن ســازی اقدام کنند؛ اما هيچ اقدامی صورت نگرفته 
اســت که در نهايت مطابق وظيفه قانونی و فشــار افکار 
عمومی و پيشــگيری از هرگونه حادثه درخواست قطع 
انشعابات اين ساختمان بسيار پرخطر را به مراجع قضايی 
صادر کرديم و منتظر اعلام نظر و دســتور دادســتانی 
هســتيم تا برای 364 واحد صنفی در اين پاساژ ناايمن 
اقدام کنيم. همچنين طی روز های آتی به منظور اطلاع 
رسانی به شهروندان در محدوده اين پاساژ اقدام به نصب 
بنرهای هشدار می کنيم تا در برابر بی توجهی مالکين، 
شــهروندان برای حفظ جانشان در اين ساختمان بسيار 

پرخطر و ناايمن تردد نکنند.

ضمن اعلام تخلیه مدارس »پرخطر« عنوان شد

»تخلیه« چند مدرسه در تهران و اصفهان به دلیل »فرونشست زمین«
شهردار منطقه ۱۱ عنوان کرد؛

اخطار آخر شهرداری به پاساژ »شانزلیزه« برای ایمن سازی
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مدیرکل دفتر توسعه فناوری سینمایی و سمعی بصری سازمان 
سینمایی: برخورد با مراکز زیرزمینی سینمایی آغاز می شود

مديرکل دفتر توسعه فناوری سينمايی و سمعی بصری سازمان سينمايی از آغاز برخورد با مراکز زيرزمينی فنی - پشتيبانی 
سينمايی در کشور خبر داد. محمدرضا فرجی اظهار داشت: آيين نامه های ما در مرحله بازنويسی نهايی است که با تاييد مقام عالی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، برخوردها با مراکز زيرزمينی شروع می شود. وی خاطرنشان کرد: اين گونه مراکز که به صورت 
غيرقانونی و زيرزمينی در کشور فعاليت دارند، توسط مراکز مجاز معرفی می شوند. فرجی گفت: در زمان حاضر 70 مرکز فنی - 
پشتيبانی سينمايی در حوزه لابراتوار، دوبله، استوديو صدا و پويانمايی با مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در کشور وجود دارد 
که از سازمان سينمايی مجوز گرفته و به صورت قانونی فعاليت می کنند. وی تاکيد کرد: بنابراين انتظار می رود کسانی که علاقمند 

هستند و در اين زمينه کار می کنند حتما به سازمان سينمايی مراجعه و تقاضای مجوز کنند.

صاحب امتياز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
تلفنخانه مرکزی: ۶۶۴۸۰۱۳۲
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همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری - شهره نصیری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

سلامت موها در تابستان
نوشــین طاهری نوری - مو در فصل تابســتان بيش از حد در معرض حرارت 
آفتاب، تعرق و گرد و خاک قرار می گيرد و همين امر موجب آســيب ديدن آن می 

شود.
به گزارش ســرزمين پويا  به نقل از هلث کلولند کلينيک، آيا می دانستيد که نور 
خورشيد به موهای شما نيز آسيب می رساند؟ دکتر ويلما برگفلد، متخصص پوست، 
می گويد: »آســيب ناشی از نور خورشيد می تواند به شکل تغيير رنگ، موهای خشک 

و شکننده، خرد شدن مو يا ظاهر شدن موخوره، نازک شدن و وز شدن مو باشد.«
آفتاب می تواند موهای شما را خشک، شکننده و وز کند

درست مانند استفاده بيش از حد از سشوار که آسيب قابل توجهی به موهای شما 
وارد می کند، اشعه خورشيد نيز می تواند آسيب زيادی به موهای شما وارد کند. اگر 
متوجه شــديد که موهای شما شروع به خشک شــدن، وز شدن يا خرد شدن کرده 
اســت، ممکن است نشانه اين باشد که نور خورشيد به آنها آسيب زده است.. گرما و 
خشــکی طولانی مدت نيز می تواند به مرور زمان باعث شکستگی و موخوره بيشتر 

موهای شما شود.
دکتر برگفلد می گويد: »موهای آسيب ديده ظاهر و احساس خشکی دارند، قابل 

کنترل نيستند و حالت نمی گيرند و معمولا به سرعت خشک می شوند.«
آفتاب می تواند رنگ موهای شما را تغییر دهد و منجر به سفیدی زودرس 

شود
ممکن است متوجه شــده باشيد که )بسته به نوع موهايتان( گرمای شديد هوا و 
نور مستقيم خورشيد،ممکن است باعث شود که تار موهايتان نازک تر به نظر برسند. 
همچنين موهای شــما می توانند در برابر نور خورشيد تغيير رنگ دهند و اين نشانه 

ديگری است که موهای شما از گرمای خورشيد ضربه خورده است.
کدام نوع مو در برابر آفتاب آسیب پذیرتر می باشد؟

در حالی که هر نوع مويی مســتعد آســيب به مو اســت، موهای شما می توانند 
به خصوص در برابر آســيب های ناشــی از نور خورشيد آسيب پذير باشند، اگر تار آنها 

نازک است يا رنگ روشن دارند.
دکتر برگفلد می گويد: »موهای نازک تر و روشــن تر فاقــد ضخامت يا رنگدانه ای 
هســتند که می تواند از آن ها در برابر اشعه های خورشيد محافظت کند، در حالی که 
موهای تيره تر و درشــت تر معمولاً چرب تر هستند و ضخامت، رنگ تيره تر و پوشش 
روغنــی آن به محافظت از آن کمک می کند.اگر موهای نازک، صاف يا محکم داريد، 

موهای شما شکننده تر و مستعد آسيب های ناشی از نور خورشيد است.«
اتو، آب کلردار در استخرهای شنا يا روشن کردن موهای شما می تواند آنها را در 
برابر گرما و آفتاب آســيب پذيرتر کند. همه اينها می تواند به پروتئين موهای شما، 
کراتين آسيب برساند. سپس پروتئين آسيب ديده به خورشيد و گرما اجازه می دهد 
تا راحت تر به موهای شــما نفوذ کند و باعث می شــود موهای شــما آسيب پذير و 

شکننده تر باشد.
آیا ضد آفتاب مو راه خوبی برای جلوگیری از آسیب آفتاب است؟

خبر خوب اين است که می توانيد برای محافظت از موهای خود در برابر آفتاب گرم 
تابستان اقدامات احتياطی انجام دهيد. همانطور که دکتر برگفلد اشاره می کند، می 
توانيد از يک محصول SPF )فاکتور محافظت در برابر آفتاب( استفاده کنيد که برای 

محافظت از موهای شما در برابر اشعه های مضر محافظت می کند.
ضد آفتاب مو

ضد آفتاب مو با ايجاد يک سد محافظ بر روی سطح موهای شما به محافظت از آن 
در برابر اشــعه های مضر ماوراء بنفش )UV( خورشيد کمک می کند. مواد فعال در 
محصولات ضد آفتاب مو معمولاً شامل فيلترهای UV مانند آووبنزون، اکتينوکسات و 

اکسيد روی هستند که با جذب يا بازتاب اشعه ماوراء بنفش عمل می کنند.
آیا می توانم از ضد آفتاب مو برای پوست سرم استفاده کنم؟

در حالی که تمايل به محافظت از موهای شــما در برابر نور خورشيد ممکن است 
بيشتر ناشی از تمايل به براق ماندن و قابل کنترل نگه داشتن موهای شما باشد، مهم 
اســت که توجه داشته باشيد که پوست سر ما به محافظت شديدتری در برابر آفتاب 

نياز دارد.
نحوه استفاده از ضد آفتاب مو

کرم ضد آفتاب مو معمولاً در يک بطری اسپری عرضه می شود که می توانيد بعد 
از حالت دادن يا برس زدن موهای خود استفاده کنيد. استفاده از آن آسان است و می 

تواند مشابه نحوه استفاده از اسپری حالت دهنده يا اسپری مو باشد.
در اينجا نحوه استفاده از کرم ضد آفتاب برای موهای خود قبل از بيرون رفتن در 

مقابل آفتاب آورده شده است:
با موهای تميز و خشک شروع کنيد. می توانيد ضد آفتاب مو را قبل يا بعد از حالت 

دادن به آن بزنيد.
قبل از اســتفاده بطری را به خوبی تکان دهيد تا مطمئن شــويد که محصول به 

خوبی مخلوط شده است.
بطری را حدود شــش اينچ از موهای خود دور نگه داريد و به طور يکنواخت روی 
موهای خود اسپری کنيد. زمان اضافی را روی بالای سر خود )جايی که موهای شما 
به قسمتی تقسيم می شود( متمرکز کنيد. اين جايی است که موهای شما بيشتر در 

معرض نور مستقيم خورشيد هستند.
از انگشتان خود يا شانه استفاده کنيد تا محصول را در سراسر موهای خود پخش 

کنيد و تمام نواحی را بپوشانيد.
بگذاريد کرم ضد آفتاب مو قبل از بيرون رفتن کاملا خشک شود.

چه از ضدآفتاب مو استفاده می کنيد يا نه، پوشاندن سر در روزهای گرم و آفتابی 
بهترين خط دفاعی شما در برابر اشعه های خورشيد است.

روسری را دور موهايتان بپيچيد، کلاه لبه پهن بپوشيد يا از چتر استفاده کنيد.
بيرون رفتن در اوايل يا اواخر روز، درســت همانطور که برای محافظت از پوســت 

خود انجام می دهيد.
اگر در اســتخرهای کلردار شنا می کنيد، کلاه شنا بپوشيد يا موهايتان را در يک 
کش بلند قرار دهيد تا موهايتان خشــک بماند. اگر موهــای خود را خيس کرديد، 
مطمئن شــويد که آب اســتخر - که حاوی مواد شيميايی مانند کلر است - را با آب 

شفاف از روی موهای خود بشوييد.
تابســتان فصل مورد علاقه بسياری است و چيزهای زيادی برای لذت بردن وجود 
دارد. اجازه ندهيد اشــعه های خورشيد بر تفريح شما تأثير بگذارد. دفعه بعد که زير 
نور خورشــيد قرار گرفتيد، فراموش نکنيد که از موهای خود نيز محافظت کنيد. به 
خصوص اگر موهای شما دچار آســيب حرارتی شده باشد، افزودن يک لايه محافظ 

اضافی از طريق ضد آفتاب مو می تواند به جلوگيری از شکستگی بيشتر کمک کند.
شست و شوی منظم موی سر

رطوبت، گرما، گردو غبار و تعرق به معنی آســيب پذيری مو و پوســت ســر در 
برابرعفونت های قارچی و باکتريايی اســت، بخصوص اگر زمــان زيادی در بيرون از 

خانه سپری شود.
**موهای خود را با روغن چرب کنید

با توجه به اين که اســتفاده مکرر از شامپوها رطوبت پوست سر را از بين می برد، 
لازم اســت که به طور مرتب اما به مقدار مناســب از روغن های مفيد استفاده شود. 
استفاده بيش از حد از روغن برای چرب کردن مو باعث می شود هنگام شست و شو، 

شامپوی بيشتری مصرف شود.

سرمقاله

ارائه گزارش عملکرد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی توسط اسماعیلی؛

از راه اندازی شهر هنر تا تغییر نام وزارت ارشاد 
وزير فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
با اشــاره به اينکه تحريم برنامه های 
فرهنگی و هنری در ســال گذشــته 
اجازه نمــی داد فضای فرهنگ و هنر 
شــکل بگيرد، از اقدام بــرای تغيبر 
نــام وزارتخانه متبوعــش خبر داد و 
درباره معنا و کارکــرد آن هم بدون 
اشــاره به نامی خاص توضيح داد: نام 
جديد متناسب با نگاه های جديد در 
حوزه مديريت فرهنگی و با همراهی 
دوســتان مجلس و براســاس لايحه 

هفتم انتخاب خواهد شد.
محمدمهدی اســماعيلی شامگاه 
گذشــته، 30 مردادمــاه در برنامــه 
گفت وگــوی ويژه خبــری تلويزيون 
شرکت کرد و به ارائه گزارشی درباره 

وضعيت فرهنگ و هنر پرداخت.
او در اظهاراتــش وضعيت برخی 
از رويدادها و حوزه های زيرمجموعه 
خود را در چند ماه گذشــته باشکوه 
و خوب توصيف کرده و با اشــاره به 
اتفاق های ســال گذشــته کشور از 
تحريم  فعاليت های فرهنگ و هنری 
و نيز ويديوهايی که برخی هنرمندان 
در اعتراض به او منتشر کرده بودند، 

ياد کرد و سخن گفت.
* اســتقبال از جشنواره ها و 
یــاداوری ویدیوهایی خطاب به 

وزیر
طبق گزارشــی که روابط عمومی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ارسال 
کرده، اســماعيلی در حوزه ســينما 
استقبال از جشنواره های فيلم کوتاه و 
حقيقت )مستند( را بی نظير توصيف 
کــرده و گفتــه اســت: چهره هايی 
از معانــدان کــه به خارج از کشــور 
پناهنده شــدند و يا در داخل فريب 
خوردند بطور رســمی اين رويدادها 
را تحريم کردند. اما ســال گذشــته 
بهترين ايام فرهنگ و هنر کشور رقم 
خورد و جشــنواره فيلم فجر روزهای 
بسيار باشکوهی را تجربه کرد. شايد 

باورکردنی نبود که حدود 74 فيلم به 
جشنواره و به بخش انتخاب و 20 فيلم 
به بخش داوری برسد.  بنياد فارابی به 
طور قابل توجهی وارد اين حوزه شد 
و از سيســتان و بلوچستان هم فيلم 
درجه يک ســاخته شــد. از مردمان 
ســخت کوش هر چه بر پرده سينما 
ديده بوديد برای مردم يادآور نااميدی 
و مشکلات بود در اين جشنواره يک 
نوجوان قهرمان سيستان و بلوچی به 

تصوير کشيده شد.
او بــا بيــان اينکه در جشــنواره 
»از خوزســتان قهرمان، کردســتان 
و آذربايجــان با تنــوع منطقه ای و 
اقليمی ايــران و از گونه های مختلف 
فيلم داشــتيم«، به وضعيت سينما 
در ماه های اخير اشــاره کرده و اظهار 
کرده است:  در حوزه سينما بالاترين 
فروش قبل از بهار امســال حدود 58 
ميليارد تومان در اواخر ســال 1400 
بود. امسال فيلمی به نمايش درآمده 
که 240 ميليارد تومان فروخته است 
و رقم فروش هفت برابر شده است و 
دومين فيلم پرفروش تاريخ سينمای 

ايران است.
وی بيان کرده است: رونق در حوزه 
فرهنگ و هنر در جشنواره ها به شکل 
مشهودی ظهور و بروز کرده و در بهار 
امسال با محاسبه تقويمی بيش از 25 
ميليون ايرانی در برنامه های فرهنگی 
و هنری کشور شرکت کرده اند. سال 
قبل کــه کرونا بود بر اســاس آمار، 
400 هزار ايرانی در برنامه های هنری 
کشــورهای همسايه شــرکت کرده 
بودند. نوروز امسال يک ميليون ايرانی 
در اجرای صحنه ای کشور و هزار نفر 

خارج از کشور حضور داشتند.
وزر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
همچنيــن به حوادث 1401 اشــاره 
کرده و گفته اســت:  ســال گذشته 
در انتهای شــهريور درگير يک فتنه 
فرهنگی شديم و همه جريان رسانه ای 

دشمن و تروريســم رسانه ای حمله 
کردند. تحريــم برنامه های فرهنگی 
و هنــری، يــک نوع عربده کشــی و 
تهديدات عملی بود و اجازه نمی دادند 
فضای فرهنگ و هنر شکل بگيرد. ما 
برنامه مفصلی را آماده کرده بوديم اما 
با يک فضاسازی گسترده و ناامنی در 
حوزه فرهنگ و هنر مواجه شــديم و 
به دنبال اين بودند که حوزه فرهنگ 
و هنر در کشــور تعطيل شود. خيلی 
روزهای خاصی را پشت سر گذاشتيم.  
برخــی ويديوهای خطــاب به من با 
عبارات موهن توليد کردند که ما حال 
نداريم برای شما برقصيم و ديگران را 

هم مورد تعرض قرار دادند.
* نام جدید وزارت فرهنگ و 

ارشاد چه خواهد بود؟
بخشی  در  اســماعيلی همچنين 
ديگر درباره تغيير نام وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گفته است: در برنامه 
هفتم بحث بود که ايــن کار را جلو 
ببريم. دوســتان در مجلس استقبال 
کردنــد. بنای ما بر اين اســت که با 
آن نــگاه بلند انقلابــی و بيانيه گام 
دوم و متناســب بــا نگاه های جديد 
در حوزه مديريــت فرهنگی، نامی را 
با دوســتان مجلس و براساس لايحه 
هفتم انتخاب کنيــم. به نظرم تغيير 
مهمی خواهد بود که جهت گيری ها 
و روياپردازی هــای مهــم که لازمه 
فرهنگ و هنر است پيشانی کار قرار 
گيرد و جهت دهی فعاليت ها به اين 

سمت باشد.
* استقبال از نمایشگاه کتاب و 

قرآن: کم نظیر
وزير ارشاد با قدردانی از هنرمندانی 
که در حوزه های مختلف در برنامه ها 
و جشــنواره ها شــرکت داشــتند و 
درخشــيدند، اســتقبال از نمايشگاه 
کتــاب و قــرآن را در مــاه رمضان 
کم نظيــری توصيف کــرده و درباره 
نمايشــگاه کتاب هم گفته است:  در 

اين نمايشگاه يک حماسه خلق شد. 
هفت ميليون بازديد کننده داشــتيم 
و عدالت فرهنگی را در اين نمايشگاه 
نشــان داديم.  از 2800 روستا خريد 
کتاب داشــتيم و هفت ميليون نفر 
به صحن نمايشــگاه آمدنــد و اتفاق 
بی نظيــری بود. برخــی روزها آنقدر 
ازدحام بــود مــردم در بزرگراه های 
نزديک نمايشگاه ماشين های خود را 

پارک می کردند.
* وضعیت تامین کاغذ از ایران 

تا ونزوئلا
وی درباره وضعيــت تامين کاغذ 
هــم گفته: 6 ماهه نخســت ســال 
گذشته دوره پرشکوهی را داشتيم. در 
دولت مردمــی از ابتدای کار بنای ما 
بر اين بود که وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی را از يک نهاد صرفا تنظيم گر 
و نظارتی به وزارت برنامه ريز و مسئول 
توسعه فرهنگی و حکمرانی فرهنگی 
کشور ارتقا دهيم که 124 برنامه اقدام 
برای آن تهيه شــد و در معرض ديد 
همه دلســوزان و ناقدان قرار گرفت، 
تکميل شــد و ارتقا پيدا کرد و نتايج 
خوبی داشــتيم و بــرای خيلی باور 
نکردنی نبود با اين شــتاب به سمت 
تحقق ايــن اهداف حرکــت کنيم.  
زمانی به مجلــس برنامه ارائه کرديم 
کــه می خواهيم بــه خودکفايی در 
حوزه کاغذ برسيم. در آن زمان توليد 
کاغذ مــا بين 5 تا 10 هزار تن بود و 
اکنون به 75 هزار تن رســيده است. 
کارگروهی هم در اين حوزه در دولت 
تشکيل شده اســت. همه موانع رفع 
شده و يک کارخانه بسيار خوب را در 
استان فارس با نصب همه تجهيزات 

در آستانه بهره برداری داريم.
او ادامه داده: کاری را هم هيات ما 
با ونزوئلا شروع کرده که بسيار خوب 
و با توليد کاغذ مرغوب است. آموزش 
و پــرورش ما 70 درصــد کتاب های 
خود را در سال گذشته با کاغذ داخلی 

منتشــر کرد. امسال 100 درصد نياز 
در اين حوزه با توليــد داخل تامين 
می شود و امســال در آستانه جشن 
خودکفايی کاغذ در بخش فرهنگی و 
نشر هستيم. گفته ام نيمه دوم سال، 

اما اميدوارم به زودی اتفاق بيفتد.
* راه اندازی شــهر هنر برای 

مسکن هنرمندان و خبرنگاران
وزير فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
به  وزارت  نــگاه حمايتــی  دربــاره 
مطبوعــات نيز گفته اســت: معدل 
نشريات در کشــور خيلی بالا است. 
به 14 هزار نشريه مجوز داده شده و 
مرتب در هيات نظارت بر مطبوعات 
بــا درخواســت های متعــدد مواجه 
هستيم. نگاه ما حمايتی است اما برای 
خبرنگارها بيمه و امنيت شغلی مهم 
است.  پوشش بيمه ای خبرنگارها را از 
چهار هزار نفر سال 1400 به هشت 
هزار نفر رسانديم و 97 درصد افزايش 
اين کار توســط صنــدوق هنر اتفاق 
افتاده اســت. در چارچوب مســکن 
هنرمنــدان و خبرنگاران با وزارت راه 
به زودی شــهر هنر را در شهر جديد 
پرند راه اندازی خواهيم کرد. اين کلمه 
به معنای هنرمندان، نويســندگان و 
روزنامه نگاران اســت. فعــالان حوزه 
قرآن و عترت را هم اضافه کرديم. 15 

هزار فعال اين حوزه را بيمه کرديم و 
قرآن و عترت به شــدت در کشور در 

حال رشد است.
* از حمایت یارانه ای تا ترویج 
مدل های عفیفانــه در حجاب و 

عفاف
وزير فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
درباره حجــاب و عفــاف نيز گفت: 
اين دغدغه مهمی اســت و از دستور 
کارهای جدی دولت و شخص رييس 
جمهوری اين اســت که اين مساله 
را بتوانيم رفع کنيم. بخشــی نياز به 
حمايت های ما داشــت که به صورت 
يارانه ای اتفاق بيفتد که در حال انجام 
است و بخش مهم آن ترويج مدل های 
عفيفانه است. در جشنواره مدل لباس 
کــه در تدارک آن هســتيم ســال 
گذشــته کار مهمی شروع کرديم. به 
همه طراحان برگزيده وام های با سود 
کم برای توليد انبوه داديم. اين دولت 
خود را مسئول می داند. طرح کاملی 
را آماده کرديم که در قرارگاه زيست 
عفيفانه راه اندازی شده است. رييس 
جمهوری تاکيد بر اين دارد که جهت 
گيری اصلی دولت در حوزه پوشش، 
فرهنگی باشد. در تهران و شهرهای 
بزرگ سکوهای دائمی فروش لباس 

را راه اندازی می کنيم.

در پــی انتشــار دفترچه انتخاب 
رشــته کنکور از ســوی ســازمان 
ســنجش آموزش کشور، داوطلبانی 
که بــرای آزمون عملی رشــته های 
هنر شرکت کرده بودند، با حذف دو 
رشته »مجسمه سازی« و »سينما« 
دانشــگاه هنر در دفترچــه مواجه 
شــدند که اين اتفاق موجب نگرانی 
متقاضيان اين دو رشــته پرمخاطب 
گروه آزمايشــی هنر شــد. در اين 
راســتا معاون آموزشی دانشگاه هنر 
با تاکيد بر اشــتباه بــودن حذف دو 
رشته »مجسمه سازی« و »سينما« 
انتخاب رشته داوطلبان،  از دفترچه 
گفت: اين اشتباه سيستمی از سوی 
سازمان ســنجش اتفاق افتاده است 
بــه زودی در اصلاحيه دفترچه رفع 

خواهد شد.
دکتر سيد ســعيد سيد احمدی 
زاويه ضمــن بيان ايــن مطلب در 
واکنش به حذف دو رشــته سينما 
و مجســمه سازی دانشــگاه هنر از 

دفترچــه انتخاب رشــته داوطلبان 
کنکور، اظهار کرد: رشــته سينما از 
دهه 40 در دانشگاه هنر داير است و 
حدود 50 سال است که ما به عنوان 
تنها دانشــگاه دولتی در اين رشته 
دانشــجو پذيرش می کنيــم بر اين 
اساس »سينما« يکی از رشته های 
اصلی و قديمی دانشــگاه هنر است 
و هيچ دليلی برای حذف اين رشته 

وجود ندارد.
وی در ادامه تاکيد کرد: ما همانند 
ســاير دانشــگاه ها از چند ماه پيش 
درخواست و مستندات خود را برای 
پذيرش دانشــجو در رشته سينما و 
مجسمه ســازی به سازمان سنجش 
آموزش کشور اعلام کرديم و اشتباه 
اين ســازمان بود که رشته ها را در 

دفترچه ذکر نکرده است.
معاون آموزشــی دانشــگاه هنر 
خاطر نشان کرد: اگر هم درخواست 
ما برای پذيرش در رشــته ای از نظر 
سازمان سنجش با مشکل مواجه بود، 

بايد به ما اطلاع می دادند اگر چه ما 
برای پذيرش دانشجو  هيچ مشکلی 

در رشته های فوق نداريم.
دکتر زاويه با بيان اينکه رشــته 
های ســينما و مجسمه سازی طی 
روزهای آتــی در اصلاحيه دفترچه 
کنکور به دفترچه بــاز می گردند و 
با توجه به اينکه هنوز انتخاب رشته 
داوطلبان شروع نشده است بنابراين 
هيــچ نگرانی در ايــن زمينه وجود 

ندارد.
معاون آموزشــی دانشــگاه هنر 
يادآور شد: مشکل حذف يک سری 
از رشته ها در دفترچه انتخاب رشته 
کنکــور فقط به دو رشــته ما يعنی 
»سينما« و »مجسمه سازی« محدود 
نمی شــود و اين مشکل برای رشته 

های ديگر هم اتفاق افتاده است.
وی در پايان خاطرنشان کرد: در 
مجموع 40 دانشجوی مرد و زن برای 
رشته سينما در دانشگاه هنر از مهر 

ماه جاری پذيرش خواهند شد.

مدیرکل اداره نظارت بر نمایش فیلم سازمان سینمایی خبر داد؛

تعیین تکلیف فیلمِ بازیگران کشف ِ حجاب  کرده
مديرکل اداره نظارت بر نمايش فيلم ســازمان ســينمايی تاکيد کرد: چنانچه اســتفاده از بازيگران مربوط به قبل از تخلف يا 
قانون شکنی آنها باشد قانون عطف به ما سبق نخواهد شد. به گزارش سرزمين پويا به نقل از اداره کل روابط عمومی سازمان سينمايی، 
روح الله سهرابی گفت: سازمان سينمايی پس از بررسی وضعيت آثاری که طی يک سال اخير يا قبل تر توليد شده و يا در نوبت اکران 
قرار دارند اما بدليل حضور يک يا چند تن از عوامل قانون شکن يا کشف حجاب کرده امکان نمايش عمومی پيدا نکرده اند با ملحوظ 
داشتن جوانب امر بنا دارد آثار ياد شده را به مرور به روی پرده بفرستد تا سرمايه گذاران فيلم ها، تهيه کنندگان و ديگر عواملی که به 
نحوی در توليد اين آثار نقشی داشته اند بخاطر رفتار قانون شکنانه  تعداد معدودی از عوامل و بازيگران دچار خسارت و زيان نشوند.

* ۱۰ فیلم مشکل دارند
مديرکل اداره نظارت بر نمايش فيلم سازمان سينمايی با بيان اين نکته که سينمای ايران يکی از استثنايی ترين دوره های خود 
از لحاظ اميدبخشی و رونق اقتصادی سپری می کند افزود: حدود 10 عنوان فيلم مشکلی مشابه هم دارند که بازيگران آنها پس از 
نقش آفرينی در فيلم ها اقدام به کشف حجاب و يا فرار از کشور کرده اند و سرمايه گذاران و تهيه کنندگان را با انبوهی از مشکلات و 
موانع مختلف تنها گذاشته اند .  وی با اشاره به اين نکته که روزی نيست که تهيه کنندگان و کارگردانان اين فيلمها بصورت حضوری 
يا تلفنی پيگير حل و فصل مشکلات پيش آمده برای فيلمشان نباشند اضافه کرد: تعداد انگشت شماری از بازيگران و عواملی که 
بدون توجه به ملاحظات و قوانين کشور رفتار کرده اند و سرمايه و زحمات عده زيادی را تحت الشعاع رفتار هنجارشکنانه خود قرار 
داده و به خطر انداخته اند بايد پاسخگوی رفتار خود باشند و اگر حقيقتا معتقد به عدالت و انصاف و مقيد به اخلاق و اصول انسانی و 

يا حتی اصول حرفه ای هستند بايد با بازگرداندن دستمزد خود لااقل بخشی از ضرر و زيان صاحبان آثار را جبران کنند.
* ممنوعیت استفاده از بازیگران فرار یا کشف حجاب کرده

ســهرابی اضافه کرد: البته اين افراد از اين پس اجازه حضور در هيچ اثری را نخواهند داشــت و هرگونه استفاده از آنها در آثاری 
که بعد از فرار يا کشف حجاب توليد شده غيرقانونی بوده و مستلزم اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذيصلاح می باشد، لذا تهيه کننده، 
کارگردان و سرمايه گذاری که از اين افراد استفاده کنند بايد منتظر تبعات و خسارات آن نيز باشند. وی در پايان خاطرنشان کرد: با 
توجه به حساسيت های موجود و شرايط خاص حاکم بر فضای سينما عليرغم حمايت تمام قد سازمان سينمايی از آثار آماده ی اکران، 
تبليغات اين فيلمها از طريق استفاده از چهره و نام افرادی که قوانين داير کشور را رعايت نکرده باشند دارای محدوديت خواهد بود 

و صاحبان آثار ملزم به رعايت اين مسئله هستند.

واکنش دانشگاه هنر به حذف دو رشته پرمتقاضی از دفترچه کنکور هنر؛

رشته های»سینما« و »مجسمه سازی« به دفترچه کنکور باز می گردند

فيلم ســينمايی »نگهبان 
فرهنگســرای  در  شــب« 
ارســباران بــه نمايــش در 
آمــد و پــس از آن با حضور 
رضــا ميرکريمی )نويســنده 
الوند  تــورج  کارگــردان(،  و 
)بازيگر(، لاله مرزبان )بازيگر( 
و کورش جاهد )کارشــناس 
مجری( در پانصد و هشتاد و 
پنجمين نشست باشگاه فيلم 
تهران نقد و بررســی شد. در 
جاهد  کورش  نشست  ابتدای 
کارشــناس و منتقد ســينما 
درباره فيلــم گفت: »نگهبان 
ســاده  آدم  حکايت  شــب« 

در  که  اســت  روســتايی ای 
تهران گول آدم های سودجو را 
می خورد و اين ماجرا از پيش 
از انقلاب در ســينمای ايران 
وجود داشــته، اما اين فيلم با 
المان هايی مانند انتخابات، راه 
برداشت های سياسی را هم باز 
می کند و از آن خط داستانی 
کليشه ای فراتر می رود و آن را 
با ســاير فيلم های اين سبک 

متمايز می کند.
* فرامتن هــا در زمان 
دیده  قصه  دادن  گسترش 

می شوند
ســپس رضــا ميرکريمی 

ايــده  شــکل گيری  دربــاره 
»نگهبان شب« گفت: معمولاً 
ايده يک فيلــم برای من يک 
قصه يک خطی نيســت، بلکه 
ديدن يک تصوير در شهر است. 
برای اين فيلم اين طور بود که 
در يک ســاختمان نيمه کاره 
بودم و از دور يک باجه نگهبانی 
ديدم که يک جوان داشــت با 
احترام از يک پيرمرد پذيرايی 
می کرد. از ذهنم گذشــت که 
باشــد،  پدرش  نمی تواند  اين 
شايد بتواند پدرزنش باشد. اين 
تصوير چهار پنج سال در ذهنم 
بود و به دلايل مختلفی نمی شد 

آن را تبديل به فيلمنامه کرد. 
تا اينکه بالاخره نوشتن قصه اش 
را آغاز کردم و آن زمان شرايط 
می ديدم  اين طور  را  اجتماعی 
که آدم ها در جايگاه خودشان 
نيســتند و انگار بعضی ها بار 
زيادی روی دوششــان است. 
وی ادامه داد: در زمان گســت 
رش دادن قصه اســت که تازه 
فرامتن ها ديده می شــوند و از 
ابتدا نمی توان بــا قصد قبلی 
سراغشان رفت. اما اگر در سير 
طبيعی اتفاق بيفتد، شما موقع 
نوشتن به اين فکر می افتيد که 
يــک چيزی از امــروز بايد در 

قصه ام باشــد. پلات »نگهبان 
شب« تکراری است، مانند همه 
قصه ها که تکراری هستند. اما 
اتفاقــات عصر خــودش روح 

تازه ای به آن می دمد.
* برخــی فیلم هــای 
جنوب شــهری تجارت با 

درد دیگران است
ميرکريمی با اشاره به ساير 
آثار سينمای ايران درباره طبقه 
فرودست عنوان کرد: در دوره ای 
اين فيلمنامه را می نوشتم که 
فيلم های جنوب شهری خيلی 
مد شــده بود، امــا آن فيلم ها 
بيشــتر شــبيه تجارت با درد 

ديگران اســت؛ شخصيت های 
شرور و خلافکار و تعابير زشت 
و فحاشــی در طبقه پايين به 
نمايش در می آمد که به نظرم 
غيرمنصفانه بود. در اين فيلم 
ســعی کرديم تصوير متفاوتی 
از ايــن قشــر بازنمايی کنيم. 
نويسنده و کارگردان »نگهبان 
شــب« دربــاره چالش هــای 
نگارش فيلمنامه گفت: وقتی در 
فيلمی ماجرا و حادثه کم است، 
کار فيلمنامه نويس ســخت تر 
می شود، چون حادثه ها حواس 
مخاطب را پــرت می کنند و 
اشکالات بنيادين را می پوشانند. 

چالش ديگــرم اين بــود که 
يک عاشــقانه بســازيم که از 
کليشــه های رايج دور باشــد. 
شخصيت ها  عشق  ابراز  اينکه 
تکراری نباشــد، کار دشواری 

است.
مطالبه گرانه  طغیان   *
برای  را  پرخاشــگرانه  و 
فیلم هایم  قهرمان هــای 

نمی پسندم
ميرکريمــی در پاســخ به 
پرسش يکی از مخاطبان درباره 
طغيان قهرمان فيلم و مقابله اش 
با انفعال گفت: وجه نقادانه فيلم 
را انــکار نمی کنــم و معتقدم 

بی طرفی اصلاً وجود ندارد. اما 
پيشــنهاد من از فيلم »امروز« 
به اين ســو، قهرمان خاموش 
اســت. تصور من اين است که 
در اين هياهو شــايد گمنامی 
باشــد.  قهرمانانه تری  عمــل 
البته فکر می کنم حتی پيش 
از »امروز« هــم فيلم هايم به 
همين شکل بوده است. طغيان 
مطالبه گرانه و پرخاشــگرانه را 
فيلم هايم  قهرمان هــای  برای 
فکر  کــه  چرا  نمی پســندم، 
می کنم ايــن رويکرد نگاهش 
به گذشته است، اما قهرمانان 

خاموش به آينده نظر دارند.

رضا میرکریمی:  برخی فیلم های جنوب شهری تجارت با درد دیگران است
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